
Obaly pro nápoje:
Nealko průmysl zelená

Str. 14

Zelená barva 
na obalu 
paštiky bý-
vala nepřed-
stavitelná 

„Naší strategií je dívat 
se do regálu a přinést 
nové grafické metody 
a znázornění tak, aby 
nás zákazník vždy našel 
a odlišil,“ říká Martin 
Kincl, marketingový 
a obchodní ředitel spo-
lečnosti Alimpex Food.
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Přímý vstup na náš web: 
www.svetbaleni.cz

Tištěný náklad: 5000 výtisků

Obaly spolu-
rozhodují 
o logistických 
nákladech

Flow-pack: 
Hygieničnost, 
atraktivnost 
a jednodu-
chost
Flow-pack balení je 
oblíbenou stálicí kuso-
vého potravinářského 
i nepotravinářského 
sortimentu. Výhodou je 
flexibilita, vysoká míra 
hygieničnosti, snadná 
manipulace a otevírání.
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Firmy přecházejí k jed-
nodušším a univerzál-
ním konstrukcím s cílem 
„dostat“ do transport-
ního obalu více výrobků 
nebo materiálu.

Trendy je 
recyklovatel-
nost etikety 
v rámci ce-
lého obalu 
Etiketa není na obalu jen 
informativním prvkem, 
ale obvykle je nositelem 
i designové komunikace. 
Zajímavým trendem je, 
že tato komunikace se 
neomezuje jen na vi-
zuální vjem grafiky, ale 
i na určité poselství udr-
žitelného rozvoje.
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NASKENUJTE A ULOŽTE UDÁLOST PŘÍMO 
DO KALENDÁŘE  POMOCÍ SVÉHO SMARTPHONU

Zapište si do diáře termín dalšího kongresu

Chcete se zapojit? Kontaktujte:
Pavel Kotrbáček
pavel.kotrbacek@atoz.cz
+420 605 296 739

Terézia Radková
terezia.radkova@atoz.cz
+420 733 521 575
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ÚVODNÍK
Č. 118 – 1–3/2023

ÚVODNÍK
Před několika dny se mi do ruky dostaly noviny z června roku 2020. Český respektovaný ekonomický 
titul, který měl na titulní straně otvírák s tím, že ČNB vypíná část opatření pro regulaci poskytování 
hypoték. I když už v té době banka uváděla, že ceny nemovitostí jsou o 15–20 % nad „normálem“, 
prý přijde ekonomická recese či krize, a  změny jsou zcela namístě. Nešlo o  komentář, ale 
o  zpravodajský článek „vyfutrovaný“ citacemi ekonomů, včetně bývalých guvernérů či členů 
bankovní rady ČNB. Za další dva roky nemovitosti rostly dále, tu o třicet procent, jinde o padesát, 
zase jinde o sedmdesát a lidem hledajícím vlastní bydlení se zdálo, že tento trend snad nikdy 
neskončí. Prakticky to skončilo tím, že velká část celé jedné generace si na vlastnické 
bydlení nesáhne.

A  teď si člověk může klást otázky: Je to fatální selhání dohledu centrální banky? 
Je to nedostatek kompetence nejlepších ekonomů a analytiků v zemi? Je to záměr? 
Je to komplot, za kterým stojí něčí zájmy? Nebo prostě žijeme ve světě, ve kterém 
nelze říci skoro nic, co by mělo nějakou delší či obecnější platnost? Často se mluví 
o sebenaplňujících proroctvích, tedy že vyřčením a potvrzováním něčeho, například 
skrze média, se ona predikce naplní. Ale na uvedeném příkladu se ukazuje, že vyřčením 
jednoho se může stát přesný opak. Tedy povídáním o tom, že bude hluboká a vleklá 
ekonomická krize a  že trh hypoték není třeba výrazněji regulovat, dojde k  tomu, že 
ekonomika po „horkých“ fázích pandemie docela slušně rostla a že ceny nemovitostí 
od doby, kdy byly už o 20 % vyšší, stouply o další vyšší desítky procentních bodů. 

Co si z toho odnést? Nejlepší by bylo každou predikci potřít mentálním obratem, tedy 
očekávat, že se stane přesně opačné nebo něco opravdu jiného. Byl by to po desítkách 
let, od doby, kdy se takto četlo Rudé právo, opět do praxe uvedený koncept opozičního 
čtení, nebo čtení mezi řádky. Nebo prostě musíme navázat na nejlepší tradice všech 
agnostiků, pochybovačů, a že jich od Sokrata bylo, kteří by sice rádi něco věděli, a dost často 
tomu věnují nemálo energie, ale docházejí k poznání, že nevědí téměř nic. Možná bychom 
byli klidnější, jen bychom museli popřít českého velikána Járu Cimrmana s jeho „nevíme sice 
nic, ale zato to víme přesně“.

Více informací o společnosti 
ATOZ Group najdete na atoz.cz

NEVÍME NIC, ALE VÍME TO PŘESNĚ

* Počet čtenářů = náklad × 3,4
Vzorec výpočtu stanoven podle  nezávislé 
výzkumné agentury STEM/MARK.

5000 kusů
Tištěný náklad:

17 000*
Počet čtenářů:

Stanislav D. Břeň
šéfredaktor

stanislav.bren@atoz.cz
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Svět balení je
 tištěn na papír s certifikací P

EFC, 

která zaručuje, že dřevo na výrobu papíru pochází z le
sů, 

kde se hospodaří u
držitelně. P

ři li
kvidaci p

atří c
elý 

svazek do m
odrého kontejneru na tříděný odpad.

Dvakrát za měsíc vám zašleme 
vybrané novinky ze s(S)věta balení.
Registrujte se k odběru na   
na www.atozregistrace.cz
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Více najdete na našem webu svetbaleni.c
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TRANSPORTNÍ
BALENÍ 

S vlnitou lepenkou si rozumí 
e-shopy i automobilky

OCENĚNÍ
Worldstar Awards 2023: 

Jedenáct ocenění 
pro Česko a Slovensko

TISK A ZNAČENÍ
Trendy je recyklovatelnost etikety
         v rámci celého obalu

OBSAH

OBOROVÉ BALENÍ
Nealko trh „žije“ recyklací, zálohami
          a produktovými inovacemi

NA NÁVŠTĚVĚ
Nové stáčení a balení 

nijak nemění tradiční 
obsah Becherovky

ROZHOVOR
Daniel Sventek, Ryba Žilina: Balenie produktov

do kartónov uľahčuje manipuláciu 
pri skladovaní a logistike

OBALY A DESIGN
Obalový design privátních

značek se zdokonaluje

OBOROVÉ
BALENÍ

Obaly pro elektro: ochrana 
produktu, jednoduchost, 

udržitelnost

UDRŽITELNOST
Greenwashing jen tak nezmizí, 

ale firem s udržitelností 
v krvi přibývá

4

EKONOMIKA
Obaly spolurozhodují 

o logistických nákladech
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N A  W E B U  O D  3 .  3 .

Blend 42 Vodka 
se bude nově 
distribuovat pod 
jménem B42V 
Eccentric Vodka

Blend 42 Vodka od Palírny U  Zeleného 
stromu mění na začátku roku 2023 nejen svůj 
design, ale dostává i nové jméno. Od února se 
z ní tak stává B42V Eccentric Vodka. Samotná 
lahev prošla redesignem a  dostala štíhlý asy-
metrický tvar. Lahev má nový uzávěr, obsahující 
mechanismus s ventilem, který reguluje průtok. 
Díky tomu podle výrobce nedochází k  přelé-
vání rysek a  ztrátám. Společně s  lahví prošla 
redesignem také etiketa, která má nyní mini-
malističtější design. Za vzhledem etikety, jejíž 
dominantní barvou je metalická modrá, kterou 
u jednotlivých příchutí Fire a Air doplňuje meta-
lická červená a metalická zelená, stojí designér 
Martin Zouhar.

N A  I N T E R N E T U  O D  3 .  3 .

Rozbalíme to 
s Jaroslavem 
Vodáčkem, CE 
lead packaging 
managerem 
Tesco
Jaroslav Vodáček, CE lead packaging 

manager ve společnosti Tesco, v  rozhovoru 
zmiňuje například aktuální iniciativu tohoto re-

tailového řetězce, který oslovil své dodavatele 
značkových výrobků, aby se přidali na cestu udr-
žitelnosti a nepoužívali obalový materiál, který 
není možné správně vytřídit nebo recyklovat.

Z V E Ř E J N Ě N O  2 .  3 .

Jysk ušetří 
miliony 
plastových 
madel 
a kovových zipů 
u svých balení

Od března 2023 jsou všechny ergono-
mické polštáře značky Wellpur ze sortimentu 
společnosti Jysk v prodeji v novém balení, díky 

ZPRÁVY AGENDA
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Stuttgart
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V Y Š L O  7 .  3 .

Čokoláda 
Toblerone přijde 
o Matterhorn

Z obalů čokolády Toblerone zmizí švý-
carský vrchol Matterhorn. Americká společnost 
Mondelēz International loni oznámila, že vý-
robu přesouvá na Slovensko. Švýcarské zákony 
ale dovolují označení „vyrobeno ve Švýcarsku“ 
pouze u produktů, které jsou ze 100 % vyrobeny 
ve Švýcarsku. Toblerone proto bude mít přído-
mek „založeno ve Švýcarsku“. Informaci přinesl 
list Aargauer Zeitung.

P U B L I K O V Á N O  6 .  3 .

Limitovaná 
edice Dairy 
Milk v obalech 
s kultovními 
sportovními 
okamžiky

Za novou Inspirací se vypravíme do Aus-
trálie, zemí, kde sportům vládne kriket, ragby 
nebo v poslední době fotbal. Společnost Cad-
bury Australia si v rámci své kampaně „A Cheer 
& A Half“, která podporuje australské sportovní 
kluby prostřednictvím darů a  dobrovolnictví, 
posvítí na sportovní ikony a  slavné sportovní 
momenty vydáním speciální edice čokolád 
Dairy Milk.

AGENDA
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kterému se každoročně ušetří údajně miliony 
kovových zipů a plastových úchytek. Nové ba-
lení má madlo zakomponované přímo do kar-
tonové krabičky, díky čemuž Jysk každoročně 
ušetří až tři miliony plastových držadel. Další 
změnou je nahrazení zipu textilním zapínáním, 
které ušetří milion kovových zipů ročně.

N A  I N T E R N E T U  O D  1 .  3 .

Kaufland nově 
využívá vlastní 
skládací palety
Řetězec Kaufland vyvinul vlastní typ ko-

vových skládacích palet. Ty jsou podle řetězce 
se svou více než desetiletou životností udr-

žitelnější než dřevěné palety, ale také 
o 50 % snižují použití plastových fólií 

a  redukují množství emisí oxidu 
uhličitého produkované během 

přepravy. Palety navíc díky 
lepší ergonomii usnadňují 

práci a  chrání zdraví 
zaměstnanců, uvádí 

společnost.

P U B L I K O V Á N O  2 4 .  2 .

Kaufland a Lidl 
spustily zpětný 
odběr PET lahví 
a plechovek
Ve 13 zemích Evropy je zálohování PET 

lahví a  plechovek již běžnou součástí každo-
denního života, Česko na svůj další krok smě-
rem k cirkulární ekonomice stále čeká. Ve třech 
prodejnách řetězce Kaufland a stejném počtu 
obchodů Lidl napříč Českou republikou si zá-
kazníci mohou vyzkoušet systém zpětného od-
běru PET lahví a plechovek v praxi.

V Y Š L O  2 1 .  2 .

7UP má nový 
design doplněný 
o citrusovou 
barvu

Značka 7Up od společnosti PepsiCo 
nedávno představila nový design, který ale 

zachovává charakteristickou zelenou 
barvu. Nový design zákazníci uvidí na 

lahvích a plechovkách 7Up a 7Up 
Zero Sugar a  od března 2023 

ji doprovází multimediální 
kampaň.
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V Y Š L O  2 1 .  2 .

Na Slovensku 
kleslo množství 
PET lahví 
a plechovek 
pohozených 
v přírodě, ukazují 
data

Slovensko, které před více než rokem 
zavedlo zálohový systém na PET lahve a  ple-
chovky, zaznamenalo výrazný pokles počtu ná-
pojových obalů odhozených v přírodě nebo na 
veřejných prostranstvích. Zatímco v roce 2020 
tvořily ve vysbíraném odpadu plechovky 21  % 
a PET lahve 18 %, na podzim 2022 se jednalo už 
jen o 4 % plechovek a 5 % PET lahví. Vyplývá to 
z průzkumu společnosti Envi-Pak.

V Y Š L O  2 0 .  2 .

Řemeslný pivovar 
z Potštejna  – 
Clock chce 
zálohovat 
plechovky

Řemeslný pivovar z Potštejna – Clock –
se připojil k  iniciativě Zálohujme.cz. V  posled-
ních letech zvýšil produkci, a proto plánuje více 
stáčet do plechovek. Podporuje plošný zálo-
hový systém, který zajistí plechovkám maxi-
mální sběr pro opakovanou recyklaci. Platforma 
Zálohujme.cz se tak rozrostla o dalšího výrobce 
nápojů z řad pivovarů, které směřují k cirkulární 
ekonomice.

6



Díky spolupráci průmyslu, měst a obcí v systému EKO-KOM 
mají občané ČR k dispozici více než 829 000 barevných nádob 
na třídění odpadů.

inzerce

Permanentní tok obalového 

zpravodajství

SLEDUJTE:

• W
W

W
.SVETBALENI.CZ

• NEW
SLETTER SB NEW

S (ATOZREGISTRACE.CZ),

• NÁŠ LINKEDIN NEBO FACEBOOK (SVĚT BALENÍ).

P U B L I K O V Á N O  O D  1 6 .  2 .

Mondelēz 
přechází 
u části svého 
portfolia na 
recyklovatelné 
stojany
Od 14. února jsou Milka dezerty a  su-

šenky Oreo a BeBe Dobré ráno v řadě obchodů 
v České republice a na Slovensku v hnědých re-
cyklovatelných papírových stojanech. Jde o vý-
sledek práce českého týmu kreativního prodeje 
firmy Mondelēz International, který se rozhodl 
snížit dopady způsobu prodeje cukrovinek, čo-
kolády a sušenek na životní prostředí. 

Z V E Ř E J N Ě N O  O D  1 3 .  2 .

Pasta Oral-B 
má novou tubu

Značka produktů pro péči o ústní dutinu 
Oral-B uvedla na trh novou zubní pastu Oral-B 
Professional Enamel Regeneration. Pasta při-
chází v  recyklovatelné tubě. Je vyrobena 
z HDPE, který poskytuje pastě stejnou ochranu 
jako klasický obal, ale jako monomateriál se lépe 
materiálově recykluje než předchozí kompozit. 
Kartonovou krabičku z  papíru certifikovaného 
FSC lze vytřídit do modrého kontejneru.

N A  I N T E R N E T U  O D  1 1 .  2 .

Tyčinka Kofila 
ke 100. výročí 
v nových obalech 
od studentů 
designu
Kofila od společnosti Orion má ke svému 

100. výročí sérii nových obalů, které pocházejí 
z  návrhů studentů grafického designu z  Uni-
verzity Tomáše Bati ve Zlíně. Studenti vytvořili 
téměř 80 designů, z  nichž bylo vybráno sedm 
nejzajímavějších. Autorem vítězného návrhu je 
student Ivan Večerek. „Můj návrh jasně komuni-
kuje značku tyčinky společně s hvězdou Orion 
a číslovkou 100 odkazující na výročí. Realizoval 
jsem ho formou linorytu,“ říká autor.

Krátké zprávy zpracovali:

David Čapek, Adam Folta, 

Stanislav D. Břeň

svetbaleni@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

www.svetbaleni.cz



20. 4. 2023, WPP Campus, Praha

DOPOLEDNÍ PROGRAM:
Diskuze jeden na jednoho: 
Věda a byznys – partneři, 
nebo protivníci v udržitelnosti?
Jedním z primárních cílů Sustainability Summitu je 
vytvořit platformu pro setkávání a diskuzi byznysu a vědy, 
a tím usnadnit spolupráci v oblasti udržitelnosti. Na úvod 
konference jsme pozvali jednoho z předních vědců v oblasti 
životního prostředí v České republice prof. Tomáše Cajthamla 
z Ústavu pro životní prostředí Přírodovědecké fakulty 
Univerzity Karlovy a Ondřeje Beneše, technického ředitele 
jedné z největších korporací Veolia Česká republika, aby 
diskutovali o spolupráci vědy a byznysu. Nenechte si ujít tuto 
inspirativní diskuzi, kterou bude moderovat odborný garant 
summitu prof. Vladimír Kočí.

Jak zvítězit díky udržitelnosti v době četných krizí
Jako úvod do panelové diskuze s generálními řediteli z nejrůznějších odvětví se jeden z předních evropských expertů v oblasti 
udržitelnosti podělí o své odborné znalosti a expertizu při využívání udržitelných inovací v době krize. Účastníci konference 
se mohou těšit na best practices v oblasti nastavení strategických priorit týkajících se udržitelnosti a zároveň možných 
způsobů nalezení kompromisu mezi udržitelným směřováním a ostatními cíli společnosti, jakými jsou například zisk a růst. 
Prezentace se dále dotkne tématu souladu se současnými regulacemi ESG, mimo to bude také obohacena o konkrétní 
příklady z poradenské praxe napříč odvětvími.

VLADIMÍR KOČÍ, 
VŠCHT PRAHA

TOMÁŠ CAJTHAML, 
PŘÍRODOVĚDECKÁ 
FAKULTA UK

ONDŘEJ BENEŠ, 
VEOLIA ČESKÁ REPUBLIKA

PETER SATTLER, 
HORVÁTH & PARTNERS

Nenechte si ujít inspirativní konferenční program

Udržitelnost a fi nance Reporting ESG

LINDA ZEILINA,
INTERNATIONAL 
SUSTAINABLE 
FINANCE CENTER

TEREZA 
KUBICOVÁ, 
CZECHINVEST

DAVID JANKŮ, 
FRANK BOLD

MARTIN ANDER, 
SVAZ MODERNÍ 
ENERGETIKY

Spolupráce 
se státem na inovacích 

Udržitelnost v době 
energetické krize

A kdo vás bude inspirovat?

Blok prezentací na téma 
udržitelnost a byznys
Udržitelnost není pouze otázkou hledání cesty k ekologičtější nebo 
sociálně spravedlivější budoucnosti. Ve skutečnosti jde o mnohem 
složitější fenomén, který je plně integrován do procesů řízení 
podniku. Abychom vám pomohli najít inspiraci pro řízení vaší agendy 
udržitelnosti, vybrali jsme čtyři žhavá témata pro dopolední blok 
Udržitelnost a podnikání a požádali jsme čtyři špičkové odborníky, aby 
se podělili o své poznatky a know-how.
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POD ZÁŠTITOU:SPOLUPRACUJÍCÍ ORGANIZACE: SPECIÁLNÍ 
PARTNEŘI 
SUMMITU:

PARTNER 
TECHNIKY:

PARTNER E-MAILOVÉ
KOMUNIKACE:

PARTNER DESIGNU: MEDIÁLNÍ PARTNEŘI:DTP PARTNER: UNIKÁTNÍ AKCE SPOLEČNOSTI:

BALENISV
ET

ODPOLEDNÍ PROGRAM:

KAŽDÝ CHCE BÝT 
UDRŽITELNÝ, 
SPOLEČNĚ TO 
PŮJDE LÉPE.

Udržitelné „best practices“ 
– případové studie projektů, 
které opravdu fungují
Odpoledne si 
vyslechnete 
12 nejlepších 
udržitelných 
případových studií, 
které zvolila naše 
vědecká rada. 
Vybrané projekty 
najdete na webu 
summitu.

       Vědecká kavárna 
– prostor pro vědu
Součástí Sustainability Summitu bude i odborná přednášková 
sekce zaměřená na novinky, výzkum a vývoj v oblasti udržitelnosti, 
oběhového 
hospodářství 
a surovinové 
bezpečnosti. Cílem 
je poskytnout 
prostor pro sdílení 
nových informací 
či výsledků 
z výzkumu, které 
by našly uplatnění 
v praxi.  

www.SustainabilitySummit.cz/registrace
Registrace běží, neváhejte a zajistěte si své místo ještě dnes:

Panelová diskuze: Role CEO v udržitelné strategii fi rmy
Generální ředitelé mají zásadní roli při transformaci svých fi rem směrem k udržitelnosti. 
Během panelové diskuze budou debatovány návrhy v oblasti udržitelnosti, které ředitelé zvažují 
a diskutují v rámci představenstev s cílem stanovit strategie udržitelného podnikání. Panelisté se 
podělí o různé postřehy a kroky, které zvažují jako generální ředitelé v reakci na environmentální 
a sociální problémy. Dozvíme se, jaké znalosti a dovednosti potřebují ředitelé při zavádění 
a prosazování ESG a udržitelnosti ve svých fi rmách

JAROSLAVA REZLEROVÁ, 
MANPOWERGROUP

KATARÍNA NAVRÁTILOVÁ,
TESCO STORES ČESKÁ 
REPUBLIKA

MARTIN BALÁŽ, 
PROLOGIS

IVO BENDA,
GREINER PACKAGING 
SLUŠOVICE

ALESSANDRO PASQUALE, 
MATTONI 1873

ODBORNÝ 
GARANT:

NADAČNÍ 
PARTNER:
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Č. 118 – 1–3/2023 ROZHOVOR

Svět balení:
Existuje v  pozadí vašeho produktového 
portfolia a  především obalů nějaký jednotný 
marketingový koncept?

Martin Kincl:
Z dlouhodobého hlediska je pro firmu našeho 
typu – kdy jsme v některých segmentech jed-
ničkou na trhu a  v  dalších, které hodně mar-
ketingově řešíme, nikoliv – prvotní být vidět. 
A bojovat s tím, že další hráči investují desítky 
milionů do reklamy. Pro nás zůstává největším 
médiem obal, takže musí být atraktivní. To by 
mohl být takový prazáklad našeho marketingu 
ve vztahu k  packagingu. Významnou linkou je 
také udržitelnost. Poslední dobou sledujeme, 
že dochází k  odstraňování plastů v  různých 
obalech. V  tom vidím poměrně velkou pří-
ležitost, co se týče mlékárenského sektoru. 
I v některé části sortimentu mléka a tekutějších 
programů se dá aktivně ustoupit od PET, tímto 
trendem bychom se chtěli zabývat ještě více. 
Co se týče ostatního segmentu v  PET, odvíjí 
se situace od ceny. Recyklát je dnes dražší než 
základní surovina, tudíž v příštích dvou letech 
nepředpokládám změnu, naopak u  základní 
suroviny se všichni snaží snížit gramáž jednotli-

vého kelímku, což v tuto chvíli není taženo recy-
klovatelností a udržitelností, ale hlavně cenou. 
Každý gram znamená sice několik haléřů, ale ve 
velkých objemech je to opravdu znát.

Svět balení:
Co na obalech primárně komunikuje?

Martin Kincl:
Spousta nových obalů vzniká v  regále. Dáte 
do něj různé obaly a zjišťujete, co je vidět a co 
ne. Obecně měřeno se grafika mění a posouvá 
v dekádách, po pěti šesti letech začíná být obal 
standardní a všichni se ho snaží napodobit. Je 
to metoda „look like“ čili prodáváte zákazníkovi 
jinou značku, podobnou „A“ brandové nebo 
základní, nejprodávanější. Na tuto cestu jsme 
se nikdy nechtěli moc pouštět, naší strategií je 

dívat se do regálu a  přinést nové gra-
fické metody a znázornění tak, aby 

nás zákazník vždy našel o odlišil. 
Je to znát u více produktů. Napří-
klad u mléka Milkin, u nějž se bo-
hužel ztratila primární myšlenka 

a výrobek dnes z hlediska příběhu 
nefunguje. Na druhou stranu stále 

zabírají paštiky v zeleném a černém 
obale, i když jsme s tímto krokem byli 
před 14 lety považováni za blázny. Při-
vést zelenou barvu imitující zkažené 

maso na obal masného výrobku bylo 
nepředstavitelné. Strategie zabrala, 

nyní ji prodáváme ve dvaceti evrop-
ských zemích.

Martin Kincl
Alimpex Food

Černobílý obal na mléčném výrobku, který se před lety objevil v re-
gálech českých supermarketů, působil trochu jako zjevení. „Naší 
strategií je dívat se do regálu a přinést nové grafické metody 
a znázornění tak, aby nás zákazník vždy našel o odlišil,“ 
říká k  experimentům společnosti Alimpex Food její 
marketingový a obchodní ředitel Martin Kincl.

Zelená barva na 

obalu paštik
y bývala 

nepředsta
vite

lná
Stanislav D. Břeň

stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

Svět balení:
Když se vrátíme k  Mil-
kinu, volba černé barvy 
v  „bílém“ segmentu tehdy 
velmi překvapila. Proč se obal 
dlouhodobě neuchytil?

Martin Kincl:
Produkt byl pro nás jako výrobce nejdříve 
lehce prémiovou značkou, která měla před-
znamenat prémiovou produktovou linku. Cena 
pro zákazníka ale zůstávala příznivá. V tu dobu 
ve firmě plně nefungovalo marke-
tingové oddělení. Cenové poža-
davky trhu, komoditní pohled 
na mléčnou kategorii i naše 
nedostatečně koncepční 
marketing celý pro-
dukt „pohřbil“.

„S Q
R kódy jsme koketo

vali, a
le 

nikdy jsme je ve fin
ále nevyzkoušeli. 

Investic
e do je

dnotliv
ých značek 

a pro
duktů

 s kódy byla vyšší n
ež 

teoretic
ký přín

os.“

obale, i když jsme s tímto krokem byli 
před 14 lety považováni za blázny. Při-
vést zelenou barvu imitující zkažené 

maso na obal masného výrobku bylo 
nepředstavitelné. Strategie zabrala, 

nyní ji prodáváme ve dvaceti evrop-
ských zemích.

Foto: Alimpex Food
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CV v kostce

Marti
n Kincl

Ve společnosti A
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pex Food 

působí v oblasti m
arketin

gu 

a obchodu více než tři
náct le

t. 

Osobní život a
 zálib
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 živote
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Pro
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duktů

 a zajím
á se o vaření 
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ále se 

věnuje cesto
vání a

 ro
dině.

Martin Kincl, m
arketingový a obchodní ředitel společnosti A

lim
pex Food na kongresu Obalko 2022.

Foto: M
artin

 M
ašín

Alimpex na webu:

 alimpex.cz

Alimpexfood

Alimpex Food
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Ke každému produktu a značce přistu-
pujeme individuálně a myslím, že je to 
na portfoliu znát. Krajanka je kreslená 
a  přírodně laděná, vyzdvihuje kva-
litu a  tradici. Relativně nová značka 
Zorba je v  jednoduchém bílo-mod-

rém obalu, aby nepřipomínala další 
produkty v  řeckém stylu se Santorini 

a mořem. Pařené sýry Koliba mají obalem 
evokovat tradici, takže jsme na nich použili 

motivy z krojů.

Svět balení:
Jakou strategii volíte pro sekundární 

balení a shelf ready packaging?

Martin Kincl:
Sekundární balení ve mně vyvolávají 

ambivalentní pocity. Na jednu stranu 
je důležité být vidět. Pokud ale vidím 

kašírovaný sekundární obal s osmi barvami tisku, 
mám vedle jasně vysoké ceny dojem mrhání su-
rovinami. Nejvíc tím pak trpí cena produktu. U le-
penkových obalů jsem příznivcem maximálně tří 
barev, bez kašírování. I s těmito prostředky se dá 
udělat velká paráda.

Svět balení:
Tisk na sekundárních obalech necháváte po 
všech stranách?

Martin Kincl:
Rozdíl, zda tisknout na všechny strany nebo jen 
část, je opravdu malý. Takže naší snahou je po-
tisknout všechny strany a zvýšit tak možný mar-
ketingový zásah.

Svět balení:
Jaké obalové trendy vnímáte?

Martin Kincl:
Velkou výzvou pro výrobce bude přinést plně 
funkční obaly s  menším množstvím plastové 
složky tak, aby se zachovala možnost recyklace. 
O obnovitelnosti nonplusultra se bavíme v pří-
padě papíru, který se dá znovu použít, nehledě 
na neustálou možnost sázení stromů. U uzenář-
ských a mlékárenských produktů ale musí vždy 
zůstat určitá vrstva plastu, jinak se to odrazí na 
kvalitě produktu. Propojení větší vrstvy papíru 
s minimem plastu by přineslo snižování nároku 
na plastové komponenty a cestu, kterou by se 

odvětví mohlo ubírat.

Svět balení:
Máte na mysli kompozity 

95  procent papíru a  pěti 
procent plastu?

Martin Kincl:
Přesně tak. Jediným 
problémem zůstává 
jeho recyklovatelnost, 
což by u  pětiprocent-
ního podílu plastu 
mělo být možné. Do 
papírových kelímků 

jsme dlouhodobě balili 
produkt Krajanka. Nej-

problematičtější byla ba-
riéra. Pokud lepíme papír, 

musí být vnitřek a spoje do-
statečně těsné. V  době, kdy 

jsme papírové kelímky opustili, 
jsme byli poslední na trhu s  papí-

dnešním nárůstu cen energií nezlevní. A u ně-
kterých produktů nelze plast ničím nahradit, a to 
rozhodně u  menších spotřebitelských balení. 
U větších balení například balených sýrů lze dát 
do stejné vaničky pro sto gramů i dvojnásobné 
množství. Kvůli celkové ceně není tento trend 
aktuálně možný, ale z dlouhodobého hlediska 
by spotřebitelská osvěta pro méně častý nákup 

větších balení výrazně pomohla ke sní-
žení spotřeby plastu. A  to zmiňuji 

pouze jednu možnost z mnoha.

Svět balení:
Jak přistupujete ke 

grafickému ztvár-
nění obalů celého 

portfolia?

Martin Kincl:
Co se týká grafiky, máme již za-

jeté značky, z nichž pro konkrétní 
výrobek vybíráme podle toho, jaká se 

k němu hodí. Graficky nejsou jednotlivé 
značky nijak propojeny. Grafický koncept 

brandu pak vylepšujeme a posouváme dál tak, 
aby ho zákazník poznal. Před osmi lety jsme ino-
vovali Krajanku, jejíž design do té doby odpovídal 
„devadesátkovému“ trendu. Bylo hodně složité 
jej přenastavit do nové podoby. Proto se teď 
snažíme o kontinuální vývoj grafiky obalů.

Svět balení:
Do jaké míry představuje pro mar-
keting komplikaci, když mají pro-
dukty jako mléko, jež jsou vnímány 
komoditně, plnit roli prémiového 
produktu?

Martin Kincl:
Mezi základní komodity v  potravinář-
ství počítáme cukr, mouku, olej a mléko. 
Komoditami v  mlékárenském průmyslu 
je mléko, smetana, bílý jogurt. Jsou nej-
prodávanější základní surovinou. Pro zákaz-
níka je pak výběr mezi dražším a  levnějším 
produktem řízen příznivější cenou. Například 
dvousložkové jogurty se už řadí k  nekomodit-
ním výrobkům. Milkin se dostal do řady, kde 
jsme produkčně končili se smetanou, mlékem, 
bílým kefírem a jogurtem. Chtěli jsme vytvářet 
prémiové produkty, ale v tu chvíli již byla značka 
brána jako komoditní a přestala fungovat. Nyní 
zvažujeme, co je určitá značka schopna unést, 
abychom ji nedegradovali do komoditního sys-
tému. Když se vrátím k vaší otázce, tak problém 
je to samozřejmě velký.

Svět balení:
Platí stále, že spotřebitelé jsou vůči zmiňova-
ným „komoditám“ zvlášť cenově citliví?

Martin Kincl:
Posledních několik let s vysokou úrovní blaho-
bytu v České republice si zákazníci již vybírali. 
A koupili si 19korunový bílý jogurt, přestože 
jiný stál devět korun. Loajalita ke značce, 
kterou budujete i deset let, byla mno-
hem vyšší a vrcholila v roce 2019. 
Od covidu, v první vlně uzávěr, 
byly během dvou měsíců 
v  obchodech vypro-
dány všechny privátní 
značky a  levné zá-
kladní produkty. Do 
budoucna se situace 
bude vracet zpět k  loa-
jálnímu spotřebitelskému 
chování.

Svět balení:
Mluvil jste o  vyloučení plastu z  obalů. Přitom 
plast, především ten jednopruhový, je pro 
mlékárenství jeden ze stěžejních obalů. Exis-
tují alternativy?

Martin Kincl:
Obecně je pro určitou produkci 
v  potravinářství – uzeniny, 
mléčné produkty – plast 
nenahraditelný. Sklo je 
energeticky nesmírně 
náročné a dnes dochází 
vlivem zavírání skláren 
k  nedostatku obalo-
vého materiálu. Další 
riziko představují nedo-
hledatelné úlomky skla 
ve výrobě, jiné přítomné 
materiály skenery snad-
něji detekují. Pro pré-
miové výrobky je sklo 
výborný materiál, ale jeden 
kelímek stojí v  současných 
cenách šestinásobně méně 
než jedna sklenička. Ani vratnost 
skleněného obalu finální cenu při 

„Velkou výzvou pro
 výro

bce bude 

přin
ést p

lně fu
nkční o

baly s m
enším

 

množstvím
 plasto

vé složky ta
k, a

by 

se zachovala m
ožnost re

cyklace.“
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Firma Hirsch Czech Republic s.r.o. vznikla fúzí společností Novopol s.r.o. a  Morapal s.r.o.
Společnost Novopol s.r.o. se sídlem ve Velkém Třebešově u České Skalice byla tradičním výrobcem 
pěnového polystyrenu a nasávané kartonáže a její historie sahá do roku 1992. Stejně tak i společ-
nost Morapal s.r.o., která byla založena ve stejném roce pod jménem Morávek a Král s.r.o., se zabývá 
výrobou produktů a  obalů ze dřeva a  také obalů z  pěnového polystyrenu. V  roce 2015 se začala 
psát historie výroby recyklovaného polystyrenu ve fy Novopol v České Skalici. Byla instalována 
technologie na zpracování použitého/odpadního expandovaného polystyrenu. Kapacita extruzní 
technologie výroby recyklovaného EPS (rEPS) je okolo 300 kg/h. Tento materiál umožňuje následně 
vyrobit tvarovky z recyklovaného expandovaného polystyrenu, jejichž parametry jsou srovnatelné 
s tvarovkami vyrobenými z čistého EPS. Tvarovky v přírodním provedení nejsou sněhově bílé, ale 
mají mírné zabarvení (žluto/šedé) způsobené zpracováním recyklovaných materiálů. Naši zákaz-
níci si uvědomují potřebu snížení dopadů činností na životní prostředí, udržitelnost, a proto hledají 
možnosti, jak využít vlastností recyklovaných materiálů a snížit tak svoji stopu v rámci výrobního 
řetězce. Materiál lze při zpracování přibarvit (např. do šeda), kde toto zabarvení zdůrazní vlastnosti 
zpracovaného odpadního materiálu. Někteří zákazníci požadují míchání rEPS materiálu s  čistým 
EPS a kladou důraz na barevné odlišení recyklované složky. Firma Hirsch 
Czech Republic s.r.o. bude nadále navazovat na historii obou � rem, které 
se staly součástí skupiny, a pracovat na rozvoji technologie rEPS a roz-
šíření možnosti dalšího zpracování a uplatnění v obalových aplikacích.

Jiří Hubáček, výrobní ředitel, Hirsch CZ
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Foto (3×): Alimpex Food



rovým obalem na jogur -
ty a  dezerty a  chybovost 
spojená s  technologií ba-
lení byla sice mizivá, ale ve 
světle ostatních plastových 
produktů, které mají z tech-
nologické podstaty ještě 
menší chybovost, jsme na-
konec přešli na vícedruhové 
recyklovatelné balení.

Svět balení:
Na obalech se podle legis-
lativy musí uvádět, jak jej 
vytřídit. Přemýšleli jste, jak 
tuto informaci více marke-
tingově podpořit?

Martin Kincl:
U některých obalů jsme dá-
vali informaci, kde obal od-
trhnout nebo využít dále – například vymalovat 
obrázek. Každopádně jsme tuto otázku nastolili 
již před energetickou krizí a v letošním roce se 
chystáme s  jedním obalovým partnerem přijít 
s určitou novinkou.

Svět balení:
Zkoušeli jste použití rozšířené reality na oba-
lech, například prostřednictvím QR kódů?

Martin Kincl:
S QR kódy jsme delší dobu koketovali, ale nikdy 
jsme je ve finále nevyzkoušeli. Investice do jed-
notlivých značek a produktů s QR kódy – rozšíře-
nou realitou a vyšší informovaností – byla vyšší 
než teoretický přínos. Marketingový budget tak 
vysoké náklady nedovolil. Ale je to cesta k mladší 
generaci, takže se o ni budeme nadále zajímat 
i  v  rámci nových řešení od výrobců. Naši pri-

mární zákazníci přicházejí 
z věkové kategorie 35 plus 
a  teprve nastupuje gene-
race, pro niž jsou QR kódy 
nosnou záležitostí.

Svět balení:
Uvedli jste v  poslední 
době zajímavou obalovou 
novinku nebo se chystáte 
nějakou představit?

Martin Kincl:
Máme dost široké pro-
duktové portfolio a  na 
trh přivedeme každý rok 
asi čtyřicet novinek. Ne 
všechny jsou hned vi-
ditelné. Stejné to bylo 
v  posledním roce, i  když 
žádnou zcela převratnou 

obalovou novinku jsme nepředstavili. Zaměřili 
jsme se na nové chuťově zajímavé a mírně od-
lišné produkty od běžné nabídky na trhu a po-
souvání některých kategorií. Například jsme 
ukázali, jak se dá produktem změnit směr. Jako 
základ nové pomazánky jsme použili sýr cottage 
jako zdravější a méně tučnou variantu, přičemž 
většina pomazánek je na bázi majonézy nebo 
rostlinného tuku.

Firma Hirsch Czech Republic s.r.o. vznikla fúzí společností Novopol s.r.o. a  Morapal s.r.o.
Společnost Novopol s.r.o. se sídlem ve Velkém Třebešově u České Skalice byla tradičním výrobcem 
pěnového polystyrenu a nasávané kartonáže a její historie sahá do roku 1992. Stejně tak i společ-
nost Morapal s.r.o., která byla založena ve stejném roce pod jménem Morávek a Král s.r.o., se zabývá 
výrobou produktů a  obalů ze dřeva a  také obalů z  pěnového polystyrenu. V  roce 2015 se začala 
psát historie výroby recyklovaného polystyrenu ve fy Novopol v České Skalici. Byla instalována 
technologie na zpracování použitého/odpadního expandovaného polystyrenu. Kapacita extruzní 
technologie výroby recyklovaného EPS (rEPS) je okolo 300 kg/h. Tento materiál umožňuje následně 
vyrobit tvarovky z recyklovaného expandovaného polystyrenu, jejichž parametry jsou srovnatelné 
s tvarovkami vyrobenými z čistého EPS. Tvarovky v přírodním provedení nejsou sněhově bílé, ale 
mají mírné zabarvení (žluto/šedé) způsobené zpracováním recyklovaných materiálů. Naši zákaz-
níci si uvědomují potřebu snížení dopadů činností na životní prostředí, udržitelnost, a proto hledají 
možnosti, jak využít vlastností recyklovaných materiálů a snížit tak svoji stopu v rámci výrobního 
řetězce. Materiál lze při zpracování přibarvit (např. do šeda), kde toto zabarvení zdůrazní vlastnosti 
zpracovaného odpadního materiálu. Někteří zákazníci požadují míchání rEPS materiálu s  čistým 
EPS a kladou důraz na barevné odlišení recyklované složky. Firma Hirsch 
Czech Republic s.r.o. bude nadále navazovat na historii obou � rem, které 
se staly součástí skupiny, a pracovat na rozvoji technologie rEPS a roz-
šíření možnosti dalšího zpracování a uplatnění v obalových aplikacích.

Jiří Hubáček, výrobní ředitel, Hirsch CZ

0131_23_Hirsh_inz_240x170_tisk.indd   10131_23_Hirsh_inz_240x170_tisk.indd   1 16.03.2023   15:5216.03.2023   15:52
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NEALKO TRH 
„ŽIJE“ RECYKLACÍ, 
ZÁLOHAMI 
A PRODUKTOVÝMI 
INOVACEMI

Foto: Eduardo Soares, Unsplash
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Jedním z  klíčo-
vých témat ná-
pojového průmyslu je 
recyklace. Na stát tlačí 
aktéři mající zájem o zvýšení 
podílu materiálové recyklace 
nebo zavedení povinných cílů na tří-
dění a recyklaci určitých typů materiálu. 
O zálohování se zajímá i nemalá část spo-
třebitelů. Příprava na možné zavedení záloho-
vého systému však není tím jediným, čím nápojový 
trh „žije“. Pokračuje zejména přechod k obalům, jež 
mají v celém řetězci nižší uhlíkovou stopu. A samozřejmě 
se hledají produktové inovace, které osloví nové spotřebitele.

Nealkoholické nápoje jsou z  velké části 
baleny do plastových obalů nebo ple-

chovek. V  poslední době se napříč 
průmyslem vede debata, zda na-

startovat zálohový systém. Za-
tímco stát dlouho váhal s jeho 

zavedením, někteří retaileři 
už testují možnosti zá-

lohování na „vlastní 
pěst“. Příkladem jsou 

řetězce Lidl a  Kaufland. 
V  rámci mezinárodní stra-

tegie REset Plastic obchodní 
skupiny Schwarz, jíž jsou řetězce 

součástí, maloobchodníci spustili pi-
lotní testovací projekt zpětného odběru 

nápojových PET lahví a plechovek v České 
republice. „Jak ukazuje praxe ze zahraničí, dobře 
nastavený systém zálohování chrání nejen ži-
votní prostředí před odpadky, ale efektivně 
zpracovává odpadovou surovinu k dalšímu užití. 

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

Tento společný projekt má za cíl dát zákazníkům 
možnost si systém zpětného odběru PET lahví 
a  plechovek vyzkoušet před jeho samotným 
spuštěním v budoucnu v České republice,“ in-
formuje tisková mluvčí společnosti Kaufland 
Renata Maierl. Tiskový mluvčí společnosti Lidl 
Tomáš Myler doplňuje: „Spuštěním pilotního 
projektu jsme vyslyšeli poptávku ze strany na-
šich zákazníků a české společnosti, která už roky 
volá po zavedení zálohového systému na jed-
norázové nápojové obaly. Podle našich předpo-
kladů společně dokážeme nashromáždit tisíce 
nápojových obalů měsíčně na jednu prodejnu.“

Kaufland i Lidl zavedl pilotní projekt na celkem 
šesti prodejnách. Obě firmy počítají v budoucnu 
s postupným rozšiřováním tohoto testovacího 
projektu. V současné pilotní fázi, kdy ještě není 
stanovena výše peněžní zálohy za plastové 
lahve a plechovky, obdrží zákazníci slevové ku-
pony na různé sortimentní skupiny.

České Mini-
sterstvo život-
ního prostředí 
připravuje návrh zá-
kona o  zálohách, který 
by měl využití dnešního 
odpadu jako surovinového 
zdroje zakotvit do právního 
řádu a legislativně umožnit plošné 
zálohování PET lahví, plechovek i dal-
ších typů obalů. Součástí příprav zákona 
je i debata s experty, výrobci nápojů i obalů, 
obchodníky, obcemi i  odpadovými firmami. 
Podle náměstka ministra životního prostředí 
Petra Hladíka chce ministerstvo návrh zákona 
předložit vládě do konce letošního roku.

„Jako zásadní vnímám otevřený přístup celé 
společnosti a snahu dělat aktivní krok v cíleném 
nakládání s  odpady domácností. Ministerstvo 
připraví návrh tak, aby všichni účastníci stávají-
cího systému našli svou roli a zároveň abychom 
postupně snižovali znečištění životního pro-
středí. Na příkladu Slovenska můžeme vidět, že 
úplně vymizely plechovky a PET láhve ve volné 
přírodě,“ vysvětluje náměstek Hladík. „Podle dat 
z roku 2020 jsme v celkové recyklaci obalových 
odpadů na desátém místě, stejné úrovně jako 
my dosahuje třeba Německo i s jeho zálohovým 
systémem. V recyklaci plastových obalů jsme na 
dvanácté příčce a míra sběru plastových lahví 
byla podle posledních dat 80 %. Před Minister-
stvem životního prostředí stojí velká výzva,“ do-
plňuje Petr Hladík.

V rámci legislativního procesu probíhají jednání 
s výrobci či zpracovateli. Podle Svazu obchodu 
a cestovního ruchu ČR (SOCR ČR) z konce ledna 
bude zavedení systému zálohování PET lahví 
a  plechovek stát bezmála 5‚2  miliardy korun. 

N
kona o  zálohách, který 
by měl využití dnešního 
odpadu jako surovinového 
zdroje zakotvit do právního 
řádu a legislativně umožnit plošné 
zálohování PET lahví, plechovek i dal-

Nealko průmysl se po letech vrací k systému vratných lahví, který 

má podle všeho menší uhlíkovou stopu než jednorázové obaly.

Foto: Kofola

„SJEDNOCENÍ BAREV PET 
A CIRKULARITA“
Zbytečně nerozšiřujeme portfolio obalových variant o nové 
barvy či další materiály nad rámec těch základních – vratné 
skleněné lahve, PET lahve, hliníkové plechovky, KEG sudy. 
Jdeme jinou cestou: barvy našich PET lahví sjednocujeme 
a  naše inovace směřují k  podpoře cirkulárního nakládání 
s obalem – ať už to byla první zálohovaná a cirkulární PET ve 
spolupráci s Košík.cz či také první vratná litrová skleněná lahev 
v dělitelné přepravce, kterou dodáváme do českých obchodů 
od podzimu 2021. Nejprve jsme ve vratném skle nabídli pří-
rodní minerální vodu Mattoni a od podzimu 2022 je to i ochu-
cená varianta Citron.

Lutfia Volfová
tisková mluvčí
Mattoni 1873
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Dalších téměř 1‚3 miliardy korun ročně 
bude zapotřebí k  zajištění provozu. 
Podle  predikce svazu by se mělo vysbírat 
až 2‚3 miliardy kusů obalů ročně. „Analýza stojí 
na reálných datech a zkušenostech z obchodů, 
které ponesou hlavní tíhu vybudování a  pro-
vozu celého systému. I proto jsme nejvíc času 
věnovali kalkulacím investičních a  provozních 
nákladů. Od těch se totiž bude odvíjet správné 
nastavení takzvaného handling fee, tedy po-
platku za jednu láhev, který bude kompenzovat 
všechny vstupní i provozní náklady,“ uvádí Mi-
chael Fanta, senior analytik Centra ekonomic-
kých a  tržních analýz, které analýzu nákladů 
systému zálohování pro SOCR ČR zpracovalo.

ZKUŠENOSTI ZE SLOVENSKA I EVROPY
Funkčním zálohovým systémem na PET lahve 
a plechovky disponuje třináct evropských zemí. 
V  lednu 2022 se – po bleskových přípravách 
– připojilo také Slovensko a  z  nedávno zveřej-
něných dat vyplývá, že systém začíná přinášet 
ovoce. Země zaznamenala pokles počtu ná-
pojových obalů odhozených v přírodě nebo na 
veřejných prostranstvích. Zatímco v roce 2020 
tvořily ve vysbíraném odpadu plechovky 21  % 
a  PET lahve 18  %, na podzim 2022 se jednalo 
o  4  % plechovek a  5  % PET lahví. „V  minulosti 
končily tuny materiálu v přírodě, v řekách a je-
zerech. Na náklady státu jsme čistili břehy řek 
a mnoho lidí rovněž čistilo národní parky. Plas-
tové a hliníkové obaly teď z těchto míst zmizely. 
Lidé, kteří je v minulosti rozhazovali, je nyní sbí-
rají,“ říká slovenský ministr životního prostředí 
Ján Budaj při hodnocení výsledků prvního roku 
zálohování na Slovensku. Úbytek těchto obalů 
potvrzují analýzy společnosti Envi-Pak, která 
pravidelně analyzuje volně pohozený odpad ve 
32 lokalitách po celém Slovensku.

Právě zave-
dení záloh na 
PET lahve a  ple-
chovky je podle Ini-
ciativy pro zálohování 
účinným lékem při boji 
proti volně pohozeným od-
padkům. „Finanční motivace, 
tedy vratná záloha ke každému 
nápojovému obalu, přispívá ke změně 
chování lidí. Rozmyslí si, jestli zálohova-
nou PET láhev nebo plechovku odhodí nebo 
ji vrátí a získají peníze zpět. Navíc také lidé moti-
vovaní zálohou sbírají pohozené obaly a vrací je. 
Dnes už se to děje u vratných pivních lahví, kte-
rých Češi dlouhodobě vrací přes 90 procent,“ 
říká Kristýna Havligerová, manažerka vnějších 
vztahů Iniciativy pro zálohování.

Podle iniciativy také další zahraniční zkušenosti 
potvrzují, že zálohy pomáhají redukovat množ-
ství odpadu pohozeného ve volné přírodě. 
V  Německu před zavedením plošného zálo-
hového systému tvořily v  roce 1998 nápojové 
obaly zhruba jednu pětinu z celkového objemu 
pohozených odpadků v okolí. V roce 2002 bylo 
v  přírodě odhozeno od jedné do dvou miliard 
nápojových obalů. Po zavedení záloh littering 
nápojových obalů klesl k  nule. S  tím, jak zálo-
hový systém pomohl snížit pohozené nápo-
jové obaly v přírodě, jsou spokojeni také v Litvě. 
V průzkumu z roku 2018 tuto pozitivní zkušenost 
podle Iniciativy pro zálohování potvrdilo 95  % 
místních respondentů. Benefity zavedení záloh 
ve vztahu k litteringu potvrzují i v Estonsku, které 
na systém přešlo v roce 2005. „Estonci v roce 
2003 analyzovali složení odhozených odpadků 
podél silnic. Nápojové obaly tvořily až 80  % 
sesbíraného odpadu, přičemž PET lahve a ple-
chovky z nich tvořily největší část,“ tvrdí Kristýna 
Havligerová a dodává: „Po zavedení záloh podíl 
nápojových obalů v odhozeném odpadu podél 
silnic klesl pod 10 procent.“

Z průzkumu agentury Ipsos vyplynulo, že Češi 
nesou nelibě nepořádek v přírodě. Devět z de-
seti z  nich zároveň věří, že by zavedení záloh 
na PET lahve a plechovky výrazně omezilo od-
hazování odpadků a motivovalo občany vracet 
nápojové obaly do sběrných míst. Eliminace lit-
teringu má samozřejmě dopad nejen na životní 
prostředí. Snížení objemu obalových odpadů 
v přírodě by přispělo k tomu, že se zvýší množ-
ství využitelného materiálu (a sníží se náklady na 
materiálové vstupy) pro nápojový průmysl.

SÍLÍCÍ VLIV EVROPSKÉ UNIE
V  závěru pasáže o  zálohování zmiňme ještě 
návrh Nařízení o obalech a obalovém odpadu, 
které nedávno představila Evropská komise. 
Členské státy EU podle návrhu musí spustit 
zálohový systém na plechovky a  PET lahve za 
předpokladu, že země nejsou schopny zajistit 
sběr 90 % těchto nápojových obalů v roce 2026. 
Debata o tématu tak získala úplně novou dyna-
miku a přesvědčivě vede k nové legislativě.

Evropská unie 
také požaduje 

zavedení neod-
dělitelných víček, jež 

budou muset všichni 
nápojáři využívat od června 

2026. Předpokládá to další 
investice do výroby a  hledání 

optimálního řešení při uchování 
současného spotřebitelského kom-

fortu představuje nyní jednu z  hlavních 
výzev průmyslu. Používání takzvaných tethe-

red caps, tedy víček pevně připojených k lahvi 
zmiňuje také Jan Daňsa, country manager 
společnosti Alpla CZ. A přidává další trendy na 
trhu s obaly pro nealkoholické nápoje: „Aktuální 
trendy a tendence vycházejí hlavně z legislativy 
SUP a  ekomodulační poplatkové politiky Eko-
-komu. V návaznosti na ně se zvyšuje používání 
rPET v  nápojových obalech a  přechází se od 
barevných lahví k  čirým. Pokračuje trend sni-
žování hmotnosti PET lahví při zachování jejich 
vlastností.“

NEVYUŽITÝ POTENCIÁL RECYKLACE 
U NÁPOJOVÝCH KARTONŮ
Zmiňované aktivity části trhu v  rámci iniciativ 
Zálohujme nebo Iniciativa pro zálohování nejsou 
jediné, které ovlivňují mínění veřejnosti. Před Vá-
noci obdrželi někteří čeští politici včetně premi-
éra do svých kanceláří speciální zásilku mléka. 
Ta upozorňuje na fakt, že Česko oproti jiným 
evropským zemím zaostává v  recyklaci nápo-
jových kartonových obalů. Řešením je podle 
výrobců a dalších firem, které nápojové kartony 
využívají, zavedení sběrových a recyklačních cílů 
pro tento typ obalů. V Česku je potřeba změna 
legislativy směrem, který je běžný v zemích zá-
padní Evropy. Iniciátor akce, společnost Tetra 
Pak, upozornila, že podle průzkumu (Datank, 
CASI, 1050 respondentech z ČR, březen 2022) 
čtyři z  pěti Čechů třídí obaly od mléka nebo 
džusu. Z nápojových kartonových obalů by díky 
recyklaci mohly vzniknout například hygienické 
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Václav 
Koukolíček
manažer externí 
komunikace
Coca-Cola HBC 
Česko a Slovensko

„ODLEHČOVÁNÍ 
OBALŮ A RPET“
Pokračujícím trendem je práce na odleh-
čování obalů. Toto designové řešení je 
ekologické a zároveň ekonomické. Násle-
dují řešení, která nahrazují, nebo eliminují 
jednorázové plasty. Stále zdokonalujeme 
také procesy pro recyklaci obalů. Již nyní 
jsme schopni efektivně recyklovat nejen 
sklo, ale také PET. Naše lahve produktů 
Natura a Römerquelle jsou vyrobeny ze 
stoprocentního rPET. Vedle těchto lahví 
je to například inovativní držák plecho-
vek Keelclip z recyklované vlnité lepenky. 
Jeho používáním ušetříme ročně zhruba 
35 tun plastu. V první polovině letošního 
roku chystáme další velkou novinku v ob-
lasti uzávěrů.

„UCHOVAT PŘED 
SVĚTLEM A TEPLEM“
Filozofia brandu Blue Water zameriava aj 
na udržateľnosť. Preto je tato voda z alp-
ského prameňa balená v  plechovkách 
z hliníka. Ten vodu chráni pred svetlom 
i slnečným žiarením a uchováva ju dlhšie 
vychladenú. Plechovka je tiež doneko-
nečna recyklovateľná, pričom jej recy-
klácia ušetrí až 95 % energie potrebnej 
na výrobu nového produktu.

Lucian Gróf
managing director
Blue Water
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ubrousky 
a  další vý-
robky z  papíru 
nebo třeba sta-
vební desky a  vý-
robky z plastu či hliníku. 
Třídění ale zčásti nevede 
k  materiálové recyklaci. Se-
parované obaly skončí s největší 
pravděpodobností ve spalovně 
nebo na skládce. Do výrobního ře-
tězce se podle Tetra Paku vrací méně než 
čtvrtina obalů z nápojových kartonů, což je 
o polovinu méně než celoevropský průměr.

„Za vzor považujeme země jako Německo, Bel-
gie, Rakousko nebo Francie, kde se recykluje 
nejvíce nápojových kartonů v rámci celé Evropy. 
Ne náhodou se shodně jedná o země, které už 
své národní cíle pro sběr a recyklaci nápojových 
kartonů stanovily,“ komentuje situaci Štěpán 
Ledvina, expert na cirkulární ekonomiku spo-
lečnosti Tetra Pak. A  pokračuje: „Podle plánu, 
který v květnu 2022 schválila vláda, by se v roce 
2025 mělo 55 procent komunálního odpadu 
opětovně využít či recyklovat. Základ máme 
dobrý. Češi mají pozitivní vztah k  třídění od-
padu, hustou síť sběrných míst a kvalitní systém 
samotného sběru. U  nápojových kartonů ale 
bez legislativních změn a národních sběrových 
a recyklačních cílů nemáme šanci tyto ambice 
splnit. I na to se teď snažíme politiky upozornit,“ 
podotýká Štěpán Ledvina.

krize na sklářský průmysl, a  tedy omezenou 
distribuci skleněných lahví, předčily prodeje 
Cirkulky naše očekávání,“ říká Jana Ptačinská Ji-
rátová, communications manager CZ&SK spo-
lečnosti Kofola ČeskoSlovensko. Firmě se také 
podařilo snížit gramáže plastových preforem 
napříč portfoliem, sjednotila barevnost lahví 
(Ondrášovka a částečně i Rajec) a upřednostnili 
lépe recyklovatelné barvy PET preforem. V Ko-
fole také snížili gramáže víček, nejvýraznější 
proměnou prošlo víčko Korunní, kde tradiční 
masivní „korunku“ nahradil „ultra short neck“. 
„K úsporám materiálu přispělo i odstranění od-
nosného ucha u vybraných jedenapůllitrových 
balení nebo navýšení počtu produktů v lahvích 
z  recyklovaného PET.  Všechny tyto kroky ne-
jenže přinesly inovace do našeho obalového 
portfolia, ale hlavně nám pomáhají šetřit vysoké 
stovky tun PET materiálu ročně,“ dodává Jana 
Ptačinská Jirátová.

Jana Ptačinská 
Jirátová
communications 
manager CZ&SK
Kofola 
ČeskoSlovensko

„OBALOVÉ CESTY S NIŽŠÍ 
UHLÍKOVOU STOPOU“
Trendem nápojářského průmyslu je pre-
ference obalů s  nižší uhlíkovou stopou 
a navyšování podílu recyklovaného PET 
v jednotlivých lahvích. K tomu může vý-
razně přispět zálohování. Zatímco na 
Slovensku už letos budeme moci vyu-
žívat PET materiál jednou odevzdaný 
a  zpracovaný v  rámci zálohového sys-
tému, v  Česku na tuto možnost teprve 
čekáme. Stávající systém sběru odpadu 
bohužel zdaleka nedosahuje míry recy-
klace, kterou nám v  budoucích letech 
nařizuje Evropská unie. Dlouhodobě se 
snažíme co nejvíce posilovat obalové 
cesty, jejichž uhlíková stopa je co nejnižší. 
I proto stále rozšiřujeme portfolio čepo-
vaných nápojů – kromě Kofoly, Viney, Top 
Topicu a řemeslných ciderů F.H. Prager 
nabízíme v nerezových KEG sudech i če-
povanou pramenitou vodu Rajec.
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...víme jak

Do komuni-
kace udržitel-
nějších obalových 
řešení se pouštějí 
i  řetězce rychlého ob-
čerstvení. Příkladem je Mc-
Donald’s, který na konci roku 
připravil kampaň, ve které přibli-
žuje životní cyklus lahví z rPET. Řetě-
zec už v průběhu loňského roku ohlásil, 
že přechází na prodej minerální vody 
Rajec z lahví z rPET. V rámci zimní kampaně 
řetězce informoval o této obalové inovaci i na 
sociálních sítích, a to formou videí, které odka-
zují především k  myšlence recyklovatelnosti. 
„Tato témata nemusí být jen o  číslech. Proto 
jsme se rozhodli jít cestou kreativních a  neo-
třelých videí a loopů umístěných na sociálních 
sítích a  YouTube. Videa hravým, ale zároveň 
poučným způsobem vysvětlují přínosy rPET 
lahví a  formát nekonečně se opakujících gifů 
prezentujeme naše dvě hlavní myšlenky – ob-
novitelnost a udržitelnost,“ uvedla při spuštění 
kampaně Jitka Pajurková, ředitelka komunikace 
a PR společnosti McDonald’s ČR.

OD INVESTIC PO OBALOVÉ NOVINKY
„Plniči“ pokračují i v dalších inovacích. Novinkou 
Mattoni 1873 z poslední doby je např. spuštění 
plechovkové linky v  závodě v  Kyselce za více 
než 200 milionů korun v listopadu 2022. Linka 
obohatila portfolio Mattoni 1873 o poslední druh 
obalů, který v něm chyběl. Mattoni 1873 nyní na 
trh dodává nealkoholické nápoje ve všech dru-
zích nápojových obalů, od sudů po plechovky. 
Kromě ochucené minerálky Mattoni se v  Ky-
selce vyrábí i plechovky s nápoji z portfolia Pepsi 
a dalších licenčních značek, které se až dosud 
do ČR dovážely. V roce 2022 také pokračovala 
distribuce vratných litrových skleněných lahví 
ve vratných dělitelných přepravkách pro 12, 
resp. šest lahví. K  dvěma perlivostem přírodní 
minerální vody Mattoni přibyla v loňském roce 
ochucená varianta Citron. Toto balení minerální 
vody podpořila i televizní reklama, za jejímž kon-
ceptem stojí režisér Jan Svěrák.

Kofola vloni na retailový trh uvedla Cirkulku, sys-
tém vratných skleněných lahví a modulární pře-
pravky, díky kterým si může spotřebitel koupi 
Kofolu, Vineu či Rajec ze skla. „Jak potvrzují 
výsledky, tato obalová cesta si své spotřebitele 
našla. I  přes nepříznivé dopady ekonomické 

„RPET A PLECH 
JSOU V KURZU“
Jednoznačný je nástup výrobků v rPET 
a plechu a snaha zavést systém záloho-
vání i u tohoto typu obalů. Velký podíl na 
to má především iniciativa Zalohujme.cz, 
jejíž jsme jeden ze zakládajících členů.

Pavel Vavruška
obchodní oddělení
Sodovkárna Kolín

Pilo
tní p

rojekt zpětného odběru PET lahví 

a plechovek spustily
 řetězce Kaufland a Lidl. 

Foto: K
aufla

nd
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Sodovkárna 
Kolín nově za-

vedla plně recy-
klovatelný kanystr 

na sirupy v  třílitrovém 
obalu z PET a novou lahve 

0‚7l rovněž PET. „Oproti stá-
vající variantě HDPE se snížila 

hmotnost a  zlepšila se možnost 
recyklace. Nově je na trhu od března. 

Sudy KEG máme nově opatřené QR kódy 
pro lepší dohledatelnost výrobku a jeho po-

hybu u  zákazníků,“ informuje Pavel Vavruška 
z obchodního oddělení Sodovkárny Kolín.

Firma ZON se věnuje především snižování 
tloušťky používaných obalových fólií. „V  del-
ším časovém horizontu plánujeme snížení 
gramáže preformy. Důležitá témata jsou rPET, 
littering a  v  neposlední řadě vzrůstající sazby 
Eko-komu,“ vysvětluje Robert Kubeš, vedoucí 
výroby společnosti ZON.

Značka 7Up od společnosti PepsiCo. nedávno 
představila nový design, identitu a motto New 

Get Up, Same 7Up. Inovovaný nápoj se vyzna-
čuje charakteristickou zelenou, ale i přidanými 
citrusovými odstíny a  výraznými kontrastními 
liniemi. Nová vizuální identita je celosvětově 
zaváděna od března 2023, a to na všech trzích.

Společnost Monster Energy pokračuje ve svém 
partnerství s Lewisem Hamiltonem a uvedla na 
trh nový energetický nápoj s nulovým obsahem 

 „UŽŠÍ, ALE VYŠŠÍ PLECHOVKY“
V segmentu nealkoholických nápojů, podobně jako je tomu 
i u piva, sledujeme celosvětový trend růstu zájmu o hliníkové 
plechovky. Je to dáno změnou uvažování samotných výrobců 
nápojů, kteří tak odpovídají na poptávku spotřebitelů po udr-
žitelných obalech. Právě těmi jsou hliníkové nápojové ple-
chovky, protože jejich hlavní výhodou je v podstatě nekonečná 
recyklovatelnost. U  nealkoholických nápojů roste poptávka 
o plechovky užšího tvaru, ale při zachování objemu. Vedle li-
monád a energetických nápojů se oproti minulosti častěji se-
tkáváme s tím, že naši zákazníci stáčí do plechovek minerální 
vody nebo džusy. Společně s vyšší poptávkou po hliníkových 
plechovkách také častěji s našimi zákazníky řešíme samotný 
design obalu. Nabízíme například aplikaci termo barvy, které 
reagují na okolní teplotu, matné laky, pracuje se také s QR kódy 
či barevnými „odtrhávátky“ s logem zákazníka.

Radek Mádr
ředitel
Ball Beverage Packaging 
Czech Republic
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inzerce

cukru. Nová edice Lewis Hamilton Zero Sugar 
má novou recepturu s  příchutí nektarinky a  je 
vyrobená z  veganských surovin. Obal vyrobila 
společnost Canpack Group. Pro tento produkt 
pověřila společnost Monster digitálního umělce 
Mad Dog Jonese (Michah Dowbak), aby vytvořil 
design s originálními ikonami, včetně Hamilto-
novy závodnické helmy.



Například u shrink sleevů je trendem přecházet 
na 40  µm fólie. Aleš Paula, sales director self-
-adhesive labels, doplňuje své informace o další 
zajímavý postřeh ohledně covidových změn. 

Dita Vašíčková
corporate affairs 
manager
Heineken Česká 
republika

„CITLIVÝ REDESIGN 
BYL ÚSPĚŠNÝ“
Redesignem svých obalů včetně etiket 
letos prošla značka Krušovice. Chtěli 
jsme, aby značka byla modernější, 
s  mladším designem, ale zároveň s  vy-
užitím tradičních prvků Krušovic. Naše 
produkty také získaly prémiovější vzhled. 
Od prvního nápadu po regály v obcho-
dech trval redesign jeden rok.

„Covidová doba 
přinesla výzvy ze-
jména z  pohledu se-
lhávání dodavatelských 
řetězců; na jedné straně se 
odběratelé zcela pragmaticky 
předzásobili, ale dlouhodobý 
trend vykazuje spíše snižování tis-
kových dávek. Tento vývoj vytváří velký 
tlak na plánování a vyšší flexibilitu termínu 
dodávek. Aktuálně odhadujeme předzáso-
bení odběratelů na cca měsíc dopředu. Celkově 
je trend tisku etiket na trhu stagnující, s ohledem 
na meziroční maloobchodní výsledky nelze 
očekávat pozitivní vývoj dříve než ve třetím kvar-
tálu 2023.“

„Klíčovým trendem v oblasti samolepicích eti-
ket je ekodesign obalu a  recyklovatelnost ce-
lého obalového řešení. Výrobci již neuvažují 
izolovaně, ale chtějí na trh přinášet obal, který 
je vzhledově atraktivní a snadno recyklova-
telný. Správně zvolený materiál pro eti-
ketu může recyklaci obalu významně 
pomoci, zatímco nevhodně zvo-
lený materiál může recyklaci 
dokonce i znemožnit,“ říká David 
Hloušek, technical sales specialist 
SEE společnosti Avery  Dennison. Na 
trh přicházejí lepidla nové generace, která 
jsou smývatelná v průmyslových i domácích 
podmínkách. „Příkladem je řešení CleanFlake 

inzerce
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etiket samozřejmostí. Při použití Linerless etiket 
v tiskárnách je výhodou, že se délka štítku au-

tomaticky přizpůsobuje množství informací 
na etiketě a tím se minimalizuje jeho veli-

kost i spotřeba materiálu. Etiketování 
je efektivnější, levnější a  zmírňuje 

dopad na životní prostředí. Li-
nerless etiketa je i  přesto, 

že neobsahuje podklad, 
skladována navinutá 

na kotouči. To je 
umožněno tím, 

že je potištěna 
speciálním 

lakem, který zabezpečuje, že k sobě lícová a ru-
bová strana pevně nepřilnou.

„Materiály, které nějakým způsobem přispívají 
k udržitelnosti, se dostávají do popředí. Ke stan-
dardním požadavkům na etiketu v posledních 
letech přibyl i důraz na recyklovatelnost v rámci 
celého obalu. Alternativní variantu ke konvenč-
nímu materiálu, která současně splňuje všechny 
požadavky na kvalitu a vlastnosti, můžeme najít 
v papíru i fóliích,“ potvrzuje Miroslav Vrba, pro-
kurista a výkonný ředitel S&K Label. Na druhou 
stranu ve společnosti vnímají i řadu nových po-
žadavků na design, které vycházejí z původního 
pojetí etikety. Marketing, atraktivita etikety a její 
schopnost zaujmout zákazníka byly vždy hna-
cím motorem, který pobízí výrobce k větší krea-
tivitě, od nástupu digitálních technologií je však 
ve výrobě uplatňována ještě větší míra flexibility 

a personalizace.

Zaměření na udržitelnost a  moderní 
technologie je součástí práce i  OTK 

Kolín. Materiály s  definovaným 
podílem recyklátu, využívají 

v  OTK pro tisk lehčích fólií. 

Etikety patří k nejvýraznějším a nejpopulárněj-
ším pomocným obalovým prvkům. Podobně 

jako u samotných obalů je akcent kladen na 
udržitelnost produktu ve spojení s tech-

nologií a materiálem.

ZMĚNY VE VNÍMÁNÍ ETIKET 
Z POHLEDU VÝROBCŮ

Výrazným počinem z ne-
dávné doby je inovace 

v  oblasti udržitelnosti 
v podobě technologie Liner-

less, kterou při výrobě etiket 
začala používat společnost 

Label Design. Etikety jsou vy-
ráběny tak, aby po sobě ne-
zanechávaly podkladový 

silikonový pás, který 
je při tisku kla-

sických 

E

TISK A ZNAČENÍ

Trendy je 
recyklovatelnost 
etikety v rámci 
celého obalu
Etiketa není na obalu jen informativním prvkem, ale obvykle je nositelem i  designové komunikace. Zajímavým 
současným trendem je, že tato komunikace se neomezuje jen na vizuální vjem grafiky, ale i na určité poselství 
udržitelného rozvoje.

Jana Žižková
svetbaleni@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

Martina Vajskebrová
manažerka výrobních materiálů a obalů
Plzeňský Prazdroj

„UDRŽITELNOST NEJSOU 
JEN MATERIÁLOVÉ ZMĚNY“
V souladu s naší strategií udržitelnosti se kromě materiálových 
změn snažíme obalovým materiálem neplýtvat, proto jsme 
nastavili nové procesy kontroly, pomocí QR kódů a aplikace 
mají naši operátoři stáčení možnost přesně sledovat a kontro-
lovat, jestli máme na obalu správný typ etikety. Tím předchá-
zíme tomu, že bychom museli etikety opravovat a zbytečně 
plýtvat materiálem.
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trend vykazuje spíše snižování tis-
kových dávek. Tento vývoj vytváří velký 
tlak na plánování a vyšší flexibilitu termínu 
dodávek. Aktuálně odhadujeme předzáso-
bení odběratelů na cca měsíc dopředu. Celkově 
je trend tisku etiket na trhu stagnující, s ohledem 
na meziroční maloobchodní výsledky nelze 
očekávat pozitivní vývoj dříve než ve třetím kvar-
tálu 2023.“

„Klíčovým trendem v oblasti samolepicích eti-
ket je ekodesign obalu a  recyklovatelnost ce-
lého obalového řešení. Výrobci již neuvažují 
izolovaně, ale chtějí na trh přinášet obal, který 
je vzhledově atraktivní a snadno recyklova-
telný. Správně zvolený materiál pro eti-
ketu může recyklaci obalu významně 
pomoci, zatímco nevhodně zvo-
lený materiál může recyklaci 
dokonce i znemožnit,“ říká David 
Hloušek, technical sales specialist 
SEE společnosti Avery  Dennison. Na 
trh přicházejí lepidla nové generace, která 
jsou smývatelná v průmyslových i domácích 
podmínkách. „Příkladem je řešení CleanFlake 

inzerce

Například u shrink sleevů je trendem přecházet 
na 40  µm fólie. Aleš Paula, sales director self-
-adhesive labels, doplňuje své informace o další 
zajímavý postřeh ohledně covidových změn. 

Dita Vašíčková
corporate affairs 
manager
Heineken Česká 
republika

„CITLIVÝ REDESIGN 
BYL ÚSPĚŠNÝ“
Redesignem svých obalů včetně etiket 
letos prošla značka Krušovice. Chtěli 
jsme, aby značka byla modernější, 
s  mladším designem, ale zároveň s  vy-
užitím tradičních prvků Krušovic. Naše 
produkty také získaly prémiovější vzhled. 
Od prvního nápadu po regály v obcho-
dech trval redesign jeden rok.

„Covidová doba 
přinesla výzvy ze-
jména z  pohledu se-
lhávání dodavatelských 
řetězců; na jedné straně se 
odběratelé zcela pragmaticky 
předzásobili, ale dlouhodobý 
trend vykazuje spíše snižování tis-
kových dávek. Tento vývoj vytváří velký 
tlak na plánování a vyšší flexibilitu termínu 
dodávek. Aktuálně odhadujeme předzáso-
bení odběratelů na cca měsíc dopředu. Celkově 
je trend tisku etiket na trhu stagnující, s ohledem 
na meziroční maloobchodní výsledky nelze 
očekávat pozitivní vývoj dříve než ve třetím kvar-
tálu 2023.“

„Klíčovým trendem v oblasti samolepicích eti-
ket je ekodesign obalu a  recyklovatelnost ce-
lého obalového řešení. Výrobci již neuvažují 
izolovaně, ale chtějí na trh přinášet obal, který 
je vzhledově atraktivní a snadno recyklova-
telný. Správně zvolený materiál pro eti-
ketu může recyklaci obalu významně 
pomoci, zatímco nevhodně zvo-
lený materiál může recyklaci 
dokonce i znemožnit,“ říká David 
Hloušek, technical sales specialist 
SEE společnosti Avery  Dennison. Na 
trh přicházejí lepidla nové generace, která 
jsou smývatelná v průmyslových i domácích 
podmínkách. „Příkladem je řešení CleanFlake 

inzerce
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podporující čistou recyklaci plastových obalů 
bez kompromisu ve vzhledu a  navýšení ceny 
materiálu. Ve spojení s  novou generací jed-
nosměrně orientovaných fólií MDO, Machine 
Direction Oriented, se jedná o  řešení, které 
podporuje recyklovatelnost i zvyšuje produkti-
vitu výroby a přináší významné snížení nákladů 

v celém dodava-
telském řetězci,“ 
uvádí David Hlou-
šek. Zapomínat nelze 
ani na podklad samolepicí 
konstrukce, který je dnes 
v převážné většině případů sklád-
kován. Už i na českém trhu ale fun-
gují služby, jež zajišťují sběr a recyklaci 
podkladového materiálu etiket.

PIVO A ETIKETY K SOBĚ PATŘÍ
Etikety jsou pevně spjaty hlavně s  nápojovým 
průmyslem, včetně pivního. V souvislosti s eti-
ketami musí pivovary řešit kvalitního dodava-
tele. Jaká jsou kritéria výběru, vysvětluje Martina 
Vajskebrová, manažerka výrobních materiálů 
a  obalů Plzeňského Prazdroje: „Faktorů při 
výběru dodavatele je celá řada od kva-
lity, disponibility tiskových technologií, 
schopnosti tisknout grafické efekty, 
přes dostupnost požadovaných 
materiálů, spolupráci na vývoji 
nových designů až po cenu, 
termíny dodání, sklado-
vání a  samozřejmě 
i  reference.“ Z  hle-
diska designu se eti-
keta v čase může měnit 
z  různých důvodů, příkla-
dem je limitovaná edice u pří-
ležitosti nějaké akce či výročí, 
úprava designu spojená se změnou 
receptury apod. Plzeňský Prazdroj 
přešel u většiny značek na etikety z recy-
klovaného papíru. Zároveň u většiny značek 
eliminovali metalický papír a v roce 2023 pře-
jdou úplně všechny značky na bílý papír, který je 
šetrnější k přírodě než metalický.

Důraz na udrži-
telnost a  životní 
prostředí klade i Hei-
neken. Trendem je podle 
firmy používat etikety z re-
cyklovaného papíru, přechá-
zet z  metalizovaného papíru na 
obyčejný či snižovat množství etiket 
na lahvi (například místo přední, zadní 
a krčkové ponechat pouze přední a krčko-
vou etiketu). V oblasti udržitelnosti se Heine-
ken zaměřuje nejen na tu environmentální, ale 
také na sociální udržitelnost. U všech produktů 
se pivovar řídí globálními zásadami označování, 
klade tedy důraz na to, aby spotřebitel měl vždy 
veškeré informace, a to srozumitelně.

Konkrétní případy technologických možností 
v  segmentu pivních etiket představil tiskový 
mluvčí Rodinného pivovaru Bernard Radek 
Tulis. „V  případě naší Pivní pálenky Bernard 
využíváme označení ročníku a jedinečné číslo 
každé lahve. Využíváme menší série etiket na 
naše pivní speciály, zejména na ty sezonní. Na-
příklad Ležák s chmelem z Vysočiny má každý 
rok jiné parametry, které je nutné na etiketách 
uvádět. Pro vnitřní kontrolní účely budeme na 
etikety nově dávat identifikaci, která zabrání 
tomu, aby se na lahev nedostaly etikety odliš-
ných jazykových mutací.“

Radek Tulis
tiskový mluvčí
Rodinný pivovar 
Bernard

„V DESIGNU JDEME 
VLASTNÍ CESTOU“
Máme za to, že kreativnější odvážnější 
a  výraznější jsou spíše menší výrobci, 
aby tak na svoje výrobky upozornili. 
Firmy hlavního proudu naopak volí spíše 
tradiční motivy, aby je tradiční zákazníci 
identifikovali, nebo aby si je změnami 
přímo neodradily. Pokud je v  designu 
etiket obecně nějaký nový trend, nijak 
zvlášť se jím nezabýváme, hledáme si 
vlastní cestu. Zajímá nás především jed-
noduchost, kdy s minimem prostředků 
dosáhneme potřebného výsledku.

Foto (3×): Jana Žižková



23

NOVINKY Sponzorovaná sekce

Svět balení vybral některé zajímavé novinky a služby, které směřují na uživatele obalových řešení. Náměty pro rubriku 
můžete směřovat na e-mail svetbaleni@atoz.cz.

VÝKON A KVALITA 
PRŮMYSLOVÉHO 
INKJET TISKU

rychlost, výkon a kvalita tisku

variabilní šíře tisku

T I S K O V É  T E C H N O LO G I E Durst Tau RSCi. Společnost HSW Signall, která 
poskytuje značce Durst servisní podporu v  České 
republice, hovoří o této digitální inkjet tiskárně jako 
o „game changeru ve výrobě etiket“. Stroje dokáže 
tisknout rychlostí 100 m/min (až osm barev) a tisk 
variabilních dat probíhá bez omezení výkonu. 
Tisknout lze v  šířce 330/420 a  510 mm a  kvalita 
odpovídá 1200 × 1200 dpi (velikost kapky 2  pl). 
Stroj dokáže využít 95 % barev ze vzorníku Pantone 
včetně vysoce opacitní bílé barvy a  vyznačuje se 
nízkou spotřebou inkoustů. Tiskový výstup je odolný 
na široké škále materiálů i bez dodatečné ochrany. 

Více na hsw.cz

BIOMASA
 V HLAVNÍ ROLI

redukce uhlíkové stopy

udržitelný zdroj suroviny

nižší spotřeba energie

O B A L O V É  M A T E R I Á L Y Současný trend k udržitelnosti vede k inovativním 
postupům při výrobě papíru. Papírna Aloisov, která 
je jediným výrobcem trávového papíru v ČR, posu-
nula tuto hranici ještě dále. Ve spolupráci s několika 
výzkumnými pracovišti vyvinula papír ze slámy a listí. 
Nový výrobek splňuje veškerá mechanicko-fyzikální 
kritéria, která jsou potřebná pro využití v obalovém 
průmyslu. Vznikají tak papírové bio-tašky, bio-kelímky, 
bio-krabičky, bio-tácky a další bio-výrobky. Využití listí 
a slámy rozšiřuje možnosti výroby o nové produkty, 
které mají minimální dopad na životní prostředí. Bio-
masa ve spojení s recyklovaným sběrovým papírem 
umožňuje snížení uhlíkové stopy, a to o více než 90 % 
oproti klasickému celulózovému papíru. 

Více na www.papirnaaloisov.cz

Novinky zpracovala redakce Světa balení
svetbaleni@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

BEZPLASTOVÉ 
OBALY PRO 
E-COMMERCE

eliminace plastu

optimální pevnost

O B A LY  P R O  E - C O M M E R C E Společnost Raja ve spolupráci s jejím dlouhodobým 
partnerem, společností Cepap La Couronne předsta-
vuje bezplastovou alternativu ke dvěma nejběžněj-
ším typům obalů používaných v e-commerce: bub-
linkovým obálkám, které umožňují bezpečné zasílání 
zboží poštou, a  plastovým bublinkovým sáčkům, 
které chrání výrobky uvnitř balíčků. Obálky jsou vyro-
beny z čistě hnědého kraftového papíru o gramáži 100 
a 120 g/m2 s certifikací PEFC. Společnost Raja bude 
oba nové výrobky nabízet za cenu, která je přibližně 
o 10 % vyšší než cena jejích ekvivalentů. „Mírná přirážka 
neodráží plnou hodnotu inovace, protože chceme 
demokratizovat používání těchto řešení,“ tvrdí Franck 
Chenet, marketingový ředitel skupiny Raja.

Více na rajapack.cz

Bezplastová obálka, pokročilý 
inkjet, papír ze slámy
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V
Většina obchodních řetězců u  svých „privá-

tek“ dokáže pracovat s více úrovněmi, kdy 
úroveň včetně designu obalu předsta-

vuje kvalitu korespondující s  cenou. 
Např. Kaufland privátní značky 

tvoří svojí strukturou pomysl-
nou pyramidu. Její základna 
je postavena na privátních 

značkách jako je K-Classic, 
K-Purland, K-Mistři od fochu 

z Modletic!, K-Jarmark, Bevola. Pod 
nimi je nabízen nejširší sortiment, který 

OBALOVÝ DESIGN 
PRIVÁTNÍCH 
ZNAČEK SE 
ZDOKONALUJE

nařskému řemeslu, celý design je podpořen zu-
šlechťovacími efekty.

OD PŘEHLEDNÉ GRAFIKY K NÁROČNÝM 
LUXUSNÍM DESIGNŮM
Až pětinou se privátní značky podílejí na cel-
kovém obratu společnosti Kaufland. I  když je 
hlavním kritériem stále ochrana výrobku a zvý-
šení jeho atraktivity při nákupním rozhodování 
zákazníků, řetězec se stále více zaměřuje i  na 
udržitelnost (redukce barevných plastů, tloušťky 
materiálu, příklon k monomateriálům, optimali-

Jana Žižková
 jana.zizkova@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

Především maloobchodní řetězce používají rádi k doplnění sortimentu tzv. privátní značky. V tomto případě se 
v podstatě jedná o označení pro výrobky a služby, které vytváří výrobce pro jinou společnost (např. pro řetězec), 
která ji nabízí pod svou vlastní značkou.

Tomáš Myler
tiskový mluvčí 
Lidl

„BALÍME ODPOVĚDNĚ“
Logo informuje o  tom, že obal splnil 
jednu z následujících podmínek – je mi-
nimálně z  80 recyklovatelný, obsahuje 
alespoň 30 procent recyklátu, nebo byl 
minimálně o 10 procent redukován. Uni-
kátní je obal Veganského mletého, který 
je jedním z  klimatic    ky neutrálních pro-
duktů v našem sortimentu. Prostřednic-
tvím QR kódu se lze dozvědět, jak jsou 
kompenzovány emise oxidu uhličitého, 
které vznikly při jeho výrobě.

je charakterizován kvalitou za příznivou cenu. 
Střed pyramidy pak cílí na zákazníky, kteří vyhle-
dávají u výrobků nějakou další přidanou hodnotu 
jako např. bio kvalita (K-Bio), receptury bez lepku 
nebo bez laktózy (K-Free), potraviny vhodné pro 
vegany a  vegetariány (K-take it veggie). Vrchol 
pyramidy uzavírá momentálně značka K-Favou-
rites pro vybrané delikatesy.

NAKOUKNUTÍ POD POKLIČKU 
U TVŮRCŮ DESIGNU
Privátními značkami se zabývá brandingová 
agentura Fiala&Šebek Visual Communication. 
Při tvorbě designu/redesignu zde platí řada 
pravidel stejných jako u  produkčních značek, 
existuje zde však zároveň i  řada odlišností. 
U  privátní značky se pracuje s  řádově větším 
portfoliem produktů (běžně stovky položek), 
často členěného do několika produktových řad. 
Napříč celým portfoliem se musí zajistit konzi-
stence jednotlivých vizuálních prvků. Dalším 
odlišujícím bodem je nutnost řešit určitou va-
riabilitu s ohledem na různé dodavatele v rámci 
produktové řady. U  privátních značek je tak 
mnohem větší část práce a času věnována ro-
ll-outu „zmanuálovaného“ koncepčního řešení 
než samotnému designu.

K  povedenému řešení z  poslední doby lze za-
řadit Tesco Finest Ryzlink Rýnský, který získal 
ocenění Obal roku. Jedná se o prémiový design 
s použitím abstraktních prvků zachovávajících 
podstatu produktu, úctu k moravské půdě a vi-Fo

to
: L

id
le
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Michal Kuzmiak
manažer externí komunikace, Tesco Stores ČR

„SEMAFOR ROZDĚLUJE OBALY 
PODLE RECYKLOVATELNOSTI“
Již se nám podařilo vyměnit obaly za plně recyklovatelné u tří 
kategorií výrobků, a to u potřeb pro domácnost, kde je téměř 
200 položek, dále u nudlí, těstovin a rýže, kde je 90 položek, 
a  jsme první řetězec, který má plně recyklovatelné všechny 
obaly i u ovoce a zeleniny

Foto: Kaufland

zaci velikosti 
obalů a  potiš-
těné plochy atd.) 
a  snadnou recyklaci. 
Každá značka má svůj 
grafický manuál, který ob-
sahuje pravidla pro použití 
loga, barvy, umístění a  proporcí. 
Pro značku K-Classic je typická 
přehledná a  jednoduchá grafika, pro 
K-Jarmark je cílem ukázat, že jde výhradně 
o  produkty od českých výrobců, zatímco 
u K-Favourites jde o luxusní design v tmavších 
barvách. Každá cílová skupina je oslovována 
trochu jinak. „Například po zavedení národní 
značky K-Jarmark s mottem Kvalita od českých 
výrobců se zvýšil prodej výrobků, které jsme měli 
dosud v  sortimentu pod jinou značkou, mezi-
ročně o  cirka šest procent,“ doplňuje Martina 
Bočanová, vedoucí oblasti privátních značek 
Kaufland ČR.

DŮLEŽITOST PRIVÁTNÍCH ZNAČEK 
NA VZESTUPU
„V  Tesco Stores ČR využíváme tři úrovně pri-
vátních značek, všechny z  nich zajišťují skvělý 
poměr kvality a ceny,“ vysvětluje Michal Kuzmiak, 
manažer externí komunikace, a hned pokračuje: 

„Při tvorbě 
grafiky výrobků 

značky Tesco vy-
cházíme z  našich 

korporátních pravidel, 
zároveň však reflektujeme 

požadavky a  trendy dané 
v kategorii výrobků v rámci trhu. 

Za velmi úspěšné můžeme pova-
žovat naše etikety v kategorii lokálních 

vín, kde jsme v rámci značky Tesco Finest 
vytvořili design, který odráží původ a  cha-

rakteristiku každého vína. Díky těmto krásným 
designům jsme vyhráli již nespočet odborných 
ocenění, včetně i  zákaznických hlasování.“ Za 
posledních pět let důležitost privátních značek 
v Tesco Stores řetězci vzrostla, hlavně díky zá-
sadnímu rozšíření celkového portfolia a  s  tím 
spojeným nárůstem prodejů. U privátních zna-
ček Tesco přichází stále s  novými návrhy na 
zlepšení obalů a snaží se i využívat v co největší 
míře plně recyklovatelné obaly.

U Lidlu tvoří privátní značky více než 75 % veš-
kerého nabízeného sortimentu. Vzhledem 
k  k  tomuto množství je snaha, aby každá sku-
pina výrobků měla charakteristický vzhled, 
který tuto privátní značku sjednocuje. „Příkla 

dem mohou být obaly všech výrobků prémiové 
značky Deluxe, pod značkou Lupilu nabízený 
dětský sortiment, Vemondo zahrnující výrobky 
pouze rostlinného původu či Pikok Pure, kde 
jsou cílovou skupinou zákazníci, kterým záleží 
na kvalitě a mohou si tak zakoupit uzeniny s vy-
sokým obsahem masa. Unikátní a snadno odli-
šitelné obaly jsou pro značku Náš kraj, tedy pro 
produkty výhradně od českých dodavatelů, kde 
dominuje červená, modrá a bílá,“ na konkrétních 
příkladech definuje Tomáš Myler, tiskový mluvčí 
Lidl. Obalová optimalizace se vždy řeší s ohle-
dem na životní prostředí. Např. nealko „privátky“ 
Saguaro, Freeway a Naturis mají nižší hmotnost 
přebalové fólie, stěn lahví, užší etikety, nižší víčka 
a speciální ergonomický tvar. Od roku 2018 se 
kompletní úspora jen zde pohybuje kolem 800 
tun plastu ročně. 

Martina 
Bočanová
vedoucí oblasti 
privátních značek
Kaufland ČR

„U ZNAČKY K-CLASSIC 
DOŠLO KE ZMĚNĚ 
PO DESETI LETECH“
Identita privátních značek Kaufland je 
řízena centrálou v  Německu, kde naši 
kolegové sledují trendy a  podle toho 
vyhodnocují a  plánují případné změny 
vizuálního zpracování našich privát-
ních značek. Nedávno proběhl face-
-lift u značky K-Classic a K-Bio, a právě 
probíhá úprava barevného kódování 
u značky K-Favourites.
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Často používaným materiálem je díky své prak-
tičnosti a recyklovatelnosti vlnitá (či plochá) 

lepenka. „Poslední dobou je využívána 
ve vyšší frekvenci nejen pro vnější 

kubický obal v  rozličných, někdy 
až překvapivě komplikovaných 

a  zajímavých konstrukcích, 
ale také pro vnitřní fixaci ba-

leného produktu, kde obvykle 
nahrazuje původní plastové 

části obalu,“ vysvětluje Martin Bína, 
vedoucí engineeringu a strategického 

nákupu ve společnosti Unipap. Zákazníci 
projevují čím dál větší zájem o sofistikovaná 

řešení z  recyklovaných vlnitých lepenek při 
zachování adekvátní úrovně ochrany baleného 
produktu proti transportním kolizím.

„V případech, kdy už lepenka není schopna na-
bídnout pro funkci vnitřní fixace dostatečné 
parametry, přicházejí na scénu technické pěny. 

David Čapek
david.capek@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

V tomto ohledu je aktuálním trendem náhrada 
obvyklého polystyrenu s problematickou recy-
klovatelností polyetylenovou pěnou,“ pokračuje 
Martin Bína. Optimální souhru podle něj tvoří 
základní kostra fixace složená z  vlnité lepenky 
s parciálními kontaktními prvky z polyetylenové 
pěny. Množství polyetylenu je v tomto případě 
eliminováno pouze na prvky v přímém kontaktu 
s  výrobkem, kde zajistí vhodné odpružení při 
otřesech a zároveň ochrání výrobek před povr-
chovým odřením.

Jako příklad udržitelného využití vlnité lepenky 
s  inovovanými vlastnostmi uvádí Martin Bína 
tzv. Long Life Box, který vyrábí společnost Uni-

pap. Základem je vlnitá lepenka s povrchem zu-
šlechtěným speciální impregnací proti vlhkosti. 
Pevnostní vlastnosti impregnované lepenky ve 
vlhkém prostředí degradují výrazně pomaleji 
než u  lepenky standardní. „Obal z  ní vyrobený 
si tedy udrží svou odolnost proti zborcení nebo 
poničení déle, a to i v horších klimatických pod-
mínkách. Díky této stabilizaci vlastností lepenky 
je nyní možné používat i lehčí lepenku tam, kde 
dříve musely být použity pouze její těžší va-
rianty například pro dosažení cílové nosnosti,“ 
popisuje Martin Bína. Důležitá je i  skutečnost, 
že takto vyrobené speciální obaly jsou plně re-
cyklovatelné, podobně jako běžné obaly z vlnité 
lepenky.

Č

OBALY 
PRO ELEKTRO: 
OCHRANA PRODUKTU, 
JEDNODUCHOST, 
UDRŽITELNOST

U obalů na elektroniku a spotřebiče je klíčovým faktorem 
jejich funkčnost, a to zejména ve smyslu ochrany produktu 
před poškozením. Podobně jako je tomu i v dalších segmen-
tech packagingu, ruku v ruce s požadavky na snižování nákladů 
jdou požadavky na udržitelná obalová řešení.

Foto: Smurfit Kappa

Obalové řešení Transformer s teleskopickým vnějším obalem je určeno pro balení devíti 
různých délek topných spirál.
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CHYTRÁ ŘEŠENÍ FUNGUJÍ
O  nahrazování expandovaného polystyrenu 
(EPS) a zjevném příklonu k monomateriálovým 
řešením hovoří jako o  významném trendu Jan 
Kaprhál, marketing & innovation manager ve 
společnosti Smurfit Kappa. „Například obaly pro 
televize, ledničky, bojlery a podobně už se bez 
polystyrenu obejdou, protože chytrá řešení z vl-
nité lepenky nebo hexacombu – voštiny fungují. 
A zákazníci už vědí, že udržitelné řešení z papíru 
přinese i úsporu, vezmou-li v úvahu celý doda-

vatelský řetězec včetně iniciačních 
nákladů jako formy na EPS, skladování, 
proces balení a bezpečný obal, v podobě 
třeba ISTA certifikace, pro logistiku až ke 
koncovému spotřebiteli,“ vyjmenovává Jan 
Kaprhál. Udržitelné cíle zákazníků jsou různé, 
zahrnují snižování emisí oxidu uhličitého, pod-
mínku recyklovatelnosti obalů i  míru použité 
recyklované suroviny.

Požadavkem a zároveň cílem obalářů je zjed-
nodušovat obal ve smyslu snižování počtu 
prvků obalu. „Vznikají tak obaly s  fixacemi či 
vložkami integrovanými už do konstrukce kra-
bice, do spodních nebo vrchních klop. U menší 
elektroniky se také setkáváme s požadavkem 
na vnitřní potisk pro zvýšení loajality zákaz-
níků a  podpoření pozitivních emocí při roz-
balování – prvky, které jsou standardem spíše 
v  e-commerce než u  elektroniky,“ podotýká 
Jan Kaprhál. S tím je spojen i dlouhodobě ob-
líbený prémiový ofsetový potisk. S rostoucím 
počtem variací produktů a velkým množstvím 
příslušenství baleného do jedné krabice 
vzrůstá potřeba tzv. late stage differentiation, 
tedy digitálního CMYK potisku na konci balicího 
procesu pro rozlišení, o jaký konkrétní typ pro-
duktu se jedná. Nezřídka se takto potiskuje celá 
jedna strana obalu.

Tomáš Kohút
marketingový 
manažer
Skladon

„DŮRAZ 
NA INDIVIDUALIZOVANÝ 
PŘÍSTUP“
Zásadní je pro nás dodržování speci-
fik balení podle domluvy s jednotlivými 
 klien ty, pro které je způsob balení jed-
ním z prostředků, jak si budovat pozitivní 
a kvalitní vztah s koncovým zákazníkem. 
Klienti proto stále častěji přidávají k ob-
jednávkám například osobní vzkaz či 
dárek k nákupu a je pro ně důležité mít 
jistotu, že bude tento individualizovaný 
přístup pečlivě dodržen i při velkém ob-
jemu zboží.

Základem obalového 

řešení Long Life
 Box 

je vlnitá lepenka se 

speciální p
ovrchovou 

im
pregnací p

roti 

vlhkosti.

Foto: U
nipap
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Výše uvedenou fixaci produktu integrovanou 
v  horních klopách má např. obal na remosku, 
který vyrábí společnost Smurfit Kappa. „Obaly 
pro DZ Dražice jsou již několik let cíleně bez 
EPS. Nejinak tomu bylo u Transformeru, obalu 
na devět různých topných spirál, který snížil uh-
líkovou stopu o 58 procent,“ zmiňuje konkrétní 
příklad Jan Kaprhál. Jiné obalové řešení pro DZ 
Dražice, obal na ohřívač vody, přineslo  kromě 
úspor environmentálních (8‚3 tuny CO2 za rok) 
také roční finanční úsporu 1‚3 milionu korun na 
přímých i nepřímých  nákladech. 

PAPÍR MÍSTO PLASTŮ
Jaké zkušenosti s balením elektroniky a spotře-
bičů mají e-shopy, které právě produkty tohoto 
typu často prodávají a  následně prostřednic-
tvím dopravců doručují svým zákazníkům?

U malé elektroniky a spotřebičů je podle Miro-
slava Köváryho, místopředsedy představenstva 
společnosti Alza.cz, hlavním obalovým trendem 
několika posledních let nahrazování plastů pa-
pírem. „U mnoha produktů výrobci ustupují od 
zušlechťovaní primárních obalů jako UV lakování 
nebo laminace. Dobrým příkladem jsou obaly 
našich privátních značek Siguro a  AlzaPower, 
kde od začátku myslíme na to, jak snadno recy-
klovatelný tento obal bude,“ konstatuje  Miroslav 
Köváry a  dodává, že u  velkých spotřebičů se 
toho příliš nemění. Obal musí těžký spotře-
bič v první řadě chránit a umožňovat snadnou 
 manipulaci.

Podobný pohled na věc má i  další velký 
internetový prodejce, jímž je Mall.cz. 

„Obal musí vždy zajistit především 
bezpečné dodání výrobku v per-

fektním stavu až ke konco-
vému zákazníkovi a zároveň 

neúměrně nezvyšovat 
náklady s  dodáním 

spojené. V  po-
sledních letech 

všeobecně 

jsou např. vzdu-
chové polštářky nebo 
bublinková fólie.

LECKDY SPECIFICKÉ 
POŽADAVKY
Řada e-shopů pro zajištění svých 
logistických a balicích procesů využívá 
fulfillmentové firmy. I  jejich zkušenosti 
a  kompetence jsou tak v  segmentu balení 
elektroniky a  spotřebičů relevantní. Např. po-
skytovatel fulfillmentových služeb Skladon 
uvádí, že pro většinu svých klientů z  oblasti 
elektra využívá pro balení pětivrstvé lepenkové 
krabice, do nichž dává jako výplňový materiál 
ekologický zmačkaný papír. „Některé produkty 
přijímáme do našeho distribučního centra již 
od klientova dodavatele zabalené v produkto-
vých krabicích, které následně pouze zajistíme 
černou strečovou fólií, tento postup však apli-
kujeme pouze u zlomku expedovaného zboží,“ 
sděluje Tomáš Kohút, marketingový manažer 

společnosti Skladon.

Každý klient má následně drobná spe-
cifika, která je potřeba při balení do-

držovat. V případě jednoho z nich 
je např. každý produkt, vzhle-

dem k  vyšší ceně, označen 
vlastním sériovým číslem, 

které se při balení ske-
nuje a následně do-

provází produkt 
až do rukou 

koncového 
z á ka z-
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sílí tlak na po užívání ekologických obalů, nutno 
však říci, že to nemusí nutně vést k vyšším 
nákladům. I výrazná část obalů, které po-
užíváme v Mallu, je proto z recyklova-
ných materiálů,“ vysvětluje Jakub 
Charvát, tiskový mluvčí společ-
nosti Mall Group. Nejčastěji 
používané obaly v tomto 
e-shopu tvoří podle něj 
klasické lepenkové 
krabice a  různé 
výplňové ma-
teriály, jako 

Miroslav 
Köváry
místopředseda 
představenstva
Alza.cz

„ŽÁDNÝ DALŠÍ 
OBAL NAVÍC“
Na zlepšení balení neustále pracujeme, 
abychom dosáhli co největší možné 
ochrany zboží při minimálním množství 
použitých obalů. Například u strečových 
fólií, bílých i transparentních, snižujeme 
jejich tloušťku. O  optimalizaci se sna-
žíme nejenom z ekonomických, ale ze-
jména z ekologických důvodů. Ideálním 
obalem je z pohledu ekologie žádný další 
obal navíc, čímž se řídíme třeba u  naší 
privátní značky Siguro, kde je většina pri-
márních obalů produktů zároveň i pře-
pravním obalem.

Foto: S
kladon
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inzerce

ní ka. Evidence to-
hoto čísla poté slouží 

pro snadné a  efektivní 
vyřizování vratek i  rekla-

mací. „U  jiného klienta závisí 
způsob balení na množství pro-

duktů v  jedné objednávce. Zboží 
přijímáme v  produktové krabičce 

opatřené fólií, do čtyř kusů balíme zásilku 
do bublinkové fólie a  plastového obalu, při 

vyšším počtu kusů pak využíváme bublinkovou 
fólii a následně pětivrstvou lepenkovou krabici,“ 
vysvětluje Tomáš Kohút.

Další z  poskytovatelů fulfillmentu, firma 
SupplyDo, zaznamenává rostoucí poptávku 
např. ze strany dovozců elektroniky, kteří si 
produkty nechávají vyrábět v  Asii a  následně 
„oblékají“ svůj produkt do brand kabátku v Ev-
ropě. „V  drtivé části se materiálově pohybu-
jeme u hladkých lepenek a jejich ekologických 
variant/druhů. Stále ovšem ještě trh zcela 

není nakloněn vyšší ceně za ekologické řešení, 
a  proto musíme hledat průsečíky,“ přibližuje 
situaci David Klímek, zakladatel společnosti 
SupplyDo. Oproti minulosti ovšem firmy zva-
žují více okolností, které se promítají i  mimo 
primární náklady produktů, jako jsou např. re-
dukce CO2, doba dodání, efektivita nebo spo-
lehlivost dodavatele.

Zcela specifické balení a s tím související po-
žadavky mají výrobci chytrých elektronických 

zařízení. „Všechny komponenty musejí k sobě 
pasovat v rámci QR kódů a EAN kódů, aby je-
jich koncový zákazník mohl lehce zařízení pá-
rovat a  stejně tak aby fungovala podpora na 
straně zákazníka. V  takových procesech mu-
síme držet nulovou chybovost, protože každý 
špatný krok kompletace či balení znamená ne-
funkční komunikaci u  koncového zákazníka,“ 
doplňuje David Klímek.

„ELIMINUJEME ZBYTEČNÝ ODPAD“
Obalový management spotřebičů a elektroniky řeší výrobci. 
My, jako prodejci, řešíme obaly pro dodání objednaného zboží 
zákazníkům. Používáme lepenkové obaly a díky balicímu stroji 
Opera dokážeme velikost obalu přizpůsobit velikosti zboží. 
Tímto eliminujeme zbytečný odpad. Obaly, které jsou po-
užitelné, využíváme opakovaně a  snažíme se o  odpovědný 
přístup. V rámci služby Dopravart při dodání spotřebičů zá-
kazníkům odvážíme veškerý obalový materiál k ekologické re-
cyklaci. V prodejnách Datart nabízíme zákazníkům papírové 
tašky, eliminovali jsme používání tašek z plastových materiálů. 
Tlak na udržitelnost, odpovědný přístup, eliminaci zbytečných 
obalů vnímáme také ze strany zákazníků. Vzhledem k tomu, že 
zboží je zabaleno od výrobce, zákazníci často další obal nevy-
žadují ani nevyužijí.

Olga Dolínková
tisková mluvčí
Datart CZ

Foto: D
ata

rt



30

Č. 118 – 1–3/2023 UDRŽITELNOST

Sustainability Summit 2023 je novou vzdělávací 
a networkingovou akcí pro český a slovenský 

trh. Koná se 20.  dubna v  pražském cen-
tru WPP Campus. Motto summitu zní 

Každý chce být udržitelný, společně 
to půjde lépe. Pořadatelé si kladou 

za cíl, aby prezentace nebo 
představené inovace nebyly 
pouhým výsledkem marke-

tingu, nebo ještě hůře green-
washingu, ale aby odrážely reálné 

přínosy dané novinky, technologie či 
procesní změny pro životní prostředí. 

Za tímto účelem vznikla vědecká rada, 
která sdružuje experty a expertky na oblast 

udržitelnosti. Ti posoudili přibližně čtyři desítky 
přihlášených projektů, které aspirovaly na zařa-
zení do hlavního programu konference. Obrátili 
jsme se na některé členy vědecké rady s anketní 
otázkou, která souvisí s  oblastí jejich odborné 
působnosti.

Svět balení:
Provozují firmy v Česku ve vztahu k životnímu 
prostředí a  ochraně klimatu spíše green-
washing, nebo se environmentálním otázkám 
opravdově věnují a jsou ochotny realizovat dů-
ležité investice a další kroky?

Vladimír Kočí:
V současné době známe v České republice jak 
firmy zodpovědně se věnující udržitelnosti, tak 
firmy, které to vůbec nezajímá. A samozřejmě 
je mezi těmito extrémy řada firem, které něco 
v oblasti udržitelnosti realizují a něco nechávají 
stranou. Pojďme se podívat na tři typové mezi-
stupně evoluce udržitelnosti firem:

Řada firem je v rané fázi objevování udržitelnosti. 
Poznáme je podle toho, že udržitelnost mají na 
starosti jejich PR oddělení. Když se firmy roz-

hodly sestavit svůj Sustainability report, zadali 
jej svým komunikátorům. Je to asi lepší než nic, 
ale je to podobné, jako kdyby se ve firmě rozhodli 
věnovat zdravým zubům svých zaměstnanců, 
ale místo podnikového zubaře by si zařídili foto-
grafa, který bude pořizovat snímky zaměstnanců 
se zdravým chrupem a zveřejňovat je nejprve na 
firemní nástěnce a pak na internetu. Postup by 
měl být opačný – nejprve něco pro udržitel-
nost dělat a teprve pak o tom informovat. 
Při sestavování finančního reportingu 
také nejprve založíte účet v  bance, 
zhodnotíte ekonomické výsledky 
hospodaření a pak o tom infor-
mujete. Firmy, které zdárně 
překonají divokou fázi 
„Sustainability PR pro 
ESG a Sustainability repor-
ting“, si začínají klást otázku: 
„Co my tedy vlastně pro udržitel-
nost skutečně děláme?“

Některé firmy jsou ve vývojové fázi checklistu 
a využívají metodu přebarvení. Pro firmy v této 
fázi je typické, že k udržitelnosti přistupují jako 
k  seznamu položek, které si chtějí odškrtnout, 
splnit a mít hotovo. Často to vede k situaci, kdy 

Greenwashing 
jen tak nezmizí,
ale firem s udržitelností 
v krvi přibývá
Pokud přistoupíme na to, že hlavním záměrem podnikání, a tedy široce sdíleným cílem firem, 
je zisk, pak nebudeme daleko od pravdy, když řekneme, že stupněm číslo dvě na žebříčku fi-
remních priorit je v současnosti udržitelnost. Tento megatrend v různé míře a s různými akcenty 
prostupuje činností většiny výrobních i obchodních společností, a to nikoliv pouze v oblasti packa-
gingu. Na tento vývoj reagují i pořadatelé zbrusu nového kongresu Sustainability Summit, který se koná 
20. dubna v Praze.

podniky to, co dosud dělaly z  důvodů úspor, 
logiky věci či zákonných povinností, najednou 
prezentují jako opatření podporující zavádění 
udržitelnosti do praxe. Jsou věci, které bychom 
měli dělat bez ohledu na to, že je prezentujeme 
jako udržitelné. Měli bychom je dělat, protože 
je považujeme za správné, například: odvádět 
daně v  zemi svého působení, jednat férově 
a transparentně, nepodporovat korupci, nevy-
pouštět škodlivé látky do řek či ovzduší, neplýtvat 
energií, chovat se slušně k sobě navzájem, po-
máhat potřebným, uchovávat kulturní dědictví 
a tak podobně. Toto vše a řadu dalšího bychom 
měli dělat, protože to podporuje udržitelnost 
bez ohledu na to, jestli to budeme komunikovat 
či nikoli. Zavádění udržitelnosti je o  nastavení 
vnitřních procesů, o „duši organizace“, o přijetí 
zodpovědnosti i za to, co firmu přesahuje – na-
příklad dodavatelsko-odběratelské vztahy a je-

jich etika a férovost. Firma se nestane 
udržitelnou pouze tím, že si od-

škrtá sebedelší seznam položek 
Sustainability checklistu.

Firmy, které jsou s chápá-
ním principů udržitelnosti 

dále, ji chápou jako konku-
renční výhodu. Ukazuje se, že 

některé parametry udržitelnosti 
jsou významné pro dlouhodobé fun-

gování firmy. Podniky, které pečlivě volí 
své dodavatelsko-odběratelské vztahy, ty, 

které pečlivě váží, od koho budou odebírat 
potřebné mate riály či energie, se snaží například 
snížit Scope 3 své podnikové uhlíkové stopy. 
Tento rozšířený způsob chápání udržitelnosti 
začíná měnit dosavadní způsob podnikání. Im-
plementace principů udržitelnosti se pak stává 
firmám vodítkem, jak si zlepšit a upevnit pozici 
na trhu. Bez kvalitního finančního reportingu 
zahrnujícího právě i dodavatele a spotřebitele 

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

S
Vladim

ír Kočí

„Jak fir
my čto

u ekologickou 

sto
pu? Více a více ja

ko 

tik
ajíc

í ri
ziko.“

Modulární řezací systémy Zünd 
VŠESTRANNÉ ŘEŠENÍ PRO MAXIMÁLNÍ ZISKOVOST
Deskové plotry Zünd jsou flexibilní a snadno rozšiřitelné. Konfigurace podle individuálních výrobních požadavků, správné řešení 
pro každou aplikaci. Investice do výkonné technologie, která si zachová svoji hodnotu po velmi dlouhou dobu.
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nebude v brzké budoucnosti snadné získat vý-
hodný úvěr u bank.

Jsem moc rád, že se stále častěji setkávám 
s  firmami, které mají udržitelnost skutečně 
v krvi. Pro takové firmy je greenwashing nefé-
rová praktika. Nicméně nebuďme naivní a ne-
čekejme, že greenwashing úplně zmizí. Dokud 
budou zákazníci vnímaví na otázky životního 
prostředí, což je vlastně dobře, tak se to mar-
ketéři budou snažit využít.

Svět balení:
Co je podle vás hlavní problém v přístupu firem 

k  udržitelnosti? A  má byznys opravdový 
zájem o environmentální otázky, nebo jde 

pouze o marketing a tlaky vyvolané po-
litikou ESG?

Vojtěch Kotecký:
Jak firmy čtou ekologickou 

stopu? Více a  více jako 
tikající riziko. Dobře 

to ukazuje příklad. 
Z  českých polí 
ve velkém od-

téká ornice. Minis-
terstvo zemědělství 

odhaduje, že každoroční 

Modulární řezací systémy Zünd 
VŠESTRANNÉ ŘEŠENÍ PRO MAXIMÁLNÍ ZISKOVOST
Deskové plotry Zünd jsou flexibilní a snadno rozšiřitelné. Konfigurace podle individuálních výrobních požadavků, správné řešení 
pro každou aplikaci. Investice do výkonné technologie, která si zachová svoji hodnotu po velmi dlouhou dobu.

areál P3 Prague Horní Počernice, hala D1 
F. V. Veselého 2635/15, 193 00 Praha 9
tel.: +420 212 220 701–2, techno@hsw.cz, www.hsw.cz ...víme jak

inzerce
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Vynikající nápad s názvem ekomodulace, který 
by měl v  důsledku vést ke snížení atraktivity 
obtížně recyklovatelných obalů, se také v praxi 
potýká s  řadou neduhů. Mezi opatření, která 
jsou prozatím ve stadiu přípravy, patří povinnost 
zpracovávat takzvaný předdemoliční audit, 
který snad do budoucna zajistí vyšší recyklova-
telnost stavebního odpadu. A jako příklad řešení 
zbytečně komplikovaných lze uvést povinný 
podíl recyklátu v PET lahvích, který musí kvůli za-
jištění zdravotně nezávadné suroviny zákonitě 
vyústit v zavedení systému zálohování, a tedy 
další prodražení plastové recyklační mašinerie. 
Nebylo by jednodušší dostatečně zahustit síť 
zařízení na energetické využívání odpadů, když 
stejně žádné kvóty nezajistí odbyt pro odděleně 
vysbírané reaktoplasty a většinu plastů vůbec?

Ideální samozřejmě je, když se nadbytečné 
výrobky a  vedlejší produkty výrob vůbec od-
padem nestanou. Ještě větší podporu si podle 
mého názoru zaslouží aktivity typu Cyrkl, které 
se postarají o propojování původců a zájemců 
pomocí digitálního tržiště odpadů a podobných 
nástrojů.

Svět balení:
Kolik je v Česku energeticky efektivních budov 
a co brání výstavbě nebo renovacím v masiv-
nějším měřítku?

Antonín Lupíšek:
Energeticky efektivních budov v  posledních 
letech vznikají v Česku tisíce. Je to většina no-
vostaveb, protože došlo ke zpřísnění legislativy, 
a  zároveň k  podpoře dotačním programem 
Nová zelená úsporám.

Rezervy ale zůstávají v  oblasti renovací stáva-
jících budov v  ekonomicky slabších lokalitách 
a  regionech. Důkladné snižování energetické 
náročnosti je totiž relativně hodně investičně 
náročné – když si ho chcete dovolit jako sou-
kromá osoba na své nemovitosti, musíte mít 
našetřeno nebo mít možnost půjčky, což je pro 
řadu českých domácností velká bariéra. Překáž-
kou v  oblasti bytových domů jsou ve srovnání 
se zahraničím složité vlastnické poměry – ve 
společenství vlastníků jednotek se k  nákladné 
rekonstrukci musí přiklonit v hlasování výrazná 
většina členů, shoda se často hledá těžko.

V oblasti státem vlastněných budov jsme svědky 
buď neznalosti, nebo neochoty něco měnit, což 

třeby, budeme si muset vystačit s řadou dílčích 
opatření, která snad pomohou stávající situaci 
alespoň stabilizovat.

Zde ale vidím hlavní problém v  hledání často 
zbytečně komplikovaných řešení a v nedosta-
tečné implementaci řešení zdánlivě chytrých 
a  jednoduchých. Některá opatření jsou k  dis-
pozici již dnes, ale jejich zavedení do praxe 
u  nás zatím pokulhává. Můžeme sem zařadit 
zákaz nadužívání obalů, který vyplývá ze zákona 
o obalech a jeho téměř nulovou vymahatelnost. 

škody jsou velké zhruba jako čtvrtina veškeré 
hodnoty rostlinné výroby. Hodně potravinář-
ských podniků nebo obchodníků může být 
nervózních, jestli eroze půdy časem nezvýší 
náklady a volatilitu na trhu. Chudnoucí krajina 
ztrácí produktivitu. Podobně pokud byste na-
kupovali dříví či papír, možná budete přechod 
od odumírajících smrkových monokultur na 
zdravější smíšené lesy vnímat jako kriticky dů-
ležitý nejen pro lesnické podniky, ale také pro 
spolehlivost svých vlastních dodavatelských 
řetězců. A  firmy samozřejmě dobře vidí, jak 
vysoká uhlíková stopa nebo používání jedno-
rázových plastů přestávají být kompatibilní 
s regulatorním prostředím.

Proto se motivace firem postupně mění. Nejde 
už jenom o marketing nebo poptávku regulátorů 
po ESG. Jde o prevenci rizik. Největší překážkou 
je asi deficit domácích řešení. Udržitelnosti 
hodně dominují globální agendy a přístupy, které 
přicházejí z mezinárodního byznysu. Jenomže 
na místní rizika – jako třeba chudnoucí krajinu – 
potřebujeme místní recepty. Musíme se naučit 
dávat dohromady partnery. Velké či menší firmy 
a dodavatelé a univerzity, environmentální orga-
nizace či státní správa by měli společně stavět 
praktické iniciativy, které umožní se postarat 
o udržitelnost jako náš domácí úkol.

Svět balení:
V  čem spatřujete hlavní problémy nakládání 
českého průmyslu a  společnosti s  odpady? 
Proč se navzdory všem proklamacím i reálným 
snahám nedaří snižovat objem odpadu?

Petra Innemanová:
Na úvod si neodpustím krátkou úvahu, proč 
přes veškerou snahu a existující opatření pro-
dukce odpadů neustále vzrůstá. Prapůvodní 
příčina zřejmě spočívá v nastavení mysli větši-
nové společnosti. K  nastartování významnější 
změny proto potřebujeme pomoc mnoha věd-
ních disciplín – sociologií počínaje a psychologií 
(třeba i  té transpersonální) konče. Příkladem 
může být fenomén takzvané rychlé módy, která 
dnes dospěla do stavu, kdy rychlejší snad být 
ani nemůže. A tak jedinou možností je obrácení 
trendu opačným směrem. Například rozšíření 
názoru, že objevit se ve společnosti několikrát 
ve stejném modelu, ba dokonce ho nosit do 
roztrhání, je takzvaně in. Než se však podaří 
většinové společnosti vysvětlit nesmyslnost 
konzumerismu a potřeby neustálého růstu spo-
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je škoda. Přitom opatření ke snižování energe-
tické náročnosti by státu, obcím i krajům mohla 
přinést velice zajímavé provozní úspory a  také 
pomoci s plněním našich klimatických závazků.

Další bariérou, která snad brzy pomine, je sou-
časná energetická krize způsobená ruskou 
útočnou válkou. Na jedné straně vysoké ceny 
energie skokově zvedly zájem o náš obor, pro-
tože se výrazně zkrátily návratnosti do ener-
getických úspor. Na druhé straně to ale vedlo 
k náporu na dodavatele, kteří nestíhají vyrábět 
a instalovat.

Na závěr bych chtěl poukázat na to, že úspory 
energie jsou pouze jedním aspektem udržitelné 
výstavby, kterému se naše Univerzitní centrum 
energeticky efektivních budov na ČVUT vě-
nuje. Zabýváme se i kvalitou vnitřního prostředí, 
adaptací budov a měst na změnu klimatu, ko-
munitní energetikou a  snižováním uhlíkové 
stopy a  inovativními konstrukcemi budov  – 
o všechny tyto obory je nyní velký zájem z řad 
progresivních firem, pro které je posun v kvalitě 
budov jedním z nástrojů jejich ESG strategií.

Svět balení:
Proč jsou LCA studie ze strany firem stále re-
lativně málo využívané jako relevantní zdroj 

informací? Bojí se firmy zjistit skutečný stav 
věcí, který by je nutil k zásadnější změně jejich 
činnosti?

Tatiana Trecáková:
Podle mého názoru spíše firmy o výhodách 
a přínosech LCA studií nemají dostatek in-
formací a považují je za zbytečnou nutnost, 
která je vyžadována například jako pod-

klad při přípravě environmentálních prohlášení 
o produktu, nebo při zpracování uhlíkové stopy 
organizace. Firmy, pro které jsme studie reali-
zovali, ale pochopily, že je to velmi cenný pod-
klad pro strategické rozhodování – například 
o  nutnosti investice do nových technologií či 
změně dodavatele – i  pro určení slabých míst 
a  identifikaci potenciálu pro zlepšení a snížení 
dopadů na životní prostředí, což jde ruku v ruce 
i se zaváděním a realizací principů udržitelnosti 
do firem. Další velkou výhodou je vidět dopady 
činnosti firmy v  širším kontextu, tedy v  celém 
dodavatelsko-odběratelském řetězci a  celém 
životním cyklu vyráběných produktů.

CZECH & SLOVAK 
 SUSTAINABILITY SUMMIT 2023
20. dubna 2023
Praha, WPP Campus
Program:
SustainabilitySummit.cz/program
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Naše výrobní strategie je založená na co nejšetrnějším přístupu 
k přírodě. Proto vznikají veškeré výrobky v Papírně Aloisov pod 
jednou střechou a převážně z recyklovaných surovin. Naší snahou 
je vývoj a inovace stávajích výrobků směrem k udržitelnosti. Jasným 
důkazem toho jsou naše trávové papíry a papíry z listí a slámy.  
Z těchto inovativních výrobků vznikají např. papírové tašky, nebo 
voštiny, které nezatěžují životní prostředí, jelikož vznikají
z biomasy, tím jsou plně nejen recyklovatelné, ale kompostovatelné. 

Ministerstvo pro životní prostředí nám udělilo možnost používat název „ekologicky šetrný výrobek“.
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Chytré palety
poskytují detailní 
přehled o pohybu 
zboží

SMART PACKAGING

chytrých palet lze pláno-
vat s  dostatečnou přesností 
a  tím optimalizovat náklady na 
celé paletové portfolio.

Důraz se pochopitelně klade i  na od-
povídající úroveň datové ochrany. „Už při 
vývoji řešení se proto dbá na zabezpečení dat 
v cloudu během zpracování a ukládání, na bez-
pečné propojení mezi zařízeními a  cloudem 
a  v  neposlední řadě i  na bezpečnost samot-
ných zařízení,“ konstatuje Adéla Mikschiková 
ze společnosti Adastra. Pokud například někdo 
odcizí tracker, nedostane se k žádným historic-
kým datům.

Chytrou paletu na první pohled obvykle ne-
poznáte. Čím se tedy vlastně liší od běžné 

palety? Její „ochytření“ zajišťuje  speciál ní 
čip, respektive tzv. tracker, který je 

umístěn přímo v  materiálu palety 
nebo na jejím povrchu tak, aby 

při běžné manipulaci nedo-
cházelo k jeho poškození.

Pro umístění trackerů 
jsou vhodné zejména 

plastové palety. Ty se vy-
značují dlouhou životností, 

nepodléhají povětrnostním 
vlivům včetně působení vlhkosti, 

činnosti hmyzích škůdců a  ve své 
dolní části mají prostor potřebný pro 

umístění čipu.

V závislosti na typu trackeru je možné sledovat 
různé údaje, jako je poloha palety, okolní teplota, 
vlhkost či otřesy. „Takže paleta dokáže podávat 
informace o své poloze, o její změně, například 
opuštění definované zóny či naopak při vstupu 
do zóny. Při přepravě mraženého či chlazeného 
zboží dokáže informovat o změně teploty nad 
kritickou úroveň, při přepravě křehkého zboží 
(sklo, elektronika a  podobně) zase informuje 
v případě takového nárazu, kdy existuje poten-
ciální riziko poškození zboží, čímž se zabrání 
přepravě poškozeného zboží,“ vysvětluje Patrik 
Luxemburk, jednatel společnosti Stabilplastik.

Tracker má zpravidla minimální nároky na spo-
třebu energie a jeho životnost se počítá v řádu 
několika let. Sám informuje o stavu baterie a je 
možné jej bez problémů vyměnit – ať už v pří-
padě, kdy je u konce životnosti konkrétní tracker, 
nebo když dojde k poškození palety.

PLÁNOVÁNÍ TRAS 
A OPTIMALIZACE NÁKLADŮ
Prostřednictvím monitoringu chytrých palet je 
možné nejen sledovat jejich polohu, ale i analy-
ticky vyhodnocovat získaná data. „Finálním vý-
sledkem je zvýšení obrátkovosti takové palety 
a tím snížení potřeby celkového množství palet 
v oběhu,“ sděluje dále Patrik Luxemburk. Pohyb 

Rozšíření takzvaných inteligentních neboli chytrých řešení jde ruku v ruce s pokračující 
digitalizací a automatizací průmyslu. Jedná se o jeden z klíčových trendů dnešní 
doby, a tak míra využití těchto řešení poměrně významně roste, což platí i pro 
přepravní palety.

Ch

David Čapek
david.capek@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

činnosti hmyzích škůdců a  ve své 
dolní části mají prostor potřebný pro 

V závislosti na typu trackeru je možné sledovat 
různé údaje, jako je poloha palety, okolní teplota, 
vlhkost či otřesy. „Takže paleta dokáže podávat 
informace o své poloze, o její změně, například 
opuštění definované zóny či naopak při vstupu 
do zóny. Při přepravě mraženého či chlazeného 
zboží dokáže informovat o změně teploty nad 
kritickou úroveň, při přepravě křehkého zboží 
(sklo, elektronika a  podobně) zase informuje 
v případě takového nárazu, kdy existuje poten-
ciální riziko poškození zboží, čímž se zabrání 
přepravě poškozeného zboží,“ vysvětluje Patrik 

Sledování chytrých palet je jednoduché.                    Foto: Adastra
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n a p ř í k l a d 
v potravinář-
ství, kde je po-
třeba sledovat řadu 
dalších parametrů, 
jako je vlhkost či teplota.

ZDROJ KONKURENČNÍ 
VÝHODY
V  porovnání s  Českem jsou chytré 
palety prozatím podstatně více rozší-
řeny na vyspělých západních trzích. „My-
šlenka chytrých řešení je tam o  několik let 
napřed. Příchod těchto řešení do ČR již nastal, 
ovšem většímu využívání brání stále mnohdy 
převládající rezistence firem k novým techno-
logiím. I proto ČR pokulhává v produktivitě, což 
má řadu souvisejících dopadů, včetně dopadů 
ekonomických,“ upozorňuje Patrik Luxemburk.

Současná situace nicméně i  v  tuzemsku na-
hrává společnostem, které dokážou včas využít 
potenciál automatizace a  dalších pokročilých 
technologických řešení. Budou tak schopny 
přestát i  energetickou krizi a  získat tržní podíl 
firem, jež zůstávají ve vývoji pozadu.

Důležitým a  zároveň příznivým faktorem je, 
že cena chytrých řešení – a platí to i v případě 
palet  – v  posledních letech klesá. „Navíc spo-
lečnosti, které chytré řešení aplikovaly včas, si 
ověřily, že benefity významně převládají nad 
náklady a návratnost takové investice je velice 
krátká. Konkurenční výhodu plynoucí z aplikace 
chytrých řešení pak mnohdy nelze penězi zcela 
vyjádřit,“ dodává Patrik Luxemburk. 

Patrik 
Luxemburk
jednatel
Stabilplastik

„CHYTRÉ PALETY MAJÍ 
TAKÉ EKOLOGICKÝ 
ROZMĚR“
Využívání chytrých palet má v  případě 
společnosti Stabilplastik i další rozměr, 
a to ekologický – protože palety jsou vy-
ráběny z plastového odpadu, je záhodno 
sledovat pohyb tohoto odpadu s cílem 
jeho opakovaného materiálového vy-
užití až na samotnou hranici fyzických 
možností plastu. Tím se nejen snižuje 
náročnost na těžbu primárních suro-
vin (které jsou nahrazovány surovinami 
sekundárními), ale zvyšuje se zároveň 
i množství odpadů odkláněných ze sklá-
dek a  spaloven k  jejich opakovanému 
materiálovému využívání. Ochytřením 
palet navíc dochází ke zvýšení jejich ob-
rátkovosti a tím snížení celkového počtu 
palet v oběhu, což má další pozitivní en-
vironmentální souvislosti.

Označení palet jako chytrých má kromě toho 
i  psychologický efekt. „Pracovníci s  paletami 
zacházejí opatrněji, protože vědí, že případné 
poškození palety či zboží na něm loženého je 
průkazně dohledatelné,“ poznamenává Pat-
rik Luxemburk. Navíc pracovníci nevědí, které 
palety mají čip na skrytém místě a které ho pří-
padně mají přímo ve svém těle.

Z odvětví automotive je například doloženo sní-
žení poškození přepravovaného zboží až o 30 %. 
A  značné rezervy jsou i  v  dalších segmentech, 

Foto: S
ta

bilp
lastik



36

Č. 118 – 1–3/2023

Nové 
stáčení a balení 
nijak nemění 

tradiční obsah Becherovky
Jan Becher – Karlovarská Becherovka

NA NÁVŠTĚVĚ

Pokud se zeptáme lidí, co prvního se jim vybaví, když se řekne Karlovy Vary, 
nemálo odvětí, že Becherovka. Podívali jsme se do výroby v okrajové 

části západočeské metropole, odkud se hořký bylinný likér 
vyváží do čtyřiceti zemí světa včetně Kanady, USA či 

Izraele. Naším průvodcem byl ředitel závodu 
a člen představenstva Tomáš Bryzgal.

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni



HISTORIE BECHEROVKY

18
07:

Započal h
isto

ric
ky první p

ro
dej B

echero
vky v krámku U Tří s

křiv
anů.

18
34: 

Bechero
vka se stává světo

vou a začíná se vyvážet. N
ejdřív

e do Ště
tín

a, o
 ro

k později d
o Vídně 

a M
nichova. B

ěhem první světo
vé války se exportu

je do Španělska, It
álie

, T
urecka či E

gypta.

18
66: 

Bechero
vka získala svůj p

lochý tv
ar, v

 ro
ce 19

07 pak odlévaný z ty
pického zeleného skla.

19
73: 

V Bohatic
ích vyro

stl n
ový skladový areál, k

am se poté
 přesunula i v

ýro
ba.

19
79: 

Bechero
vka obdržela Řád práce.

2001: 

Bechero
vka byla zpriv

atiz
ována, té

měř s
to

pro
centn

ím
 vlastn

íkem se stává koncern
 Pern

od 

Ricard
.

2003: 

Anglic
ký designér M

arti
n Blunt m

odern
izoval vzhled la

hve.

2010
: 

V Bohatic
ích byl o

te
vřen nový závod, kam se přesunula výro

ba z centra
 m

ěsta. D
íky to

mu se 

zvýšila
 výro

bní kapacita
 o 40 %

.

2018
: 

Výraznou součástí e
tik

ety se stává krypto
gram, symbol p

ro
vázejíc

í značku od samého počátku.

2022: 

Výro
bní závod m

á za sebou další výraznou     in
vestic

i ve výši 13
5 m

ilio
nů koru

n, 

kte
rá se tý

kala především
 lo

gistik
y a stáčení.

Na vzdálenější trhy se 
obvykle dostáváme přes 
pobočky mateřské skupiny 
Pernod Ricard. Tam kde 
filiálka neexistuje, hledáme 
distributora. Ani v jednom 
případě však nezačínáme 
takzvaně od nuly, na relevantním 
trhu už musí být skupina 
spotřebitelů Becherovky, 
kterou můžeme dále zvětšovat. 
Některé trhy mají svá obalová 
specifika, například v Kanadě 
musí být sekundární balení 
opatřeno vnitřní mřížkou, proto 
ji ručně dodáváme. Na různých 
trzích se také liší texty dané 
místní legislativou. Minimální 
množství, které posíláme na 
americký kontinent nebo do 
Asie, činí jeden dvacetistopý 
kontejner.
Tomáš Bryzgal
ředitel výrobního závodu a člen 
představenstva
Jan Becher – Karlovarská 
 Becherovka

„KONTEJNER 

BECHEROVKY 

JE MIN
IM

UM“

1 232 000 000
Ve fiskálním roce 2021/2022 s účetní závěrkou končící 
30. června 2022 se společnosti dařilo. Z finančních výkazů 
vyplývá, že tržby likérky v porovnání s minulým obdobím 
vzrostly o 159 milionů korun a dosáhly výše 1 232 milionu 
korun. Zisk před zdaněním činil 174 milionů korun, přičemž 
v předchozím účetním období to bylo 122 milionů korun. 
Firma zaměstnává přibližně 120 pracovníků.
Zdroj: výroční zpráva společnosti Jan Becher – Karlovarská Becherovka za 

období 2021/2022

ČÍSLA:

37Foto: Stanislav D. Břeň
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jsme u bezpečnosti, stojí za zmínku 
další opatření. V  blízkosti havarijní 
jímky se nachází stáčecí místo pro líh. Na 
zastřešenou betonovou plochu najede au-
tocisterna, která se připojuje na přečerpávací 
aparaturu. I zde jsou bezpečnostní technologie 
včetně hasicích tzv. suchých sprinklerů, které 
jsou ve venkovní části prázdné (spouští se na 
základě detekce – úniku lihu nebo požáru), aby 
se předešlo zamrzání. V Becherovce používají 
96% líh, tedy velmi hořlavou a výbušnou kapa-
linu. Celý spodní provoz je při podlaze osazen 
senzory, které měří koncentrace lihových par. 
Za pozornost stojí také místnost, kde dochází 
k zahřívání lihu. Zde se nejen měří koncentrace 
lihových par, ale zvláštností je i to, že tři stěny, 
podlaha a strop jsou konstruovány ze železobe-
tonu, který by měl odolat výbuchu. Stěnu, která 
směřuje do exteriéru, tvoří sendvičový panel při-
chycený speciálními vruty. Toto řešení certifiko-
vané FM Global zajišťuje, že případný výbuch by 
uvolnil právě tuto stěnu a „vystřelil“ ji do volného 
prostranství za halou.

Zajímavá je celá výroba Becherovky, která zahr-
nuje několik výrobních kroků. Produkční zařízení 
bylo modernizováno v letech 2009 a 2010, kdy 
převážnou část technologií dodaly Pacovské 
strojírny. Klíčovou položku výrobního procesu 
představuje přísně střežená receptura a směs 
dvaceti druhů bylin a koření (známy jsou čtyři: 
řebříček, skořice, hřebíček a pomerančová kůra), 
které se vkládají do homogenizátoru. Byliny při-
cházejí většinou v  papírových pytlích, koření 
zpravidla potřebuje plastové pytle pro udržení 
aroma. Na jednu výrobní várku je obvykle třeba 
1‚4 tuny bylin a koření, které se postupně vkládají 
do homogenizátoru. Následuje proces digerace 
(extrakce až při 50–60  °C), kdy v  digeračním 
kotli za přítomnosti čistého lihu z cukrové řepy 
vzniká po pěti dnech tzv. digerát, 95% extrakt. 
Digerát se míchá s velmi měkkou a pH neutrální 
vodou, přidává se vinný destilát, koncentrovaný 
olej z pomerančové kůry a cukerný sirup (cukr 
přichází v 600kg big bagu). Po přimíchání vody 

vzniká koncentrát, který se nechá ležet v při-
bližně dvacítce nerezových cylindro-kó-

nických tancích o jednotkovém objemu 
50 000 l (zajímavostí je, že ve výrobě 

mají také dva plně funkční dře-
věné tanky z  původní výroby 
v centru města). Následně se 

odebere část koncentrátu a  po 
smíchání s  vodou a  cukrem vzniká 

takřka finální Becherovka. Někteří kon-
zumenti ji znají jako Nefiltrovanou Be-

cherovku, nabízí se od roku 2018 a  prodeje 
dosahují 5–10  %. Většina Becherovky je však 
filtrovaná. K  tomu se používá bentonit, jenž 
v  nápoji nabobtná a  vlivem elektrostatického 

náboje na-
chytá malé 
částečky. Díky 
tomu trvá sedi-
mentace v  tanku asi 
týden, bez bentonitu 
by to byly až dva měsíce. 
Na dně zůstávají kaly a  Be-
cherovka se odčerpává nad se-
dimentem. Následuje ještě filtrace 
přes celulózové desky a pak je vše při-
praveno ke stáčení.

NEZAMĚNITELNOST OBALU
Ikonické alkoholové produkty definuje v  očích 
veřejnosti jejich obal, tedy sklo, etikety, grafické 
provedení. V  tomto směru má Becherovka na 
co navazovat. Oválný či plochý tvar lahve má 
Becherovka od roku 1866. Při příležitosti vý-
stavby nové továrny požádal tehdy Jan Becher 
svého švagra, Karla Laubeho, o  návrh nové 
lahve. A právě tehdy získal obal pro Becherovku 
svůj charakteristický tvar, od roku 1907 jsou pak 
lahve odlévány ze zeleného skla.

V současnosti likérka plní do lahví o objemech 
200, 350, 500, 700, 750, 1000 a 3000 ml, které 
kromě poslední objemové varianty dodává 
společnost O-I Manufacturing Czech Republic. 
Jistou výhodu u  skla představuje skutečnost, 
že pro všechny vyráběné značky Becherovky 
(Original, Lemond, Cordial, Nefiltrovaná) a ape-
ritivu KV 14 se používají stejné lahve, tedy i to-
tožná sada forem, což platí o čirých i zelených 
lahvích. Uzávěry od společnosti Creative Caps 
se aplikují ve dvou velikostech – 28 × 44  mm 
a 31‚5 × 55 mm. Pokud se zohlední etikety, které 
dodávají společnosti MCC Label a  CCL, pak 
z linek sjíždějí stovky různých variant obalového 
materiálu. Kartonáž včetně jejího plnoformá-
tového potisku zajišťují společnosti Thimm 
pack’n‘display a DS Smith.

Zmiňovaná ikoničnost lahve má ale i svá úskalí. 
„U naší lahve je to trochu problematičtější. Kru-
hovou lahev ve sklárně roztočí a  zkontrolují. 
Oválné lahve jdou také roztočit, ale jsou tam 
‚hluchá‘ místa, kam kamera nedohlédne,“ vy-
světluje Tomáš Bryzgal, ředitel závodu a  člen 
představenstva. A pokračuje: „V minulosti se vy-
skytly některé kritické vady. Typickou pro oválné 

Tomáš Bryzgal

ředitel výrobního závodu 

a člen představenstva, 

Jan Becher – 

 Karlovarská  Becherovka

„Q
R kód na zadní etiketě“

Od nového roku mají zadní etikety Becherovky

QR kód. Odkazuje na webové stránky koncernu 

Pernod Ricard. Ať budete v jakékoliv zemi, 

objeví se vám základní informace o produktu 

z hlediska nutričních hodnot, složení, 

doporučeného objemu či věku pití. 

V příštím roce by to mělo 

fungovat celosvětově.

S

VÝROBA
SVĚTOZNÁMÉHO

LIKÉRU
§§§

Jan Becher – 
Karlovarská Becherovka

Samotnou likérku není třeba příliš 
    představovat. Karlovarská Be-

cherovka má za sebou více 
než dvousetletou historii, 

kdy na počátku – jak to u po-
dobných likérů bývá – byly žalu-

deční kapky. Josef Becher je začal 
prodávat v roce 1807 v obchodu U Tří 

skřivanů. Od té doby se přísně střežený 
recept přenáší z  generace na generaci 

a přežil náročné dvacáté století s mnoha zvraty 
a změnami majitelů. V současnosti Becherovku 
vyrábí společnost Jan Becher – Karlovarská 
Becherovka, která náleží do nápojářského kon-
cernu Pernod Ricard.

Likérka se nachází v karlovarské městské části 
Bohatice, jsou zde výroba, stáčírna i  logistické 
zázemí. Vše na poměrně sevřené ploše, což 
mimo jiné znamená, že výroba probíhá v  hale 
stavebně oddělené od budovy stáčírny, paleti-
zace a logistiky, která je vzdálena dvacet délko-
vých a téměř deset výškových metrů.

MURÁL I PŘÍSNÁ BEZPEČNOST
Prohlídku jsme začali právě ve spodní části 
 areálu, kde si lze ještě venku povšimnout murálu 

(nástěnné malby) přibližující klíčové osob-
nosti spjaté s historií Becherovky, ale také 

objemné havarijní jímky. V případě, že by 
v likérce došlo k nehodě, automaticky 

se zavře kanalizace a např. uniklý 
líh končí právě ve venkovní 

jímce. Zamezí se nejen po-
ničení technologie měst-

ské čistírny odpadních 
vod, ale i potenciál-

nímu výbuchu 
v  kanalizační 

síti. Pokud 
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lahve je takzvaná houpačka, kdy 
se při nesprávné teplotě skloviny 

dotknou obě strany lahve. Po násled-
ném vyfouknutí se uvnitř vytvoří skleněné 

vlákno.“ Pro oválnou lahev se také hůře hledá 
optimální tvar přířezu pro sekundární balení 
a  následně pak i  skladba na paletu nejfrek-
ventovanějšího rozměru 1200 × 800 mm. Další 
specifičnost obalu Becherovky tvoří etiketa. Na 
přední straně je do písmene H, což předpokládá 
poměrně značné množství odpadu. V minulosti 
byla „háčková“ i zadní etiketa, v poslední době ji 
však tvoří dva nespojené proužky.

„Lahve se objednávají většinou jednou týdně, 
a to ve čtvrtek, přičemž dodávky přicházejí jed-
nou až dvakrát denně. Skladování skleněných 
obalů je minimální a firma drží pouze několika-
denní zásobu,“ říká Tomáš Bryzgal. Ceny ně-
kterých obalových materiálů jsou fixované pro 
určité období. Současná turbulentní situace 
ceny pochopitelně ovlivňuje – papír a hliník rea-
gují zejména na ceny na komoditních trzích, sklo 
na energetické tarify.

MODERNIZACE TECHNOLOGIE STÁČENÍ 
A BALENÍ
Obalový materiál se v  současnosti skladuje 
v  hořejší části areálu, kde se od loňského roku 
nachází modernizovaná stáčecí technologie 
za 135 milionů korun. „Díky nové lince se změnil 
layout závodu, takže obaly jsou blíže místu po-
užití,“ objasňuje Tomáš Bryzgal. Při přestavbě 
vznikla také velká hala s  jednou plochou pro 
skladování obalového materiálu v  blocích na 
zemi nebo v příhradových regálech. Do této části 
haly přicházejí palety s novými lahvemi, které se 
depaletizují pomocí automatu, a sklo jde poté na 
dopravník směrem k plniči. V hale je také mani-
pulační okno pro návoz přířezů, uzávěrů či etiket. 
V této zóně, kde se dříve nacházel plnič, se nyní 
manipuluje pomocí vysokozdvižné techniky a je 
tedy interně považována za „nečistou“.

Lahve směřují po doprav-
níku do plnicí technologie. 

Nejdříve dochází k hygienizaci, kdy je 
do lahve vstříknut lihový roztok, ten je při 

obrácení lahve vylit a dále cirkuluje v systému. 
Plnič naplní skleněný obal podle příslušného ob-
jemu a hrdlo je opatřeno hliníkovým uzávěrem. 
U každé lahve je kamerově kontrolována hladina 
a kvalita uzavření. Hodinový výkon plniče činí až 
12 000 lahví, technologie před a za plničem do-
sahují vyšší kapacity, aby se mohly přizpůsobit 
jeho aktuálnímu výkonu.

Naplněná lahev prochází aplikátorem etiket, 
který je kombinovaný s  kolkovačkou, jež hrdlo 
opatří kolkem shodné velikosti (kromě „třílitro-
vek“). Etiketovačka má celkem šest stanic na 
tři etikety, které se vždy lepí po dvou kusech 
v  systému tandem, resp. master/slave. Na 
200ml lahve se nanáší pouze přední a  zadní 
etikety, u  větších objemů jsou to přední a  dvě 
zadní etikety. Etikety přicházejí v kotoučích na-
plocho uložených do lepenkových krabic. V Be-
cherovce sbírají podkladový materiál etiket. 
„Navzdory tomu, že liner je tvořen PET, místní 
odpadáři jej odebírat nechtěli. Zřejmě vadí 
zbytky lepidel nebo silikonu. Nakonec od nás 
materiál po kamionech odváží zdarma firma 
UPM-Kymmene,“ říká Tomáš Bryzgal.

V celém procesu od plnění primárního po balení 
do sekundárního obalu se nacházejí dva zakry-
tované akumulační stoly. V prvním případě kon-
solidují obaly mezi plničem a aplikátorem etiket, 
druhý se nachází mezi etiketovacím a  karto-
novacím zařízením. Cílem je zajistit plynulost 
plnicího i  balicího procesu. Následně přichází 
na řadu kartonovací stroj, který balí na principu 
wrap-around, což v porovnání s balením do klo-
pových krabic vedlo k úspoře prostoru. Výkon 
stroje je až 50 balení za minutu. Konečně po-
slední částí procesu je automatická paletizace, 
ovin fólií a opatření SSCC etiketou. Připravená 
paleta čeká na dopravníku těsně před vstupem 
do přiléhajícího skladu, skladník ji odváží pomocí 
vidlicové vysokozdvižné techniky.

Plnění a  balení zajišťují technologie značek 
a  dodavatelů Sidel, Bertolaso, Sacmi (plnění, 
etiketování, akumulace), Meypack (kartonování, 
depaletizace, paletizace) či Ekobal (ovinování). 
Při modernizaci neměla Becherovka žádného 
generálního dodavatele, návrhy pouze koordi-
novala společnost Sidel.

BALENÍ PODLE CÍLOVÉHO TRHU
Sekundární balení je tvořeno již potištěnými 
lepenkovými přířezy, které se v závislosti na do-
davateli neliší tloušťkou, ale tvarem vlny. Volba 
počtu lahví v krabici není triviální řešení a může 

se odlišovat 
trh od trhu. „Fi-
nální krabice musí 
mít samozřejmě ro-
zumnou hmotnost pro 
manipulaci,“ říká Tomáš 
Bryzgal a  dodává: „Na někte-
rých trzích zákazníci také ne-
koupí dvanáct lahví o 700 mililitrech, 
protože tam produkt třeba není příliš 
zavedený.“ Proto jsou půllitrovky typické 
pro český a slovenský trh nejčastěji baleny po 
dvanácti, „sedmičky“ na export bývají po šesti 
kusech. Litrovky pro český a slovenský trh mají 
jen devět lahví, protože lahve i s obsahem pak 
celkově váží téměř 20 kg.

Při skládání palet se likérka snaží vyhnout ko-
mínovému schématu, i  když je některými 
dodavateli kartonáže doporučováno jako nej-
vhodnější. „Zjistili jsme, že to příliš nefunguje 
při vzdálenější dopravě, kolikrát to nevydrží 
ani první prudší zabrzdění,“ vysvětluje Tomáš 
Bryzgal. Z hlediska hmotnosti jsou palety nále-
žitě využity, některé nesou zboží o  hmotnosti 
800 kilogramů. S ohledem na nosnosti návěsů 
a podlah či limity požárních úseků to ani nelze 
více. „V  případě půllitrového balení naložíme 
33 palet, u 700mililitrových nebo litrových lahví 
to může být třeba jen 24 palet. Ladíme správné 
rozložení na nápravy, ale palety zase nesmí být 
příliš od sebe, aby se nedostaly do pohybu při 
brždění,“ přibližuje zkušenosti firmy ředitel zá-
vodu. Při přepravě byly testovány i nafukovací 
vaky, ale správnou fixaci palet stoprocentně 
nevyřešily. Z obavy před kolizemi jsou palety fó-
liovány větším množstvím materiálu, než tomu 
bývá u jiného sortimentu.
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Další fotografie 
z návštěvy v Karlovarské 
Becherovce najdete 
na profilu Světa balení 
profesní sítě LinkedIn
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Svět balení:
Do akej miery je užívateľom obalov vaša spo-
ločnosť?

Daniel Sventek:
Naša spoločnosť je významným užívateľom 
obalov. Naše výrobky by sa bez nich len veľmi 
ťažko dostali ku konečnému spotrebiteľovi 
a hlavne by sa výrazne znížila ich trvanlivosť. Tak 
ako každý kvalitný produkt, aj tie naše potrebujú 
kvalitné obaly.

Svět balení:
Aké typy obalov používate?

Daniel Sventek:
Používame obaly, ktoré v  prvom rade spĺňajú 
prísne legislatívne požiadavky na materiály, 
ktoré prichádzajú do kontaktu s potravinami. Pl-
níme a balíme veľké množstvo produktov, preto 
hľadáme materiály, ktoré je možné recyklovať 
a sú ohľaduplné k životnému prostrediu. V pos-
lednom rade musia byť aj cenovo prijateľné. 
Naše výrobky balíme do skla, polypropylénu, 
polyetylénu, používame hliník či papier.

Svět balení:
Ktoré typy obalov objednávate a  ktoré prí-
padne aj sami vyrábate?

Daniel Sventek:
Všetky obaly, ktoré u nás používame, si objedná-
vame. Pri množstve, ktoré sa u nás spotrebuje, 
si vyberáme veľkých a spoľahlivých dodávateľov. 
Jediný výpadok alebo príliš „veľké šetrenie“ ma-
teriálu by nás mohlo v prípade výpadku dodávky 
vyjsť veľmi draho.

Svět balení:
Ktoré vlastnosti obalov zabezpečia efektívne 
uchovanie kvality vašich výrobkov?

Daniel Sventek:
Naša legislatíva rieši bezpečnosť potravín a po-
pisuje materiály, ktoré musia spĺňať prísne kva-
litatívne požiadavky, aby nedošlo k  zníženiu 
bezpečnosti potraviny. Kvalita výrobku spočíva 
v zachovaní jeho senzorických vlastností a ga-
rantovanej doby trvanlivosti, preto používame 
len také materiály, ktoré toto všetko spĺňajú.

Svět balení:
Snažíte sa aj o ekologickosť pri výbere obalov 
a obalových materiálov?

Daniel Sventek:
Jedným z kritérií pri výbere obalov je dopad na 
životné prostredie. Budem sa opäť opakovať, ale 
môžeme byť ekologickí a udržateľní len v rámci 
platnej legislatívy. Obaly našich výrobkov musia 
spĺňať požiadavky pri manipulácii a preprave vý-
robkov. Jednoducho musia prísť ku konečnému 
zákazníkovi v stave a kvalite, ktoré deklarujeme. 
Ale aj pri takýchto obmedzeniach sa správame 
zodpovedne a  vyberáme si obaly, ktoré je 
možné ďalej recyklovať. Napríklad, zmenou té-
glikov pri lahôdkových šalátoch sme dosiahli až 
60-percentnú úsporu obalového plastu. V našej 
výrobe používame jednodruhový plast, čo vedie 
k jednoduchšej recyklácii.

Daniel Sventek
Ryba Žilina

„Robíme všetko preto, aby sme zákazníkom uľahčili recyk-
láciu našich obalov. Vďaka zmene tégliku pri lahôdko-
vých šalátoch sme ušetrili až 60 percent obalového 
plastu, ktorý sa dá jednoducho recyklovať. Od 
nás ide jednoznačné posolstvo, že na prí-
rode nám záleží,“ hovorí Daniel Sventek, 
konateľ a riaditeľ nákupu spoločnosti 
Ryba Žilina.
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Tomáš Szmrecsányi
tomas.szmrecsanyi@atoz.sk

svetbaleni.cz

svetbaleni

Svět balení:
Opísali by ste vaše 
hlavné kritériá a  priority 
pri výbere obalov?

Daniel Sventek:
Ako som už spomínal, kritériá určuje 
slovenská legislatíva, potom sú tam naše 
hodnoty a finančné možnosti. V druhej sku-
pine kritérií sú požiadavky našich plniacich li-
niek a dizajnu. Nemôžeme mať na jednej strane 
ikonický produkt, ktorý Slováci milujú, ale abso-
lútne nebudeme rešpektovať životné prostre-
die. To nejde.
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Daniel Sventek:
Veľké množstvo procesov vo výrobe a násled-
nom balení produktov prebieha na plne auto-
matických linkách. Rovnako je to aj pri ďalšom 
balení (do krabíc a na palety), skladovaní a dis-
tribúcii. Výrazne odbremeňujeme našich za-
mestnancov od namáhavej manuálnej práce. 
Napriek tomu je však ľudská práca nezastupi-
teľná pri kontrolách kvality a celkovom nastavení 
procesov.

Svět balení:
Aké benefity ponúkajú jednotlivé obaly i spô-
soby balenia, ktoré využívate?

Daniel Sventek:
Obaly našich výrobkov sú predovšetkým pre zá-
kazníkov praktické a ľahko sa s nimi manipuluje. 
K tomuto sa ešte pridáva zachovanie senzoric-
kých a kvalitatívnych vlastností produktu. Obaly 
môžu zákazníci jednoducho recyklovať, čo ešte 
stále nie je samozrejmé pre všetky výrobky na 
trhu. My ako výrobcovia potravín vnímame be-
nefity obalov aj cez možnosti skladovania a lo-
gistiky.

Svět balení:
Ako vidíte súčasnosť a budúcnosť balenia?

Daniel Sventek:
Je to otázka inovácií a nových materiálov, ktoré 
sa podaria výrobcom priniesť na trh. Rovnako do 
toho vstupuje legislatíva, ktorá určuje pravidlá. 
My ako zákazníci sa tešíme na všetky novinky.

Svět balení:
Priblížili by ste z  vášho uhľa pohľadu, že aké 
trendy sa prejavujú v oblasti balenia?

Daniel Sventek:
Myslím, že je to vo viacerých oblastiach, kedy 
sa výrobcovia snažia znižovať negatívny dopad 
na životné prostredie. Udržateľnosť už nestojí 
bokom. Určite by erudovanejšie vedeli odpove-
dať práve výrobcovia obalov.

Svět balení:
Ako vám „sedí“ národná i európska legislatíva 
z oblasti obalov, balenia, ktoré ovplyvňujú vaše 
fungovanie?

Daniel Sventek:
Obe legislatívy maximálne rešpektujeme. Na 
prvom mieste je vždy zákazník a jeho bezpeč-
nosť. Jedná sa o  potraviny a  akákoľvek chy-
bovosť by v  tomto reťazci mohla mať fatálne 
následky.

Svět balení:
Priblížili by ste vlastné skúsenosti so zákon-
nými požiadavkami spojenými so značením 
obalov či recykláciou?

Daniel Sventek:
Rovnaké, ako každý výrobca potravín na 

trhu. Nie je to nič, čo by už v  iných kra-
jinách nebolo. Stále sa jedná o  infor-

máciu poskytnutú zákazníkovi, aby 
pokračoval v  našom prístupe správať sa 

zodpovedne voči svojmu okoliu.

Svět balení:
Darí sa vašej spoločnosti zavádzať recyklo-
vané aj recyklovateľné obaly?

Svět balení:
Opísali by ste proces spolupráce so svojimi 
dodávateľmi?

Daniel Sventek:
Našimi dodávateľmi môžu byť len veľkí a spoľah-
liví hráči na trhu. Kontinuita a stabilita dodávok 
je alfa a omega našej spolupráce. Takýto dodá-
vateľ má zvládnutý výrobný proces, surovinovú 
základňu a dostatočný kapitál na inovácie.

Svět balení:
Aké mávate najčastejšie problémy pri plnení 
a využívaní obalov?

Daniel Sventek:
Všetky obaly prechádzajú u  nás vstupnou 

kontrolou, takže tým vieme výrazne eli-
minovať možné problémy pri výrobe.

Svět balení:
Na akých technológiách 

plníte obaly? Pomocou 
akých strojov? A  do 

akej miery využívate 
pri balení len za-

mestnancov?

Svět balení:
Aké máte skúsenosti vo vašej spoločnosti 
s packagingom?

Daniel Sventek:
Je to ako skladačka puzzle. Jednotlivé dieliky 
musia do seba zapadnúť, aby vznikol zmysluplný 
obraz. Prvým dielikom je dlhodobo spoľahlivý 
dodávateľ obalov, ktorý nás pozná a predovšet-
kým dokáže vyhovieť našim nárokom. Pri mani-
pulácii s výrobkami musí byť dodržaný teplotný 
reťazec. Čiže materiály musia zvládnuť niekoľko 
rôznych spôsobov balenia. No zároveň je nevy-
h nutné, aby vyhovovali logistickým požiadav-
kám – veľkosť kartónov musí sedieť na veľkosť 
palety, tá zase musí čo najlepšie zapadnúť do 
distribučného vozidla a  tak ďalej. Práve vďaka 
takémuto dôkladne premyslenému systému 
vieme optimalizovať skladovanie a distribúciu. 
Pri tých množstvách, ktoré denne opúšťajú 
brány našej spoločnosti, by sa to inak ani nedalo.

Svět balení:
Aj navrhujete dizajn obalov?

Daniel Sventek:
Pri tvorbe dizajnu musíme brať do úvahy niekoľko 
faktorov. Máme tu plniacu linku, kde je na obal vy-

víjaný určitý tlak, materiál musí dodržať ucho-
vanie teplotného reťazca pri manipulácii 

s výrobkom. Následne musí byť výrobok 
„skladný“. Čiže náš dodávateľ musí 

brať do úvahy všetky limitujúce 
záležitosti v rámci spoločnosti, 

zohľadniť vplyv na životné 
prostredie a  na základe 

toho nám pripraví 
dizajn. Nie je to 

je dnoduchá 
úloha.
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S NÁMI TO ZABALÍTE
Dodáme vám balicí a výplňový papír, 
kartony, šedáky, lepenky nebo lepicí pásky.

Pro více informací pište na
obchod@stepa.cz

www.stepa.cz

História:
História spoločnosti Ryba Žilina, ktorá bola za-
ložená v  roku 1992 ako nástupkyňa bývalého 
národného podniku Ryba, siaha ďaleko do 
minulosti. V roku 1892 vznikla v Žiline prvá - to-
váreň na spracovanie rýb - Žilinská továreň na 
údenie a  konzervovanie rýb. Závod síce zani-
kol, ale v roku 1924 začal fungovať nový závod 
na rybie konzervy Elemíra Langfeldera. Ten 
v  roku 1932 po rozšírení výroby bol zapísaný 
do obchodného registra ako Eletko – továreň 
na výrobu rybích konzerv, horčice a  bryndze. 
Továreň postupne rozšírila stavbou ďalších 
častí svoje priestory na dnešnej Hviezdosla-
vovej ulici, kde sídli výroba rybích produktov 
od týchto počiatkov až dodnes. Po 2.  sveto-
vej vojne sa vymenili v továrni viacerí národní 
správcovia až bol podnik v roku 1949 znárod-
nený. Takto vznikol závod Ryba, ktorý pôsobil 
za bývalého režimu v Bratislave, Košiciach a Ži-
line. Dnešná Ryba Žilina, spol. s r.o. sa stala sa-
mostatným podnikom v roku 1992. V roku 2013 
sa majoritným vlastníkom stala skupina PRETO. 
Vďaka tomuto spojeniu sa stala Ryba Žilina sil-
nejším hráčom na slovenskom potravinárskom 
trhu, a to nielen v oblasti výroby, ale aj logistiky 
a distribúcie.



Daniel Sventek:
Ako som už spomínal vyššie, 
robíme všetko pre to, aby sme 
našim zákazníkom uľahčili recyklá-
ciu našich obalov. Vďaka zmene 
tégliku pri lahôdkových šalátoch sme 
ušetrili až 60 percent obalového plastu, 
ktorý sa dá jednoducho recyklovať. Prispie-
vame do príslušných fondov, ktoré pomáhajú pri 
recyklácii obalov samotných. Od nás ide jedno-
značné posolstvo, že na prírode nám záleží.

Svět balení:
Ako sa vy osobne pozeráte na už zabehnutý 
systém zálohovania, teda vrátenia nie-
ktorých typov obalov?

Daniel Sventek:
Vzhľadom na to, že spätné 
zálohovanie sa týka plas-
tových fliaš a  plechoviek 

S NÁMI TO ZABALÍTE
Dodáme vám balicí a výplňový papír, 
kartony, šedáky, lepenky nebo lepicí pásky.

Pro více informací pište na
obchod@stepa.cz

www.stepa.cz

inzerce
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Kľúčová je 
opti malizácia 
každého kroku cesty 
výrobku od naplnenia 
až po finálne umiestnenie 
na pultoch predajní.

Svět balení:
Je pre vás ďalšie vzdelávanie v ob-
lasti, ktorej sa venujete, dôležité?

Daniel Sventek:
Vzdelávanie je dnes oveľa dôležitejšie ako v mi-
nulosti. Inovácie a  trendy sa menia relatívne 
rýchlo a kto chce byť úspešný, musí ich poznať 
a vedieť ich správne využiť. Neustále sa zúčast-
ňujeme workshopov, výstav či kongresov, ktoré 
sa realizujú v tejto oblasti. Pravidelne chodíme 
na výstavu SIAL, ANUGA či Fachpack.

Svět balení:
Ako ste sa vlastne dostali na vašu súčasnú pra-
covnú pozíciu? Bola to vaša vysnívaná práca 

alebo ste ako dieťa snívali o inej práci?

Daniel Sventek:
Ako dieťa som sníval o oveľa prozaic-

kejšom povolaní a pre dieťa reálne 
uchopiteľným. Mojim snom 

bolo stať sa rušňovodičom. 
Časom sa však moje sny 

a  predstavy o  živote 
začali uberať iným 

smerom.

Svět balení:
Je pre vás dôležitý 
obal, ako aj spôsob 
balenia vzhľadom na pre-
pravu tovaru a  jeho cesty 
dopravou do skladov a obcho-
dov?

Daniel Sventek:
Obal a spôsob balenia zo-
hráva dôležitú úlohu. 
Musí ochrániť vý-
robok pred poš-
kodením pri 
manipulácii, musí 
byť dobre a  úsporne 
skladovateľný a  abso-
lútne jednoducho uchopi-
teľný pri preprave. Následne 
ak sa výrobok odbalí od všetkých 
ochranných obalov a vyloží do pre-
dajne, mal by vydržať aj cestu „domov“ 
ku konečnému zákazníkovi. Vyliata treska 
v nákupnej taške človeka nepoteší.

Svět balení:
Ktorý typ manipulačnej techniky a  dopravy 
vám najviac vyhovuje z  hľadiska ochrany 
 obalov?

Daniel Sventek:
Výrobok, ktorý opustí plniacu linku, sa následne 
zabalí do prepravného obalu kvôli jednoduch-
šej manipulácii. Naše výrobky putujú do skladu 
sesterskej spoločnosti PRETOLOG, ktorá vy-
užíva plne automatizované sklady s  využitím 

 najmodernejších technológií, ktoré výrazne 
šetria priestor. Vozidlá, ktoré distribuujú 

naše výrobky do predajní, sú plne ob-
sadené, a to vďaka presnému zade-

finovaniu rozmerov prepravných 
obalov. Je to komplikovaný 

systém, ale ak dobre 
zanalyzujete svoje 

pot reby, všetko sa 
dá zorganizovať 

s   maximálnym 
m o ž n ý m 

 úžitkom. 

od nápojov, nepoznám podrobne benefity a ne-
dostatky tohto systému z  pohľadu výrobcu. 
Naše obaly zatiaľ nie sú vratné.

Svět balení:
Ako vidíte budúce požiadavky na vývoj obalo-
vých technológií?

Daniel Sventek:
Bude to predovšetkým o udržateľnosti, znížení 
negatívneho dopadu na životné prostredie 
a  podobne. Na prvom mieste ostane ochrana 
spotrebiteľa. Tieto materiály a obaly z nich budú 
musieť byť bezpečné pre zákazníka a  pre nás 
ako výrobcu ľahko manipulovateľné a ľahké.

Svět balení:
Do akej miery vás zasiahli súčasné ekonomické 
ťažkosti, najmä čo sa týka inflácie, zvýšených 
cien surovín, energií?

Daniel Sventek:
Každé obdobie prinesie nové výzvy, ktorým 
musíme čeliť. Riešenie sa však vždy nájde. Tým, 
že máme viacero dodávateľov, ktorí sú stabilní 
a pre nás aj dostatočne veľkí, výpadok s nedo-
daním tovaru sme ešte neriešili. Čo dúfam, že 
nebudeme musieť ani v budúcnosti.

Svět balení:
Akým spôsobom ovplyvňujú balenie a  sa-
motné obaly logistické procesy u vás vo firme?

Daniel Sventek:
Plnenie produktov a samotné balenie do kar-
tónov či na palety je u  nás zautomatizo-
vané. Obalové materiály musia spĺňať 
požiadavky na kvalitu a odolnosť ma-
teriálu práve počas tohto procesu. 
Balenie produktov do kartónov 
nám uľahčuje manipuláciu 
pri skladovaní a  logistike, 
a predovšetkým chráni 
produkt pred jeho 
poškodením.
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ODPADY

Česká republika má v  oblasti odpadového 
a  obalového hospodářství stanovenou 

celou řadu povinných cílů. Ty hlavní 
směřují k  navyšování recyklace ko-

munálních odpadů. Evropská od-
padová legislativa stanovuje, že 

do roku 2035 má být recy-
klováno 65 % z produkce 

komunálních odpadů 
(55 % v roce 2025, 60 % 

v roce 2030) a maximálně 
pouze 10  % z  produkce ko-

munálních odpadů může být 
v  roce 2035 ukládáno na skládky. 

„Zároveň se od roku 2030 zakazuje 
skládkování využitelných a  recyklova-

telných odpadů. Stávající cíle pro recyklaci 
komunálních odpadů dané evropskou odpa-

dovou legislativou pro rok 2020 Česká republika 
splnila. Je potřeba uvést, že budoucí cíle budou 
znamenat skutečnou výzvu pro Českou repub-
liku,“ říká Dominika Pospíšilová z tiskového od-
dělení Ministerstva životního prostředí (MŽP).

NOVÉ CÍLE SE SMĚRNICÍ 
O JEDNORÁZOVÝCH PLASTECH
Cíle v  oblasti recyklace obalů jsou stanoveny 
směrnicí o obalech. Stanovuje celkové cíle pro 
recyklaci obalů a rovněž cíle pro jednotlivé oba-
lové materiály. „České republice se daří většinu 
cílů naplňovat a  předpokládáme, že i  cíle na-
příklad pro rok 2025 jsou pro Českou republiku 
splnitelné,“ informuje Dominika Pospíšilová. 
Nové cíle přinesla „nedávná“ směrnice o jedno-
rázových plastech, které se týkají například po-
vinné míry sběru nápojových lahví nebo obsahu 
recyklátu v  nápojových lahvích atd. Další řadu 
cílů bude obsahovat nové evropské nařízení 
o obalech, které se v současnosti projednává.

Za plnění recyklačních cílů pro oblast obalů je 
odpovědná AOS Eko-kom. „Podnikáme každo-
ročně takové kroky, abychom cíle plnili. Předpo-
kládáme, že stanovené cíle recyklace obalů pro 
jednotlivé materiály splníme i letos. V souvislosti 
s plněním závazných cílů jsme již na konci roku 
2021 zvýšili finanční podporu pro zvýšení účin-

nosti dotřídění pro materiálovou recyklaci na tří-
dicích linkách, v této podpoře jsme pokračovali 
i loni a pokračujeme i v letošním roce,“ informo-
vala tisková mluvčí společnosti Lucie Müllerová. 
AOS Eko-kom už vloni navýšil odměny pro zpra-
covatele obalových odpadů z plastů za účelem 
zachování zpracovatelských kapacit a  v  této 
intervenci chce pokračovat i  letos. Finální vý-
sledky dosažených procent recyklace obalů za 
uplynulý rok bude mít po uzavření dat a  jejich 
auditu, tedy v průběhu května.

PŘÍSNĚJŠÍ NÁROKY U ZPĚTNÉHO ODBĚRU
Další odpady určené k separaci a recyklaci tvoří 
elektronická a elektrotechnická zařízení. „Česká 
republika patřila k premiantům ve zpětném od-
běru elektrozařízení do roku 2018, kdy platil pů-
vodní cíl daný evropskou směrnicí ve výši čtyř 
kilogramů na obyvatele. Postupně jsme dosáhli 
úrovně až devět kilogramů na obyvatele,“ připo-
míná nedávný vývoj v oblasti třídění elektroza-
řízení Roman Tvrzník, předseda představenstva 
společnosti Elektrowin. A  pokračuje poněkud 

Před Českou republikou stojí velká recyklační výzva. Souvisí především s ukončením skládkování komunálního od-
padu do roku 2035. Do té doby ale bude třeba splnit mnoho dílčích úkolů, a to v různých kategoriích odpadového 
hospodářství. Jaké jsou recyklační cíle a skutečná realita podle kolektivních správců, kteří se zabývají jednotlivými 
druhy odpadů?

RECYKLACE: 
ZATÍM PLNÍME, 
VSTUPUJEME 
ALE DO 
NÁROČNĚJŠÍ FÁZE

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni

svetbaleni.cz
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z a ř í z e n í : 
„ Z á k o n e m 
s t a n o v e n ý c h 
65 procent je mi-
nimální úroveň zpět-
ného odběru výrobků 
s  ukončenou životností. 
Ekolampu se daří cíle sběru 
dlouhodobě plnit. V oblasti svě-
telných zdrojů navíc se značnou re-
zervou, tedy více než stanovuje zákon. 
Cíle plníme, i  pokud jde o  míru využití 
sesbíraných elektrozařízení.“

V  roce 2021 se do oběhu na českém trhu do-
stalo v přepočtu přes 170 milionu kusů baterií. 
„Normy EU přikládají členským zemím povin-
nost vytřídit minimálně 45 procent přenosných 
baterií, za rok 2021 ČR dosáhla účinnosti sběru 
ve výši 48‚9  procent. Bylo vráceno 80 milionů 

skeptičtěji : 
„Situace se vý-
razně změnila po 
přijetí nové směr-
nice, která cíl změnila 
na zajištění zpětného od-
běru ve výši 65 % z průměru 
hmotnosti elektrozařízení uve-
dených na trh v předchozích třech 
letech. Původní státy EU měly dosáh-
nout tohoto cíle do 31.  prosince 2019, 
nově přistoupivší, včetně ČR, do 31. prosince 
2021. Údaje za rok 2021 zatím nejsou známy, ale 
podle údajů MŽP míra sběru v  roce 2020 do-
sáhla 57  %. Nicméně neočekávám, že by míra 
sběru ve výši 65 % byla za rok 2021 dosažena.“

Podle něj je dosažení směrnice stanovené míry 
sběru celoevropský problém: „Obvyklá míra 
sběru v Evropě se pohybuje na úrovni 50 pro-
cent, a to i u zemí, kde je vysoké ekologické po-
vědomí – například v  Nizozemsku, Belgii nebo 
Rakousku, a  to nemluvím o  Francii, Španělsku 
nebo Portugalsku, kde je výrazně nižší. Česká 
republika patří určitě ke státům s  vyšší mírou 
sběru.“ Česká legislativa obsahuje nejen celko-
vou míru sběru, kterou se vlivem aktivit přede-
vším šrotařských společností nedaří dosáhnout, 
ale i dílčí míry sběru u komodit s největším ob-
sahem škodlivých látek, tj. zařízení pro tepelnou 
výměnu, obrazovek a světelné zdroje. „Zde se 
naopak míra sběru skutečně pohybuje na úrovni 
65 procent,“ dodává Roman Tvrzník.

Zuzana Adamcová, manažerka pro PR a marke-
ting společnosti Ekolamp, rovněž připomíná cíle 
sběru pro všechny skupiny odpadních elektro-

V JAKÝCH OBLASTECH PŘIDAT
Jaké jsou hlavní oblasti, ve kterých musí Česká republika přidat? A jaké metody je třeba zvolit, aby bylo cílů dosaženo?

Zuzana 
Adamcová,
manažerka pro PR 
a marketing,
Ekolamp

Zvýšit úroveň recyklace lze dosáhnout tlakem 
a  motivací na několika frontách. Vzděláváním 
spotřebitelů, což jde ruku v ruce se spoluprací 
s obcemi, které jsou významným partnerem ve 
zpětném odběru elektroodpadu. Na to ale musí 
být navázána i  legislativní podpora, která za-
jistí využití recyklovaných materiálů. Například 
daňovým zvýhodněním využití recyklátů nebo 
minimálními požadavky na využití recyklátů 
v rámci takzvaného government procurementu, 
tedy nákupů ve výběrových řízeních státu a ve-
řejné správy. Pro výrobce je totiž často ekono-
micky výhodnější nakoupit primární surovinu, 
a nikoli recyklát, proto by měly být recyklované 
materiály zvýhodňovány pomocí daňových a ji-
ných legislativních nástrojů.

Pomohlo by i  systematičtější potírání takzva-
ného free ridingu, tedy nekalosoutěžního cho-

vání firem, které nemají sídlo v Evropské unii, ale 
na evropském trhu své výrobky prodávají, aniž 
by dodržovaly platnou legislativu Evropské unie. 
V praxi to znamená u těchto firem nekompro-
misně vymáhat dodržování legislativy souvise-
jící s uváděním elektrozařízení na trh, a to včetně 
výběru poplatků na recyklaci elektroodpadu.

Lucie Müllerová,
tisková mluvčí,
Eko-kom

V tuto chvíli je prioritní snížení produkce směs-
ného komunálního odpadu a  zajištění plnění 
cílů omezení skládkování. V souvislosti s tím je 
tedy aktuálním tématem větší možnost ener-
getického využití odpadu a případné možnosti 
navýšení kapacity stávajících zařízení pro ener-
getické využití odpadu. Na úrovni státu je také 
velmi podstatná podpora nových recyklačních 
technologií, které budou umožňovat efektivně 
materiálově využívat i  takové druhy odpadů, 
u kterých to doposud nebylo možné.

Kateřina 
Vránková,
ředitelka obchodního 
oddělení,
Ecobat

Lithium-iontové baterie jsou bezesporu fenomé-
nem doby. Správné zacházení s nimi je pro nás 
zcela určitě na prvním místě. Proto vzdělávání, 
prevence a  bezpečnost související se sběrem 
těchto typů baterií jsou pro kolektivního správce 
Ecobat zcela jednoduše na prvním místě. Je to 
mravenčí práce, která se týká každého z nás.

Roman Tvrzník,
předseda 
představenstva,
Elektrowin

Jsem přesvědčen, že český zákon o  výrobcích 
s ukončenou životností je nastaven správně, ale 
problémem je vynucování jeho plnění ze strany 
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tužkových ba-
terek typu AA. Vý-

sledky za rok 2022 
ještě nejsou k  dispo-

zici. Nicméně všeobecně 
můžu již nyní konstatovat, že 

trh s bateriemi i v loňském roce 
rostl,“ uvedla Kateřina Vránková, ře-

ditelka obchodního oddělení společ-
nosti Ecobat. Současně ale dodává: „EU 

chystá nové evropské nařízení o bate riích. 
V návrhu jsou definovány nové skupiny baterií, 

ale i nové cíle ve sběru odpadních baterií.“

Dohoda stanovuje výrobcům cíle ke sběru od-
padních přenosných baterií 63 % do konce roku 
2027 a 73 % do konce roku 2030 a zavádí vyhra-
zený cíl sběru pro odpadní baterie prostředků 
lehké dopravy 51 % do konce roku 2028 a 61 % do 
konce roku 2031. „Právě na tyto dva cíle se sou-
středí naše aktivity v  podobě rozšíření sběrné 

Foto: C
iur

Foto: S
ta

nislav D. B
řeň

sítě či bezpečnosti při 
sběru,“ podotýká Kateřina 
Vránková.

SBÍRAT ODPAD I DATA
Jak bylo poznamenáno, před Českem 
je posledních několik let, aby naplnilo ví-
cekrát posunutý limit zákazu skládkování. 
Tato skutečnost znamená potřebu výrazně lep-
šího vytřídění, a zejména pak materiálové recy-
klace různých typů odpadu. I v této souvislosti 
ministerstvo nedávno informovalo o nástroji Ti-
ramiso. Tato webová aplikace umožňuje stavět 
odpadové plány, na základě matematického 
modelu předpovědět produkci odpadů do roku 
2040 a nabídnout různé scénáře předpokláda-
ného vývoje. „Výzkumný tým Tiramiso zpracoval 
jednotnou certifikovanou metodiku prognózo-
vání produkce odpadů, která je základem pro 
náš software. Ten z  výsledků předchozích let 
odhadne budoucí množství komunálních, sta-
vebních nebo zdravotnických odpadů,“ infor-
muje ředitel odboru odpadů MŽP Jan Maršák. 
„Pomocí stanovení složení směsného komunál-
ního odpadu díky naší metodice je také možné 
zjistit procentuální zastoupení materiálových 
složek v odpadu. Na jejím základě budou obce, 
kraje i firmy postupovat při rozborech jednotně, 

aby šlo 
v ý s l e d k y 
porovnávat. 
Díky tomu bu-
deme mít odpo-
věď na to, jak občané 
třídí a  kolik recyklova-
telných mate riálů stále 
ještě zbytečně končí 
v  černých popel-
nicích,“ dodává 
Jan Maršák.

státních autorit a důsledná kontrola. Pokud bu-
deme chtít míru sběru nadále zvyšovat, musíme 
implementovat standardy pro zpracování (od 
1. července 2023 zákon ukládá všem zpracova-
telům elektroodpadů povinnou certifikaci dle 
norem Cenelec – Evropského výboru pro nor-
malizaci v  elektrotechnice), omezit úniky elek-
trozařízení mimo kolektivní systémy (zařazování 
elektrozařízení pod kovy u některých „zpracova-
telů“), a hlavně důsledně kontrolovat, jak kolek-
tivní systém vede zákonem stanovenou evidenci 
toku elektrozařízení a zda má smluvně vytvořenu 
sběrnou síť stanovenou zákonem – to je veřejné 
sběrné místo v každé obci nad 2000 obyvatel.

Dominika 
Pospíšilová,
tiskový odbor,
Ministerstvo životního 
prostředí

Největší výzvou pro české hospodářství je vyře-
šit vysokou míru skládkování odpadů. To je po-
třeba změnit a Ministerstvo životního prostředí 
proto realizuje řadu kroků k  omezení skládko-

vání. Průlomovým byl rok 2021, 
kdy začal platit komplexní 
balíček odpadové legisla-
tivy Ministerstva životního 
prostředí, který přináší mo-
derní trendy v  nakládání s  od-
pady, především v  předcházení 
vzniku odpadů, zvýšení třídění a  vy-
užití odpadů a odklonu od skládkování. 
Hlavním ekonomickým nástrojem je popla-
tek za skládkování. Ministerstvu životního pro-
středí se podařilo do zákona o odpadech dostat 
jeho postupné zvyšování do roku 2029, což je 
naprosto zásadní pro změnu situace, kdy sklád-
kování bylo nejlevnějším způsobem, jak odpad 
odstraňovat. Poplatky se postupně zvyšují do 
roku 2029 na hodnotu 1850 korun a v roce 2030 
bude zakázáno skládkovat využitelné a recyklo-
vatelné odpady, což je v  souladu s  evropskou 
legislativou. Zlepšení situace tak očekáváme 
v nebližších letech, tak jak budou všechny poža-
davky odpadových zákonů přecházet do praxe.

Co je ale důležité, ministerstvo dlouhodobě 
a  rozsáhle podporuje zlepšování sběrných 
systémů obcí a  zavádění chytrých systémů 
odpadového hospodářství, jako je systém 

 door-to-door nebo 
takzvaný PAYT (pay 
as you throw; zaplať, 
kolik vyhodíš). Čím více 
občané třídí, tím méně pro-
dukují směsného komunálního 
odpadu, za jehož uložení na skládku 
musí obce v  konečném důsledku 
 zaplatit.

TELEFON JAKO ODPAD

Nový te
lefon si Č

eši p
ořiz

ují p
rů

měrn
ě je

dnou za 3 až 3‚5 ro
ku. P

otře
ba m

ít n
eustále m

o-

dern
í c

hytrý
 te

lefon přit
om zatě

žuje i ž
ivotn

í p
ro

stře
dí. N

a každého obyvatele Česka to
tiž

 

přip
adá až 15

‚7 kilo
gramů elektro

nického odpadu ro
čně a více než desetin

u z něj tv
oří 

právě m
obiln

í zaříz
ení. N

ejle
pším

 ře
šením

 je
 vysloužilé

 te
lefony re

cyklovat, a
ť u

ž u pro
-

dejců elektro
niky nebo operáto

rů
. P

odle T-Mobile
 se operáto

rů
m k re

cyklaci vrací 

méně než 1 %
 pro

daných te
lefonů. V

yplývá to
 z analýzy pro

jektu
 dato

vé žurn
a-

listik
y Evro

pa v datech. „P
odle údajů ČSÚ m

á vlastn
í m

obiln
í te

lefon 98‚8 %
 

Čechů z každé věkové kategorie
 starší 16

 le
t, p

řič
emž nejm

enší p
odíl, 

necelých 93 pro
cent, p

řip
adá Čechům, kteří d

osáhli 7
5 le

t. Z
ajím

avější 

je sledovat ro
zdíly

 ve vlastn
ictví c

hytrý
ch te

lefonů. Z
atím

co ve věku 

16
–24 le

t m
á smartp

hone přes 99 pro
cent Č

echů, u
 seniorů

 se 

tento
 poměr z

astavuje na 14
‚5 %

,“ n
astiň

uje situ
aci Tomáš 

Odstrč
il, a

nalytik
 Evro

py v datech. R
ecyklovat s

e dá až 90 %
 

materiá
lu v m

obiln
ích te

lefonech. V
 celém pro

cesu se 

z te
lefonu nejprve demontu

je baterie
 a pokud se te

le-

fon nedá opravit č
i ro

zebrat n
a náhradní d

íly, p
utu

je 

do hutě
. Z

ískaný plast (p
řib

liž
ně 58 %

) s
e využije

 

energetic
ky v pro

cesu ta
vení ja

ko náhrada 

uhlí. K
ovy, kterých je

 v m
obilu

 zhru
ba 30 %

, 

se re
cyklují. M

ezi n
ejčastě

ji z
asto

upené 

složky patří
 m

ěď a hlin
ík, z m

obilu
 se 

však běžně získá i t
éměř p

ro
cento

 

lith
ia, n

iklu a sto
pové m

nožství 

zlata a stří
bra. Z

bytek m
a-

teriá
lu končí ve stru

sce, 

která se poté
 často

 po-

užívá ja
ko stavební 

materiá
l.



Č. 118 – 1–3/2023

Udržitelná obalová řešení se vedle pozitivního 
dopadu na životní prostředí promítají do lo-

gistiky a generují úspory – výrobního času, 
ujetých kilometrů, skladovacích prostor 

a  pracovní doby. Snížení nákladů, 
byť jen o  minimální částku na 

jednotku balení, pak v dlouho-
dobém horizontu a  při vel-

kých objemech přináší 
významnou úsporu. 

Výrobci proto při-
cházejí se stále 

novými, ino-
vativními 

obaly.

SNÍŽIT KOMPLEXITU OBALŮ
Transportní či zasilatelské obaly se často de-
signují až pro desítky různých velikostí či tvarů 
produktů. Univerzálnost znamená vyšší flexi-
bilitu při změně výroby, menší počet obalo-
vých variant, nižší nároky na skladování, méně 
vázaných finančních prostředků. Tento trend 
obalového designérství má pozitivní dopad 
na snižování objemu dopravy, proto oba-
lovým inovacím dávají zelenou zejména 
firmy, které hodně přepravují. Každý 
kamion navíc počítají e-shopy 
i průmysloví výrobci, pro které 
je benefitem dostat do pře-
pravního prostoru větší 
množství produktů, 
v  menších nebo chyt-
řejších obalech.

Jedním z opatření, ke kterým 
výrobci při snaze o  úsporu 

a  udržitelnost sahají, je na-
hrazení původního mate-

riálu novým. Plast, dřevo či 
železo střídá často kartonáž 

(a recyklova(tel)ný plast) – 
buď pro celý obal, nebo 

jeho části. Kromě re-
cyklace a likvidace 

patří k  výho-
dám obalů 

z lepenky, 

na rozdíl třeba od EPS, nižší nároky na sklado-
vací a  přepravní prostor. Papír také nahrazuje 
původně plastovou fixaci, proložky či výplně při 
přepravě.

PLOCHÉ OBALY
Značné příležitosti pro úsporu lo-

gistických nákladů v  souvislosti 
s  obaly se otvírají v  oblasti de-

signu. Vhodný návrh obalů, 
insertů či proložek umož-

ňuje dostat na paletu 
více zboží, a to při za-

chování všech ochran-
ných i  manipulačních 

funkcí obalu. Do hry vstupuje 
přeprava obalů naplocho, kdy je 

preferována složená kartonáž nebo 
skládací vratné obaly. Vratné obaly vy-

těžují kamiony i  při cestách, kdy by jinak 
jely prázdné. Významnou  plusovou položku 

pak představuje méně zplodin oxidů uhlíku, 
dusíku i síry.

Dalším trendem, který se promítá 
do logistických nákladů, souvisí 
s  odlehčováním. Největší pří-
nosy jsou u  těžkých obalů, 
např. spotřebitelského 
skla, kdy jsou emise 
z  dopravy nej-
vyšší. V  případě 

EKONOMIKA

U

Udržitelnost není „jen“ zelená, přináší také finanční úsporu logistických nákladů. Firmy přecházejí k  jednoduš-
ším a univerzálním konstrukcím s cílem „dostat“ do transportního obalu více výrobků nebo materiálu, pokud to 
lze,  přepravují obaly naplocho, kreativně pracují s fixací výrobků a zbavují se zbytečných proložek či výplní nebo 
 odlehčují plastové a skleněné obaly.

Obaly spolurozhodují 
o logistických nákladech

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

Foto
: S

ta
nislav D. B

řeň
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„Značné příle
žito

sti 

pro
 úsporu

 lo
gistic

kých 

nákladů se otvíra
jí 

v oblasti d
esignu obalů.“



Menší stojánek, méně přeprav

Redesign kelímků pro jogurty Pierot od 
Olmy přinesl úsporu 40 tun plastu a 120 
kamionů ročně. K tomuto výsledku napo-
mohlo řešení od Greiner Packaging Slu-
šovice, a to náhradou obalu vyráběného 
technologií vstřikování za tvarovaný obal 
s úsporou polypropylenu a snížením uhlí-
kové stopy. Výši logistických nákladů po-
zitivně ovlivnila také změna konstrukce 
obalu, původní rozšířený stojánek se stal 
subtilnějším.

Bez dodatečného balení

Jako ekonomicky a kvalitativně nejvhod-
nější obal pro transport a  manipulaci 
s  PCB komponenty (deska plošných 
spojů) zvolila společnost Vitesco Tech-
nologies Czech Republic EPP box. 
Vzhledem k  optimálnímu těsnění víka 
není potřeba přepravované výrobky do-
datečně balit, pro eliminaci vlhkosti je do 
boxu přidáno pouze vysoušedlo. Systém 
šetří další obalový materiál – sáčky a pro-
ložky, a je koncipován pro dva různé roz-
měry desek. Box je plně recyklovatelný, 
regranulát bude po ukončení projektu 
využit na další boxy.

Úspora materiálu a emisí

Společnost Greiner Packaging se po-
třebovala zbavit pracného oddělování 
víček v  balení vícedílnými proložkami, 
vzhledově nevyhovoval ani materiál ze 
strojní lepenky. Takzvaný víčkulátor je 
jednodílným dividerem z  bílé vlnité le-
penky. Vedle snadné manipulace má 
i  nosnou funkci a  zamezuje deformaci 
víček. Podle výrobce obalu, firmy Smur-
fit Kappa, víčkulátor oproti původnímu 
řešení uspořil 16 % materiálu a sedm tun 
emisí CO2.

Jedna proložka 

pro všechny senzory

Firma Vitesco Technologies Czech Re-
public navrhla jeden formát proložky – od 
výroby ve VT Trutnov přes zpracování po 
dodání k finálním zákazníkům po celém 
světě – pro třináct různých designů 
senzorů. Univerzálním řešením se snížil 
odpad u zpracovatele na polovinu, blis-
ter se totiž dále použije ve výrobě. Kvůli 
nárokům na čistotu a  ochranu během 
transportu kryje proložku víčko.

Méně skladové plochy

Dalším ekologičtějším řešením je trans-
portní balení pro filtrační materiál plicní 
ventilace. Místo dosavadní EPS fixace 
byla použita pevná skládaná vložka 
z  vlnité lepenky, což společnosti Smith 
Medical ušetřilo nároky na skladování 
a  přepravu o  53  %. Odklon od polysty-
renu zjednodušil likvidaci a  recyklaci, 
dosah (o  minus 4‚3  tuny) má také na 
emise CO2. Příznivější, o  17  % nižší, je 
i cena nového obalu.

Více kusů na paletě

Jeden z největších výrobců sportovního 
oblečení si nechal od Smurfitu Kappa 
vyrobit klopovou krabici pro rozmanité 
produkty, tvar se změnil ze široké nízké na 
užší a vyšší box.  Původní objem 160 l byl 
snížen o 6 %, aniž by to mělo negativní vliv 
na škálu balených výrobků či proces balení 
(původní velikost archu 2‚7  m2 byla sní-
žena o 20 %). Přímé benefity pro logistiku 
spočívají v tom, že původně se na paletu 
vešlo 120 kusů, nyní je to 150 složených 
krabic. Množství přepravených produktů 
na paletě vzrostlo o čtvrtinu. Cena obalu 
klesla o 29 %, v celkovém objemu to zna-
mená měsíční úsporu asi 600 000 korun.

49

 výraznějšího odleh-
čení lze u celokamio-
nových přeprav také 
zvýšit počet palet 
s  naplněnými obaly. 
To nastává v  situa-
cích, kdy obaly s  „ná-
plní“ vyskládané na 
paletu přesahují svou 
h m o t n o s t í  n o s n o s t 
standardní 33paletové 
kamionové soupravy. Od-
lehčování má samozřejmě 
své fyzikální limity, a  proto 
výrobci skleněných i plasto-
vých lahví na toto téma hovoří 
s pochopitelnou obezřetností.

Velké téma, jež má vliv na logis-
tické náklady, představují vratné 
primární, sekundární i  terciární 
obaly. U  primárních jde zejména 
o nápoje. Pivní průmysl si navzdory 
značnému nárůstu variability pivního 
skla stále udržel pozici odvětví s vrat-
nými obaly. Postupně se přidávají výrobci 
nealkoholických nápojů, po vzoru někte-
rých sousedních zemí také Česko připravuje 
legislativu pro zprovoznění záloh na plastové 

nápojové obaly a ple-
chovky. Ve vztahu 
k  již jednou získa-
n ý m  s u rov i n á m 

a  materiálu je tento 
trend více než pro-

spěšný – ekonomický 
i ekologický. Současně 

je ale třeba počítat 
s tím, že znamená další 

náklady a navyšuje uhlí-
kovou stopu v oblasti do-

pravy, skladování a údržby 
obalů.

MÉNĚ MATERIÁLU, 
MÉNĚ PŘEPRAV

Možností pro úspory nákladů 
v logistice bychom našli více, 
v tuto chvíli se ale ve stručnosti 
a  pro inspiraci podívejme na 

několik obalových řešení, díky 
kterým došlo k  úspoře obalů, 

snížení množství použitého ma-
teriálu (resp. plastu) či redukci počtu 

najetých kilometrů. Část z obalů byla při-
hlášena do loňského ročníku soutěže Obal 

roku, který pořádá společnost Syba a jíž je Svět 
balení mediálním partnerem. 
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balení mediálním partnerem. 

Foto: Stanislav D. Břeň
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MÉNĚ PLASTU

Bez plastových víček jsou nyní 
53gramová balení chipsů značky 
Pringles. Firma Kellogg’s Australia 
plastový uzávěr nahradila fóliovým 
laminátovým těsněním od 
společnosti Sonoco. Těsnění je 
sice nerecyklovatelné, přesto tento 
krok povede ke snížení produkce 
plastů o 48 % na každém balení, 
a rovněž také snížení hmotnosti 
(přepravovaného) obalu.

Na nápojové kartony vloni přešly 
obaly obědových mlék Yazoo Kids, 
dříve byly dětské nápoje prodávané 
v plastu. Ambicí společnosti 
FrieslandCampina je do roku 2025 
vyrábět 100 % obalů recyklovatelných 
nebo znovupoužitelných.

Ve spolupráci s Cardbox Packaging 
Wolfsberg vyvinula společnost 
Lindt & Sprüngli nový obal pro 
své čokoládové berušky. Místo 
v plastovém je spotřebitelé najdou 
v kompletně recyklovatelném 
kartonovém obalu. Zmizí tak 
původní červená, tepelně tvarovaná 
vložka z PET a polypropylenová fólie, 
do které byly cukrovinky zabaleny.

Do papírových obalů balí tablety do 
myčky firma Reckitt. Nové řešení od 
Mondi redukuje plasty o 75 % a bude 
představovat snížení o více než 2000 tun 
plastů ročně, což koresponduje se 
snahami výrobce snížit do roku 2030 
množství plastu ve svých obalech na 
polovinu. Částečné využití plastu je nutné 
pro zpevnění struktury papíru, opětovně 
uzavíratelné těsnění obalu a poskytuje 
bariérovou ochranu produktu.

Pro spotřebitele v Austrálii je určeno 
balení cukrovinek KitKat v obalech 
z recyklovaného papíru. Nestlé 
v regionu vyrobí více než čtvrt milionu 
čokoládových tyčinek zabalených 
v dále recyklovatelném papíru 
v partnerství s místním prodejcem 
Coles. Obaly jsou opatřeny QR kódem 
pro lepší komunikaci se zákazníkem.
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Úspora logistických nákladů

Obalové inovace nápojářské společnosti 
Kofola ČeskoSlovensko přinesly podle 
jejího vyjádření v roce 2022 úsporu více 
než 1000 tun PET. Vloni začala například 
používat lahve z odlehčených preforem, 
nahradila robustní uzávěry za tzv.  ultra 
short neck a  rozšířila počet produktů 
v lahvích ze 100% rPET. Firma také sjed-
notila barevnost lahví pro snadnější recy-
klaci a na trh uvedla nové vratné skleněné 
lahve. Nižší hmotnost i snížení barevné 
škály se příznivě promítla i v logistických 
nákladech.

Vyloučení strečové fólie

Paletové víko s  integrovanými popruhy 
britské společnosti Loadhog zbavuje 
závislosti na strečové fólii – přináší vyšší 
efektivitu při balení palet a  předchází 
vzniku odpadů. Zabalení jedné palety je 
podle výrobce o  65  % rychlejší, použití 
víka s  popruhy zároveň eliminuje spo-
třebu fólie.

Bez bublinkové fólie

Značka PRIM hledala jeden obal pro 360 
rozměrových variant budíků bez použití 
bublinkové fólie. Velikostně variabilní in-
sert sestává z prolamovacích zámečků, 
jež zafixují různé rozměry i  tvary pro-
duktů. Integrovanou lepicí páskou se 
insert pevně uzavře a přilepí do krabice. 
Podle dodavatele obalového materiálu 
inovace pro e-commerce zrychlila pro-
ces balení o 77 %, eliminovala 88 % plastů 
a snížila emise CO2 o 21 %. Podle společ-
nosti Smurfit Kappa nový obal ušetřil cel-
kem 514 000 korun.

Místo dřeva lepenka

Obalové řešení Simple Loading od firmy 
Unipap je určeno pro transport dětských 
inkubátorů. Nový koncept nahrazuje pů-
vodní kompletně dřevěný obal se složitě 
šroubovanými díly a maximálně využívá 
vlnitou lepenku s parciální ochranou citli-
vých částí výrobku z technické pěny. Na-
ložení těžkého inkubátoru je snadné i bez 
manipulační techniky. Speciálně navrže-
nou paletu lze totiž nastavit jako nájez-
dovou rampu a slouží jak pro manipulaci 
s výrobkem při balení, tak při vybalování. 
Fixaci zajišťuje odlehčený skládaný sup-
port z  vlnité lepenky. Vedle nižších ná-
kladů těží výrobce také z časové úspory.

Redukce uhlíkové stopy

V DZ Dražice chtěli odstranit plasty z obalu 
pro ohřívače vody. Nové řešení staví na 
dvoudílné paletce, jejíž spodní část slouží 
jako pevná transportní podložka na mon-
tážní lince a usnadňuje manipulace s pat-
náctikilogramovým tepelným ohřívačem. 
Polyetylenový pytel z dřívější verze balení 
byl zcela vyloučen. Podle výrobce obalu 
(Smurfit Kappa) přineslo toto řešení 93% 
redukci uhlíkové stopy.

Unifikace typů obalů

Sedmatřicet kompletních setů nábytko-
vých zásuvek balí Démos trade nově do 
tří univerzálních krabic s inserty. Integro-
vané fixační prvky umožňují bezpečné 
vložení variabilních výšek bočnic, délek 
pojezdů a  montážního materiálu. Nový 
obal od Smurfit Kappa přinesl úsporu 
99 % plastu a pět tun CO2. Benefitem pro 
spotřebitele je jednodušší objednávání 
zásuvek bez rizika nekompletní dodávky.

Jedním z trendů, který přímo nesouvisí s úsporou logistických ná-
kladů, ale jednoznačně konvenuje s tendencí k udržitelným oba-
lům, je redukce různých druhů plastů, a to monomateriálových fólií 
i kompozitů.
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Po čtyřletém přerušení kvůli krizi covidu se konal francouzský veletrh All4Pack Emballage Paris 
(dříve jen Emballage Paris). Jak vystavovatelé, návštěvníci, tak i  organizátoři z  celého světa 
 hodnotili veletrh jako mimořádně úspěšný. Vedle zajímavých expozic a sympaticky velkého množství 
„živých“ ukázek technologií nechyběl ani doprovodný program v podobě řady konferencí,  seminářů, 
workshopů i vyhlášení obalových cen.

UDÁLOST
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All4Pack: inspirace 
pro současné výzvy

Během čtyř dnů (21.–24.  listopadu 2022) 
konání veletrhu mohlo celkem 45  000 

profesionálů z 80 zemí zhlédnout 1100 
expozic na výstavišti Nord Villepinte 

v  Paříži. Polovina zúčastněných 
přijela do Francie ze zahra-

ničí. Jako šťastné řešení se 
ukázalo i  propojení čtyř 

hlavních souvisejících ob-
lastí, přesněji zacílením na 

Obaly, Tisk, Logistiku i  Hospo-
daření s odpady. Návštěvníci hojně 

vy užívali i organizované prohlídky vý-
staviště. Ty byly zaměřeny především na 

zpracovatelské a  balicí technologie (Pack 
Machine Tour) či inovace v obalovém designu 

a využití nových, eventuálně alternativních typů 
materiálů (Pack Innovation Tour). Inspirativním 
a kreativním prostorem byla v hale 5A přehlídka 
vítězných exponátů v  rámci All4Pack Inno-
vations Awards. Celkem 55 vítězných inovací 
(z  celkového počtu 90 přihlášek) reprezen-
tovalo několik kategorií: Udržitelnost, Design 
a  ergonomie, Inovativní technologie, Materiál 
budoucnosti a Zaměřeno na logistiku. Prostor 
pro prezentaci dostaly na výstavišti nově i start-
upy, které představily svá konkrétní řešení pro 
udržitelnější a inovativnější obaly pod záštitou 
Objective Zero Impact.

E-COMMERCE NEJSOU JEN OBALY, 
ALE I TECHNOLOGICKÁ ŘEŠENÍ
Asi nepřekvapivě byla silně zastoupena oblast 
obalů a  řešení pro e-commerce. Ať již stan-
dardní řešení, tak i  obalová řešení vyvinutá na 
míru některým produktům jednoznačně po-
tvrzují trend nejenom stálého růstu (i  když již 
ne tak vysokého jako v době pandemie) tohoto 
sektoru, ale i jednoznačný důraz na udržitelnost. 
Důsledkem je odklon od řady plastových řešení, 
a naopak jednoznačná dominance papírových 
materiálů. Zdaleka nejde jen o vlnitou lepenku, 
která je ve výrobě obalů pro e-shopy majoritní, 
zajímavá řešení nabízí samotný papír či i lepenka 
hladká. Oba tyto materiály se vyskytují při na-
hrazování především v textilním a oděvním prů-
myslu dříve tak oblíbených plastových sáčků. 
Optimalizace konstrukcí společně s  výběrem 

materiálu není však jedinou cestou směrem 
k udržitelnosti v tomto segmentu. Na vý-
stavišti byly k vidění i balicí technolo-
gie, které si po vložení produktu do 
unifikovaného obalu detekují 
v  rohu maximální výšky, vy-
rýhují linky ohybu a  před 
uzavíráním (případně 
vkládáním fixace) si obal 
o  nepotřebnou výšku sníží. 
Tak dochází nejenom k úspoře 
místa při transportu, ale i úspoře 
fixací. Výhodou pro klienta je využí-
vání stejného obalu pro značné množ-
ství produktů. Premiéru měla na velektrhu 
zajímavá novinka od společnosti Ranpak. 
Technologie Cut’it! EVO za ujala řadu návštěv-
níků a  zároveň získala i  cenu All4Pack Innova-
tion v  kategorii Logistics Performance. Plně 
automatizovaný modul zpracovává formáty 
230 × 150 až 650 × 450 mm a ve verzi XXL do-
konce až 1000 × 600 mm. Stroj, který je scho-
pen zvýšit produktivitu a snížit náklady, snižuje 
výšku krabic a zároveň urychluje a zjednodušuje 
logistický proces. Podobným, i když ne tak plně 
automatizovaným směrem, se vydal i  Durren-
berg, který zde měl rovněž premiéru se svým 
Cubilette. Technologie pod touto značkou na-
bízí v různé míře mechanizace, od jednoduché 
mechanizace přes elektro asistenci až po po-
loautomatické stroje.

UDRŽITELNÝCH MOŽNOSTÍ NÁHRADY 
JEDNORÁZOVÝCH PLASTOVÝCH 
APLIKACÍ JE CELÁ ŘADA
Velká řada vystavovatelů se soustřeďovala na 
materiálové variace, které dokáží nahradit dnes 
již v  řadě případů zakázané jednorázové plas-
tově aplikace. Nejednalo se zdaleka jen o papír 
(často i v podobě pečicího materiálu) či nasá-
vanou vlákninu. Řada jednorázových obalů či 
nádobí na potraviny byly realizovány na bázi 
dřeva. A setkat se dalo i s „exotičtějšími“ 
materiály, ať již v  podobě trayů či ke-
límků z  cukrové třtiny, které byly 
v  nabídce hned několika firem, 
tak i  pěkné aplikace, využi-
telné především pro oblast 

Horeca z palmových 
listů (společnost Leef 
Blattwerk). Zajímavou 
alternativou jako obalový 
materiál pro potraviny jsou 
i plně kompostovatelné pří-
řezy Bee Wrap z včelího 
vosku (Indutex), které 
jsou i dobře potis-
kovatelné.

Foto (3×): Jana Žižžková

Jana Žižková
jana.zizkova@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni
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Balení sypkých produktů, jako jsou potra-
viny (např. cereálie, cukr, rýže) či prů-

myslové suroviny (např. cement, 
travní semena, hnojiva), má řadu 

specifik, které je nutné brát 
v  úvahu při návrhu a  po-

užívání vhodného balení. 
Patří k  nim uchování kva-

lity produktu, dále možnost 
vhodné manipulace i  dopravy 

a  skladování nebo zachování po-
hodlí pro spotřebitele včetně snadné 

kontroly množství produktu.

SPOTŘEBITELSKÉ BALENÍ

David Čapek
david.capek@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

Pozor, nerozsypat!

„Sypké produkty jsou náchylné k vlhkosti, oxi-
daci a ztrátě chuti a vůně. Proto musí být balení 
navrženo tak, aby chránilo produkt před těmito 
faktory,“ zdůrazňuje Gabriela Fabianová, coun-
try manager ve společnosti Raja ČR. Z  uvede-
ných důvodů má být balení odolné vůči vlhkosti, 
zápachu a oxidaci – mimo jiné tím, že je pečlivě 
uzavřené. To rovněž prodlužuje dobu trvanli-
vosti produktu.

Jelikož sypké produkty mohou být objemné 
a  nepohodlné pro přepravu a  skladování, 
musí být balení navrženo tak, aby usnad-
ňovalo manipulaci s  produktem. „Balení 
by tedy mělo být lehké, snadno se ucho-
pující a umožňovat snadné přemisťování 
a skladování,“ pokračuje Gabriela Fabia-
nová. Dále má být balení navrženo tak, aby 
spotřebitelé mohli sypký produkt snadno 
používat. Balení by tedy mělo umožňovat 
jednoduché otevření a  uzavření, snad-
nou kontrolu množství v balení a zajistit 
jednoduchou manipulaci s obsahem.

DŮRAZ NA EKOLOGII 
A FUNKČNOST
Stále více firem i  spotřebitelů si 
uvědomuje význam udržitelnosti 

Jaroslav Herman
specialista trvanlivých potravin 
a bezobalové sekce
Košík.cz

„SÁČKY PRO 
OPAKOVANÉ POUŽITÍ“
V Košíku používáme vlastní obaly v naší 
sekci Budoucnost bez obalu, která na-
bízí sypké a  trvanlivé potraviny. Ty do-
dáváme v  papírových sáčcích, a  právě 
na udržitelnost je z řad našich zákazníků 
kladen nejvyšší důraz. Samotné pytlíky je 
možné samozřejmě znovu použít, jsou 
recyklované a  zároveň recyklovatelné, 
aby z  nich mohly vzniknout další oba-
lové materiály, jako jsou třeba obaly na 
vajíčka. Papírové sáčky jsou také lehce 
kompostovatelné.

Je zřejmé, že specifické vlastnosti sypkých materiálů je zapotřebí zohlednit i při jejich balení. 
Podstatná je zejména praktičnost těchto obalových řešení a  stále významnější roli hrají 
environmentální aspekty, například aby obaly byly snadno recyklovatelné.

B

52

a  ochrany životního prostředí, 
proto preferují obaly, jež se vyrábějí 
z recyklovatelných materiálů nebo 
jsou biologicky odbouratelné. Z to-
hoto důvodu jsou populární obaly 
z papíru, lepenky nebo bioplastů.

Zákazníci podle Gabriely Fabia-
nové zároveň očekávají, že obaly 
budou snadno použitelné, 
praktické a  funkční. Ros-
toucí oblibu zazname-
návají například obaly 
s vícevrstvým zabez-
pečením, které 
umožňují lepší 
ochranu pro-
duktu.

Zvyšují se nicméně i  požadavky v  tom směru, 
aby obaly na sypké materiály byly výrazné a de-
signově zajímavé. „Zákazníci očekávají, že obaly 
budou kreativní a  přitažlivé a  mohou tedy být 
využity k propagaci značky a vytváření pozitiv-
ního dojmu u  spotřebitelů,“ dodává Gabriela 
Fabianová.
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JEDNODUCHÝ, 
ALE ÚČINNÝ 

KOMPLEX
Sypké potravinové pro-

dukty kladou zvýšené nároky 
na obal a  jeho bariérové vlastnosti. 

„Jedná se především o  bariéry proti pro-
stupu vlhkosti, kyslíku, tuku, UV záření či úniku 
aroma. Všechny tyto bariéry by měly být do-
stupné v co nejjednodušším komplexu, ze kte-
rého je obal vyroben,“ podotýká Pavel Komůrka, 
packaging innovation & sustainability coordina-
tor ve skupině Orkla. Vhodným a roky prověře-
ným obalovým materiálem podle něj byly a jsou 
flexibilní lamináty. Vyznačují se lehkostí a pruž-

ností, dají se kvalitně potisknout a  při 
relativně nízké hmotnosti konstrukce 
dokážou výrobek ochránit požadovaným 

způsobem v rámci předpokládané doby 
životnosti výrobku.

Jedním z nejdůležitějších zadání z hle-
diska udržitelnosti a fungování flexibil-
ních obalů v životním prostředí je podle 
Pavla Komůrky taková konstrukce fle-
xibilního laminátu, která zachovává 
požadovanou míru funkčnosti obalu 
a zároveň naplňuje atributy minima-
lizovaného dopadu na životní pro-
středí, respektive cirkularity. Jde 
zkrátka o to, aby obal získal žádoucí 
„profil udržitelnosti“. Zákazník aprio ri 
očekává, že obal, který se po spo-
třebování výrobku stane odpadem, 
může lehce identifikovat a správně 
se rozhodnout, jak s ním naloží.

Klíčovým trendem současnosti v ob-
lasti flexibilních obalů pak je přechod 
z  multimateriálových na monoma-
teriálová řešení. Tak může být dosa-
ženo značné míry recyklovatelnosti. 

Dalším příznivým efektem je nižší 
gramáž, a  tudíž redukce abso-
lutní hmotnosti odpadních obalů. 
„Jiným směrem,  kterým se ubírá 
vývoj, je oblast papírových flexi-
bilních obalů s  nízkým podílem 
disperzního potahu pro zajištění 
ochrany výrobku a zpracovatel-
nosti obalu při plnění.). Takové 
papírové potahované flexibilní 
obaly je možno bez problémů 
recyklovat společně s  masou 
ostatního sesbíraného odpad-
ního papíru ve standardních 
rozvlákňovacích procesech,“ 
vysvětluje Pavel Komůrka.

OBAL VE TVARU PYRAMIDY 
NEBO VELKOOBJEMOVÉ PYTLE
Jaké zkušenosti a kompetence ohledně balení 
sypkých materiálů sdílejí dodavatelé obalo-
vých řešení? Jak říká Libor Miloševský, jednatel 
společnosti Cardbox Packaging, nejčastěji se 
ve firmě setkávají s  obaly v  nepřímém styku 
se sypkou směsí, přičemž hladká lepenka jako 
sekundární obal zajišťuje vhodnou prezentaci 
s důrazem na udržitelnost. Jsou to například vý-
robky z kategorie péče o zdraví či doplňky stravy, 
u nichž jde nejčastěji o kombinaci sáčku a lepen-
kové krabičky. „Setkáváme se ale i s obaly v pří-
mém styku se sypkými materiály, zde ale nejde 
o potravinové výrobky, nýbrž o potřeby pro do-
mácnost, jako je například hrubozrnná sůl na 
čištění myčky,“ poznamenává dále. A jako pří-
klad z produkce této společnosti uvádí právě 
obaly na čističe do myčky. Pyramidová struk-
tura tohoto obalu se po odtržení vrchní části 
mění na sypací nádobku. „Jelikož se nejedná 
o potravinový výrobek, je zde široká škála tech-
nologií a materiálů, které lze použít. Před časem 
jsme tedy tento produkt obalili do trávového 
papíru, který je na trhu úspěšně aktivní jako pří-
rodní řada a vyniká i svou kompostovatelností,“ 
vyzdvihuje Libor Miloševský.

K obalovým řešením pro sypké materiály, které 
nabízí společnost Raja, patří mimo jiné papí-
rové pytle s velkou kapacitou. Jsou vhodné pro 
sypké materiály větších objemů, jako jsou třeba 
písky, štěrky nebo krmiva pro zvířata. Jak firma 
uvádí, tyto pytle se vyrábějí z odolných a dosta-
tečně kvalitních materiálů, aby chránily obsah 
před vnějšími vlivy a zároveň umožňovaly snad-
nou manipulaci a  skladování. Kromě těchto 
specifických řešení nabízí Raja v dané oblasti 
také „klasické“ obaly, jako jsou například sáčky, 
tašky či lepenkové krabice, které jsou vhodné 

pro sypké materiály různých typů a velikostí.

Tereza 
Skrbková
tisková mluvčí, 
Nestlé Česko 
a Slovensko

„HLEDÁNÍ 
VHODNÝCH ŘEŠENÍ“
Naše sypké dehydratované výrobky 
jsou citlivé například na světlo či přístup 
vodní páry. Obal musí jednoznačně zajis-
tit, aby byl výrobek před těmito faktory 
chráněn. V neposlední řadě je důležité, 
aby případné nové obalové materiály 
bylo možné zpracovávat na stávajících 
technologických zařízeních – plnicích 
a balicích strojích. Pokud to není možné, 
hledáme vhodná řešení, třeba formou 
výměny stávajícího strojního zařízení. 
Instalace nové balicí linky právě probíhá 
například v  našem závodu Carpathia 
v Prievidzi, domově značky Maggi.

Foto (2
×): R

aja

Foto (2
×): R

aja



Č. 118 – 1–3/2023

54

Poslední data o  prodeji vlnité lepenky uvedl 
v polovině loňského roku Svaz výrobců vlnité 

lepenky (SVVL). V roce 2021 dodali čeští 
výrobci celkem 1285 milionů metrů 

čtverečních obalů a jiných produktů 
z  vlnité lepenky, což znamenalo 

meziroční nárůst o 7‚8 %. Vyšší 
zájem projevili subdodavatelé 

ve strojním průmyslu a  auto-
motive, výrobci elektronických 

součástek, hygieny a  papírenských 
výrobků. V  lepším výsledku se odrazil 

také nárůst online nakupování.

Zároveň se zvýšeným zájmem o obaly z vlnité 
lepenky se výrobci potýkali především s  do-
pady pandemie na odběratelsko-dodavatelské 
řetězce, a tedy nárůstem ceny a nedostatkem 
základní suroviny – papíru. Zvyšovaly se rovněž 
náklady za energie a personální výdaje.

TRANSPORTNÍ BALENÍ

P

S vlnitou lepenkou 
si rozumí e-shopy 
i automobilky

NÁHRADA ZA JINÉ OBALOVÉ MATERIÁLY
„V  dnešní době se společnosti velmi zajímají 
o  udržitelnost, přemýšlejí a  jednají s  ohledem 
k životnímu prostředí. Často tedy musíme upra-
vovat původní obaly našich zákazníků, aby byly 
ekologicky udržitelnější,“ říká Martin Němec, 
subregionální výkonný ředitel pro střední Evropu 
společnosti DS Smith Packaging. Obalovému 
producentovi se tím otevírají nové příležitosti, 
na které aplikuje metriky cirkulárního designu. 
Sleduje se výkonnost obalů z hlediska udržitel-
nosti, identifikují se slabá místa v rámci celého 
řetězce a hledají možnosti pro optimalizaci.

Podle vedoucího vývoje produktů v  Mondi 
Ansbach Jürgena Schmidta je ochrana klimatu 
jedním z faktorů, které je nutno zvážit i při volbě 
transportního balení těžkých předmětů. „Pa-
pírové obaly jsou vyrobeny z  obnovitelných 
zdrojů a  jsou plně recyklovatelné. Nahrazují 

plasty a  pěny v  aplikacích, 
u kterých lze dosáhnout ale-
spoň rovnocenných ochran-
ných vlastností. Zodpovědné 
získávání materiálů na bázi vláken 
z  certifikovaných zdrojů zajišťuje, že 
po vykácení stromů vyrostou nové. Obaly 
z vlnité lepenky hrají klíčovou ekologickou roli 
také z  hlediska odlehčení, náhrady materiálů 
a efektivního využití nákladového prostoru. Ale 
pravděpodobně největší vliv má, když je de-
sign přepracován tak, aby se předešlo škodám, 
které by způsobilo alternativní řešení,“ zdůvod-
ňuje Jürgen Schmidt.

Zájem o nahrazování rozmanitých obalů vlnitou 
lepenkou potvrzuje i Martin Němec, změny se 
však netýkají jen samotného materiálu, ale i dal-
ších podmínek v  řetězci: „Společnosti hledají 
alternativy šetrné k životnímu prostředí, pokud 
samozřejmě vyhovují jejich dodavatelskému ře-
tězci. U nových projektů zákazníci dávají před-
nost ekologičtějším materiálům.“

MÉNĚ OBALOVÝCH VARIANT, 
LEPŠÍ LOGISTIKA
Dalším trendem je zvyšování univerzálnosti 
transportních obalů. Obalová řešení lze pak 
používat v  širší škále použití, což zefektivňuje 
manipulaci, balení i  logistiku. Po ideálně uni-
fikovaném obalovém designu pro obsáhlejší 
portfolio produktů pátrá nejeden obchodník 
z e-commerce. Příkladem nedávno oceněným 
porotou mezinárodní soutěže WorldStar 2023 
může být univerzální obal pro e-shopy All-in-Fix. 
Podle jeho tvůrce, společnosti Smurfit Kappa, 
odstranil 88  % plastů z  původního obalového 
řešení a snížil objem emisí CO2 o 21 %.

Martin Němec
subregionální výkonný ředitel pro střední Evropu
DS Smith Packaging

„OBAL NA MÍRU OPTIMALIZUJE 
PŘEPRAVNÍ NÁKLADY“
Pro přepravní obaly je velmi důležitá optimalizace veli-
kosti, a to bez ohledu na konečné místo určení zboží. Obal 
navržený na míru zákaznickým potřebám může výrazně 
optimalizovat náklady na přepravu. A  vzhledem k  sou-
časné ekonomické situaci zákazníci hledají nákladově 
efektivnější řešení.

Zájem o obalová řešení z vlnité lepenky roste, a to nejen kvůli orientaci firem na udržitelnost, 
ale také s ohledem na úsporu nákladů při dopravě nebo skladování. Na obaly z vlnité lepenky 
sází především e-shopy, všestrannost materiálu se uplatní i u obalů pro těžké předměty, 
jež byly donedávna doménou pro dřevo, kov či plast.

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni
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I takto může vypadat 

vlnitá lepenka.

Foto: HSF

tři miliony eur 
do nové výrobní 

linky v  závodě ve 
Všetatech. Nový stroj 

na lepení klopových kra-
bic Masterfold 230 A4 značky 

Bobst ve srovnání s  dosavad-
ními zařízeními zdvojnásobuje vý-

robní kapacitu, a  to až na 70 milionů 
obalů ročně. Jeho využití je zejména pro 

standardní obaly ve velkých nákladech, např. 
se čtyřbodovým lepením a pracovní šířkou až 

2‚3 metru, nebo komplexní zasilatelské obaly 
pro oblast e-commerce a shelf ready packaging 
pro průmysl spotřebního zboží.

ROTUJÍCÍ LEPENKOVÉ OBALY
V  posledních měsících se na evropské úrovni 
jedná o dalším posunu směrem k opětovnému 
použití obalů a  obalového materiálu, týká se 

Kartonáž také 
umožňuje do-
pravu takzvaně 
naplocho. Obaly z  le-
penky lze variabilně sklá-
dat a rozkládat. „U složených 
obalů je podíl vzduchu až 90 %, 
u  obalů rozložených v  arších je 
to jen kolem pěti procent,“ vyčísluje 
úsporu společnost Model Obaly. K  zá-
kazníkům se tak dostane v  rozloženém 
stavu násobně více kusů krabic, než pokud 
jsou přepravovány ve finální konstrukci. Vedle 
úspory přeprav přináší řešení i nižší nároky na 
skladování, klient obal složí přímo v  provozu 
podle aktuálních potřeb.

Rostoucí poptávku po kartonáži vede k  navy-
šování výrobních kapacit. V  loňském roce in-
vestovala např. společnost Thimm přibližně 

to také vlnité lepenky a vše-
obecně kartonáže. Nové naří-
zení připravované Evropskou unií 
má naplnit cíl, že všechny obaly na 
trzích členských států budou do roku 
2030 opětovně použitelné nebo recyklo-
vatelné. Tento krok se dotkne jak výroby, tak 
dopravy zboží, se zásahem do mnoha oblastí od 
průmyslu přes maloobchod až po obalové firmy. 
Návrh má zajistit, aby byly obaly designovány, 
vyráběny a uváděny na trh tak, aby bylo možné 
jejich opětovné použití nebo kvalitní recyklace. 
„Jsme rádi, že EU uznala opětovné použití i re-
cyklaci jako doplňková řešení ke zlepšení oběho-
vého hospodářství, a že vysoce recyklovatelné 
a  recyklované jednorázové lepenkové obaly 
jsou v mnoha případech skutečnou alternativou 
k opakovanému použití obalů,“ uvádí předseda 
SVVL Walo Hinterberger. Organizace, sdružu-
jící producenty v  ČR a  člen federace FEFCO, 
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se z  ároveň obává dopadů konkrétních kroků 
nařízení na svůj byznys, např. zákazu někte-
rých jednorázových prodejních balení z papíru 
a  vlnité lepenky. SVVL argumentuje, že obaly 
z vlnité lepenky jsou založeny na obnovitelných 
surovinách a patří už nyní mezi nejvíce recyklo-

vatelné materiály. „I když tvoří papírové a le-
penkové obaly nejvyšší podíl vyhozených 

obalů, zůstane z  nich díky rekordní re-
cyklaci jen minimální podíl nezpraco-

vaného odpadu. Navíc, protože je 
tento odpad přírodního pů-

vodu, je biologicky odbou-
ratelný a  v  případě, že 

se dostane do volné 
přírody, rozpadne 

se v ní během tří 
měsíců,“ do-

dává sdru-
žení.

SVVL poukazuje i na studii životního cyklu usku-
tečněnou společností Ramboll v  dubnu 2022, 
podle níž vlnitá lepenka překonává i  vratné 
plastové přepravky – jak z hlediska dopadu na 
změnu klimatu (o  28  % nižší), tak ve spotřebě 
fosilních zdrojů (o 50 % méně) či spotřebě vody 
(o  22  % méně). Aby byly plastové boxy oproti 
vlnité lepence šetrnější ke klimatu, musí být 
podle tohoto zdroje opakovaně použity více 
než  šedesátkrát.

VÍCE NEŽ POLOVINU EMISÍ TVOŘÍ 
SAMOTNÝ PAPÍR
Koncem roku 2022 vydalo FEFCO plán pro sni-
žování emisí. Dokument zpracovaný společ-
ností Climact reaguje na Zelenou dohodu pro 
Evropu, která má za cíl snížit emise skleníkových 
plynů do roku 2050 o 80–90 %. Podle plánu se 
chce FEFCO zaměřit především na zvyšování 
energetické i materiálové náročnosti. V součas-
nosti 55 % emisí při výrobě vlnité lepenky tvoří 
samotný papír, dalších 20 % připadá na energii 
spotřebovanou ve vlastní výrobě, doprava na-
příč řetězcem směrem k  uživateli obalových 

řešení generuje asi 10  % emisí a  15  % emisí 
připadá na emise spojené s likvidací či re-

cyklací. Pro celkový kontext uveďme, že 
400 členských firem FEFCO vyrábí 

ročně v  660 závodech přibližně 
50 miliard metrů čtverečních 

vlnité lepenky.

Jak dále uvádí SVVL, objem emisí se bude muset 
nejvíce redukovat na začátku dodavatelského ře-
tězce, především u výrobců papíru, což souvisí 

už se zmiňovaným nadpolovičním podílem 
emisí spojených se samotnou výrobou 

papíru. „Vlnitá lepenka je nyní nejvíce 
recyklovaným obalovým mate-

riálem a  obsahuje v  průměru 
88  procent recyklovaného 

materiálu,“ dodává Alex 
Manisty, předseda Ří-

dicího výboru plá nu 
pro uhlíkovou ne-

utralitu FEFCO.

Walo 
Hinterberger
předseda 
Svaz výrobců 
vlnitých lepek

„PROVÁDĚCÍ PRAVIDLA 
ZA ZAVŘENÝMI DVEŘMI“
Jsme rádi, že EU uznala opětovné po-
užití i  recyklaci jako doplňková řešení 
ke zlepšení oběhového hospodářství, 
a  že vysoce recyklovatelné a  recyklo-
vané jednorázové lepenkové obaly jsou 
v  mnoha případech skutečnou alter-
nativou k  opakovanému použití obalů. 
Méně pozitivní však je, že návrh posky-
tuje členským státům EU možnost jít 
nad rámec požadavků nařízení, což by 
mohlo vést k rozdílným cílům v jednot-
livých zemích EU a  podkopat ambice 
v  oblasti harmonizace vnitřního trhu 
EU.  Pokud jde o  reál  né důsledky naří-
zení, litujeme, že se ve velké míře opírá 
o takzvané Delegované akty, jejichž úče-
lem je aktualizace nebo úprava platných 
předpisů. V praxi to znamená, že veškerá 
prováděcí pravidla bude dokončovat 
Evropská komise za zavřenými dveřmi. 
Zatím není zřejmé, co bude obsahem 
těch Delegovaných aktů, tudíž je velmi 
obtížné až nemožné v tuto chvíli posou-
dit dopady nařízení na náš byznys.

CO VZÍT V ÚVAHU PŘI VÝBĚRU OBALU Z VLNITÉ LEPENKY  PRO TĚŽKÉ PŘEDMĚTY

1. Hmotnost
Těžké obaly z  vlnité 
lepenky jsou vyrobeny 
z  velmi pevné lepenky 
o tloušťce 6–15 mm. Přepravní 
kontejnery vydrží zatížení jedné 
tuny, odolnost dále zvýší výztuhy.

2. Velikost a tvar
Objemné položky se obtížně balí, zejména pokud 
mají nepravidelný tvar. Pomocí 3D skenů je možné 
vytvořit inserty a podpory pro fixaci předmětů zvlášt-
ního tvaru a jejich bezpečné upevnění na místě bez ohledu 
na přepravu jedné nebo více položek. Konečné obalové ře-
šení musí být navrženo tak, aby vydrželo co největší očekávaný 
dopad na nejcitlivější část baleného produktu.

3. Manipulace
V automobilovém průmyslu mohou mít přepravní kontejnery z vlnité lepenky 
půdorys 2‚20 × 1‚80 metru a objem 2‚5 metru krychlového. I takto rozměrné obaly 
z vlnité lepenky lze předem sestavit a dodat v sadách s minimálním objemem, které 
připraví pro balení pouze jedna osoba. Paletové kontejnery z vlnité lepenky umožňují 
manipulaci s vysokozdvižným vozíkem ze všech stran.

4. Typ a doba přepravy a distribuce
Rozměry obalů z vlnité lepenky lze přizpůsobit počtu produktů v balení a záro-
veň maximalizovat využití nákladového prostoru. Náklady letecké přepravy 
snižuje relativní nízká hmotnost materiálu. Přeprava po moři vystavuje 
náklad vysoké vlhkosti a kondenzaci, ale vlnitá lepenka těmto vlivům 
v určité míře také odolává. Dalším benefitem je jednorázové po-
užití – nemusí se vracet, ale rovnou recyklovat v místě použití.

5. Testování přepravních materiálů
Často jsou podceňovány odstředivé síly a kinetická 
energie, ke kterým dochází při náhlé změně rych-
losti nebo směru pohybu nebo při pádu balení 
i z malé výšky. Testy prováděné se standar-
dizovaným a  certifikovaným vybave-
ním schopným simulovat podmínky 
v  celém dodavatelském řetězci 
jsou klíčové pro identifikaci 
a eliminaci případných kon-
strukčních nedostatků.

Zdroj: Mondi

Lepenka má všestranné 

použití, na snímku balení 

zásilek pro zákazníky 

Amazonu.

Foto: Systémy Logistiky
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Na webu worldstar.org byli zveřejněni ví-
tězové WorldStar Packaging Awards 

2023, přičemž jedenáct obalo-
vých ocenění míří do Česka 

a  dvě na Slovensko. „Všem 
oceněným gratuluji. Je 

to opět skvělý úspěch 
českých a slovenských 

obalových odborníků, 
který potvrzuje to, že naši 

obaláři patří k  absolutní svě-
tové špičce,“ říká Iva Werbynská, 

ředitelka Obalového institutu Syba.

WORLDSTAR PACKAGING AWARDS 2023 
PRO ČESKO:
-  All-In-Fix od společnosti Smurfit Kappa;
-  Univerzální fixace dobíjecích zařízení od spo-

lečnosti Servisbal Obaly;
-  Extra skin balení pro Tremonito a další výrobky 

od společnosti Třemošenská uzenina;
-  Multipack Míša od společnosti Cardbox Pac-

kaging;

-  Univerzální fixace skel a  skleněných dveří do 
chladicích zařízení od společnosti Servisbal 
Obaly;

- Transformer od společnosti Smurfit Kappa;
- I like TO move it! od společnosti Smurift Kappa;
-  Obalové řešení Simple Loading od společnosti 

Unipap;
-  Vafo Wet Private Label Box od společnosti 

Logik.

WORLDSTAR PACKAGING AWARDS 
2023 PRO SLOVENSKO:
-  Monostrukturový bariérový PE la-

minát od společnosti Chemosvit 
Folie;

-  Dárčekový súbor Via-
nočných čajov od spo-
lečnosti Grafobal;

Hodnocení téměř pěti-
stovky přihlášených oba-
lových řešení do WorldStar 
Awards se uskutečnilo ve dvou 
kolech. Porota pracující online se sklá-

dala ze 48 mezinárodních porotců, 
kteří zastupovali 44 členů The World 
Packaging Organisation (WPO). Každý 
se vyjadřoval ke všem obalovým řešením 
a hodnocení trvalo dva týdny.

Nadcházející slavnostní udílení cen WordStar 
za rok 2023 se uskuteční 6. května 2023 v Düs-
seldorfu během veletrhu Interpack. Vítězové 
ve speciálních kategoriích – President’s Award, 
Sustainability Award, Marketing Award a Packa-
ging that Saves Food Award – budou také vyhlá-
šeni během WorldStar Ceremony.

WorldStar Awards je mezinárodní cena udělo-
vaná v oblasti obalového designu a technologií. 
Je vyhlašována od roku 1964 a je organizována 
společností (WPO). Nominovat své obaly 
mohou čeští a slovenští výrobci a uživatelé oba-
lových řešení, kteří zvítězí v soutěži Obal roku, 
kterou pořádá Obalový institut Syba. Přehled 
všech vítězných obalových exponátů Obalu 
roku je na webu obalroku.cz.

OCENĚNÍ

N

Do letošního ročníku celosvětové obalové soutěže WorldStar Awards 2023 
se přihlásil rekordní počet obalových inovací. Celkem přišlo 488 přihlášek ze 
44 zemí, Česko uspělo s devíti obalovými exponáty, Slovensko se dvěma.

WorldStar Awards 
2023: Jedenáct 
ocenění pro Česko 
a Slovensko

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

- I like TO move it! od společnosti Smurift Kappa;
-  Obalové řešení Simple Loading od společnosti 

-  Vafo Wet Private Label Box od společnosti 

WORLDSTAR PACKAGING AWARDS 

-  Monostrukturový bariérový PE la-
minát od společnosti Chemosvit 

Awards se uskutečnilo ve dvou 
kolech. Porota pracující online se sklá- Foto (4×): Obal roku
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Adventní kalendáře Mixit představil v roce 
2015. Letos poprvé do nabídky přibyl 

kalendář velikonoční, jehož balení je 
zároveň jednoduché puzzle z devíti dílků, 

kreativní prostor, který mohou zákazníci 
ozdobit přiloženými nálepkami (nebo jimi 

ozdobit vajíčka) a ještě tu najdou říkanky na 
svatý týden.

Zákazníci 
si mohou zvolit 

jednoduchý eko box 
místo tubusu. Těmi cílíme na 

zákazníky, kteří už mají našich tubusů 
doma spoustu a je jim líto je vyhazovat 

a obecně pro ty, kdo chtějí minimalizovat 
odpad. Jde o jednoduchý kartonový čistě transportní 

obal, ze kterého může zákazník směs vyndat a přesypat. 
Poslouží i na uložení a poté se snadno recykluje, protože je to čistý 

papír. Navíc je vyrobený z recyklovaných materiálů. Na mixit.cz si ho volí 
u předpřipravených mixů asi 11 % zákazníků, u vlastních mixů téměř čtvrtina.

Martin W
allner

spoluzakladatel

Mixit

„J
ed
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o 
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Společnost Mixit představila několik obalových inovací, které navazují na jejich více než dekádu fungující systém, 
kdy je müsli dodáváno v tubusech. Ty mohou v domácnostech sloužit dlouhá léta a najít tak sekundární využití pro 
uchování těstovin, preclíků a dalších sypkých potravin či ingrediencí.

LETOS PŘIBYL 
VELIKONOČNÍ KALENDÁŘ

INOVACE

Tubus 
je základ
Možná více než logo ptáčka je pro 
Mixit typický jeho obal – vysoký tubus 
s  víčkem. Design se pravidelně mění, 
Mixit na něm spolupracuje i s designéry a vý-
tvarníky jako třeba Tomski&Polanski, nechává 
je malovat zákazníky nebo připravuje sezonní limi-
tované edice. Firma tvrdí, že po 12 letech existence 
lze najít jejich tubusy v tisících českých domácností jako 
součást vybavení. Díky pevné konstrukci, jednodu-
chému otevírání a  praktickému tvaru v  nich zá-
kazníci po snědení uchovávají těstoviny a další 
ingredience na vaření, případně v dětských 
pokojích se hodí na skladování drobných 
hraček. „Pro nás je to báječná re-
klama, jsme pořád na očích našich 
zákazníků a k tomu mám radost, 
že jsme nevygenerovali jen 
další jednorázový obal, 
který by skončil na 
skládce,” říká jeden 
ze zakladatelů 
Mixitu Martin 
Wallner.

VE ZKRATCE:

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni

FUNKČNÍ T
UBUSOVÝ SYSTÉM MÁ SVÁ 

OBALOVÁ ROZŠÍŘENÍ

Jako reakci na nastupující krizi Mixit představil 
ekonomičtější verzi svých produktů. Snížení 
ceny Mixit dosáhl i změnou balení, a proto je 
řada Müsli classic dodávána v jednoduchých 
papírových kapsách. Vzhledem se podobají 
běžnému maloobchodnímu balení müsli.

FUNKČNÍ T
UBUSOVÝ SYSTÉM MÁ SVÁ 



LOGISTICS UNLIMITED
HLAVNÍ TÉMA:

24–26/05/2023, O2 UNIVERSUM, PRAHA
Logistika bez limitů aneb návrat logistiky a dopravy do pozice oboru 
s neomezeným potenciálem. To bude hlavním tématem 26. ročníku 
největšího setkání logistických a dopravních profesionálů v České 

republice, kongresu EASTLOG 2023. Postpandemické napětí a válka 
na Ukrajině přinášejí problémy a nedostatky. Zmiňme vysoké náklady 

na pohonné hmoty, nárůst cen energií, omezení v přeshraniční a globální 
dopravě, nedostatek pracovních sil mimo jiné z Ukrajiny, obavy firem 

z dalšího vývoje a odkládání potřebných investic. EASTLOG 2023 bude 
ideální platformou pro diskuzi s kolegy z oboru a hledání řešení obtížných 

situací včetně odemčení nyní limitovaného potenciálu logistiky.

www.eastlog.cz UNIKÁTNÍ  AKCE SKUPINY

PRO UŽIVATELE LOGISTICKÝCH SLUŽEB VSTUP ZDARMA

REGISTRUJTE SE UŽ NYNÍ: 
WWW.EASTLOG.CZ/REGISTRACE

Chcete se zapojit do debaty o tom, jak udělat logistiku opět neomezenou?
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tyto parametry zároveň ovlivňují celkové pro-
vedení balicího stroje, tedy zda bude stroj s hor-
ním nebo spodním vedením fólie, ale i specifické 
provedení a třídu ochrany stroje.“ Dalším důle-
žitým parametrem je požadovaný typ balíčku 
a způsob balení (balení do ochranné atmosféry, 
balení do specifických typů fólie, balení s mož-
ností opětovného uzavření balíčku po rozbalení 
atd). „Celý proces ovlivňuje i  způsob přísunu 
produktů – manuální nebo automatické dáv-
kování produktu – a provozní směr, tedy podle 
směru pohybu produktu levoruký nebo pra-
voruký stroj. A  určitě v  neposlední řadě klien-
 ta zajímá i výkon, zejména v případě balení do 
ochranné atmosféry,“ dodává Michal Tuček. Ši-
roká nabídka technologií umožňuje použití i pro 
různé typy materiálů. V  pekárnách, balírnách 
zeleniny či při balení cukrovinek převládá BOPP, 
případně PP/PP, v  mrazírnách LDPE, případně 
PP/PE, PET/PE atd. Mlékárny a masokombináty 
využívají nejčastěji bariérové fólie na bázi PET/
EVOH, PE nebo PA/EVOH/PE. Tak jako u jiných 
forem balení i  u  flow-pack je velký akcent kla-
den na udržitelnost řešení. Téma číslo jedna je 
v současnosti použití monomateriálů (eliminaci 
vícesložkových fólií) z důvodu recyklace, nebo 
případného opětovného sekundárního použití 
obalu. Možnost balení formou easy open po-
skytuje finálním zákazníkům vyšší komfort v po-
době snazšího rozbalování balíčků.

VÍCE FLOW-PACK OBALŮ
Flow-pack obaly využívají ve společnosti Nestlé 
u řady výrobků od čokoládových tabulek a tyči-
nek značek Orion a KitKat přes bonbony a želé 

TECHNOLOGIE

Flow-pack: 
Hygieničnost, 
atraktivnost 
a jednoduchost
Jana Žižková

jana.zizkova@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni
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Čokolády, müsli tyčinky, pekařské a  cukrářské 
výrobky, sýry, uzeniny, zelenina, ale i krmivo 

pro domácí mazlíčky, telefonní karty či 
vlhčené ubrousky – to jsou jen některé 

příklady produkce, která je vhodná 
pro balení na horizontálních 

strojích a pro níž je charakte-
ristický typický trojsvárový 
obal (přesněji polštářkový 

balíček se třemi sváry). Hori-
zontální stroje jsou dnes často 

k vidění ve spojení i s automatickými 
dávkovacími systémy a robotizací. Pro 

automatické dávkování, ev. seskupování 
na pásových dopravnících se ve spojení 

s flow-pack řešením nejčastěji využívají víceosé 
(nejpoužívanější robot má šest os) typy robotů, 
které významně zefektivňují celý balicí proces.

Flow-pack balení, především u některých typů 
sýrových produktů, používají i  mlékárny. Tyto 
charakteristické obaly využívá pro část své pro-
dukce např. Bánovecká mliekareň Milsy, která 
patří k  největším mlékárnám na slovenském 
trhu. Graficky se obaly vyznačují velmi jedno-
duchými, snadno zapamatovatelnými designy 
s  nepřehlédnutelnou výraznou stylizovanou 
konturou Bánoveckého regionu, se kterým je 
značka Milsy spjatá. „Historicky bola pre našu 
spoločnosť výzvou zmena balenia časti port-
fólia syrov s ohľadom na jednoduchosť a efekti-
vitu samotného procesu. Keďže vyrábame syry 
rôznych tvarov, išlo nám aj o  zachovanie ich 
štruktúry a zatraktívnenie balenia pre zákazníka. 
Práve tieto podmienky spĺňala technológia flow-

Č

Flow-pack balení je oblíbenou stálicí kusového potravinářského i nepotravinářského sortimentu. Výhodou je výsoká 
míra flexibility, hygieničnosti, snadná manipulace a otevírání. Jednoduchý typ flexibilního obalu se navíc vyznačuje 
i atraktivním tiskem grafiky.

-pack,“vysvětlil hlavní důvod výběru technologie 
Juraj Šnirc, výrobní ředitel společnosti Milsy.

JAK NA SPRÁVNÝ VÝBĚR TECHNOLOGIE
K  dodavatelům technologie patří společnost 
Makpak, která na našem trhu zastupuje PFM – 
Packaging Machinery. Na otázku, jaké jsou 
nejdůležitější charakteristiky pro výběr této ho-
rizontální širokospektrální technologie, odpo-
vídá Michal Tuček, CEO společnosti: „De facto 
každý flow-pack balicí stroj je vyráběn zakáz-
kově podle vlastností produktu a  specifických 
požadavků klienta. Velkou roli při výběru hrají 
vlastnosti produktu a  pracovní prostředí. Oba 

„TESTUJEME DOPADY 
ODSTRANĚNÍ 
METALIZACE“
V  současné době se zaměřujeme na 
vícesložkové flow packy a  testujeme 
dopad odstranění metalizace z obalů na 
naše produkty. Hledáme vhodné mate-
riálové kombinace, alternativy a  kde to 
jde, přecházíme na jednosložkové nebo 
papírové flow packy, což je příklad pro-
duktu Smarties.

Tereza Skrbková
tisková mluvčí
Nestlé Česko a Slovensko



zlepšuje ze-
jména barié-
rové vlastnosti 
obalu a  poskytuje 
tak vysokou úroveň 
ochrany proti vlhkosti, 
kyslíku a dalším okolním fak-
torům,“ dodává na vysvětlenou 
Tereza Skrbková, tisková mluvčí pro 
Nestlé Česko a Slovensko.

Rastislav 
Lupták
předseda 
představenstva
Milsy

„VÍCE NEŽ POLOVINA 
PRODUKCE SÝRŮ 
VE FLOW-PACK“
Jedným z  rozhodujúcich faktorov pre 
výber strojov od spoločnosti PFM bola 
dostupnosť servisu a  priaznivý pomer 
ceny, kvality a  výkonu. V  súčasnosti 
máme tri  flowpackové baličky PFM, 
ktoré nám dodala, a  zároveň sa nám 
o ne aj stará, spoločnosť MAKPAK s. r. o. 
Našu dlhoročnú spokojnosť s  techno-
lógiou flowpack potvrdzuje aj fakt, že ju 
vy užívame pri balení viac ako polovice 
objemu vyrobených syrov.
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Foto: Makpak

Foto: Nestlé

značek JoJo, 
Lentilky či Bon 
Pari, snídaňové ce-
reálie Nesquik, Fitness 
či Cheerios, mražené 
produkty až po krmivo pro 
mazlíčky značek Purina a  Fris-
kies.     Obaly typu flow-pack mají 
v Nestlé rostoucí tendenci s ohledem 
na jejich význam v oblasti udržitelnosti. 
Zatím jsou převládajícím trendem stále 
plastové obaly, které ve srovnání s papírovými 
flow-packy nabízejí pokročilé technologické 
možnosti a cenově příznivější výrobní náklady. 
U  papírových flow-packů se ale stále pracuje 
na vývoji „papíru budoucnosti“, který by plně 
korespondoval s udržitelnými tendencemi, ale 
zároveň si zachovával kvalitativní vlastnosti 
současného balení. „Nejčastější využívanou 
kombinací je flow-pack složený ze dvousložko-
vého polypropylenu v různých tloušťkách, kdy 
jednu polypropylenovou vrstvu máme matnou 
a  druhou metalizovanou. Matná, tedy vnější, 
vrstva zlepšuje nejen vzhled a  dojem z  obalu, 
ale také schopnost potiskovatelnosti mate-
riálu – z  důvodu vysoké kvality využívá Nestlé 
nejčastěji hlubotisk. Metalizovaná, vnitřní vrstva 
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VÝSEKOVÝ STROJ: 

PŘEMÝŠLET O
 SOUČASNÉM 

I B
UDOUCÍM

 VYUŽITÍ

I když existují různé jiné způsoby výroby, které přinášejí 
uživateli řadu benefitů, při výrobě krabic, především 
větších sérií, je automatizovaný výsek zatím 
téměř nenahraditelný. Investice do nového 
zařízení však není nikterak malá a  ne-
vyplatí se tedy podcenit jeho výběr, 
a to s ohledem na vlastní výrobu 
a další výrobní rozvoj.

JAK VYBRAT

Menší série výroby jsou realizovány na pro-
dukčních plotrech či laserech, které 

s sebou nesou velkou výhodu ve flexi-
bilitě zakázek, v možnosti rychlé re-

akce na potřeby trhu i v nabídce 
personalizovaných řešení. 

V  neposlední řadě jsou 
vhodným řešením ne-

jenom z  hlediska ekono-
mických nákladů (v  případě 

samotné technologie, ale i  dal-
ších nákladů, např. je zde absence 

výsekového nástroje/planžety atd.), 
ale i z hlediska místa. Nicméně v případě 

větších zakázek jsou obvykle nedostatečné, 
ať již z důvodů limitů vlastní výroby, tak i výkonu. 

V  tomto případě je produkční výsek nutností. 
Nabídka na evropském či mimoevropském trhu 
je široká ať již z hlediska typu (plocha – plocha, 

plocha – válec, válec – válec), tak z hlediska 
konstrukce a technologického vybavení. 

K největším dodavatelům na trhu patří 
společnosti Bobst, Heidelberg 

a  Koenig & Bauer. Snad názory 
a postřehy hlavních dodava-

telů alespoň trochu čte-
nářům SB pomohou 

v  případném rozho-
dování i  orientaci 

v  nabídce na 
trhu.

M
Jana Žižková

jana.zizkova@atoz.cz

svetbaleni.cz

svetbaleni
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Foto: Bobst

Foto: Heidelberg

Foto: K
oenig & Bauer

Podle typu 
a  generace 
stroje je možné 
i pozdější rozšíření 
tech nologie. Příkla-
dem je nový modulární 
stroj Mastercut 1.65 PR, 
který byl uveden na trh letos. 
Umožňuje zpracování hladké 
(od 300  g/m2), kašírované i  vlnité 
lepenky (7 mm tloušťky).

Významným prvkem v  automatizaci u  vý-
seku jsou možnosti propojení stroje a  vý-
sekového nástroje pomocí ToolLink. V  desce 
nástroje je čip, který si stroj načte a zjistí typ za-
kázky a umožňuje předávání dalších informací 
o nástroji a jeho použití v provozu. S Bobst Con-
nect lze získat přehled o výkonu výroby, údržbě 
a procesu, vč. specifických dat.

VÝKON, SAMOUČICÍ FUNKCE, 
AUTOMATICKÉ NASTAVENÍ
S  nabídkou nezaostává ani Heidelberg. Nižší 
řada Easymatrix je řešením pro zákazníky, kteří 
mají kratší zakázky a není pro ně přínosem stroj 
s rozlamem. Řada Promatrix pro zákazníky, kteří 

požadují výkon a zároveň je pro ně efektivní 
rozlam (úspora lidské práce). Tuto řadu 

je opčně možno doplnit o Masterset 
(plný optický registr s  vakuovým 

přisátím archu pro extrémně 
přesný registr) i logistiku.

V roce 2022 byl největší 
zájem o  nejnovější řadu 

Mastermatrix 106 CSB, vý-
sekový stroj plně integrovaný 

do systému Prinect – výkon 9000 
archů/hodinu, vačkově poháněný 

stroj, s  krátkými přestavbovými časy 
díky automatickým funkcím samonasta-

vování stroje a ukládání parametrů stroje do 
paměti pro opakované zakázky. Za důležitou 
považuje Heidelberg integraci stroje s  předá-
váním dat do informačních systémů zákazníka, 
samoučicí funkce stroje (nastavení a ulo-
žení parametrů stroje do jeho paměti 
a  možnost automatického nastavení 
nejproblematičtějších částí stroje) 
a automatické nastavování parametrů 
stroje či plně automatické vozíky k ma-
nipulaci s paletami.

DIGITALIZACE, INTEGRACE 
I SBĚR PROVOZNÍCH DAT
Koenig & Bauer si díky svým 
akvizicím buduje pozici i  ve 
vý seku. Největší zájem zákaz-
níků je zde vidět u „starto-
vacích“ modelů formátu 
B1, tedy Optima 106, 
ale také u  nejno-
vější generace 
výsekových 

 automatů CutPro 
Q 106 (plochý výsek) 
a  CutPro X 106 (rotační 
výsek), v globálním měřítku 
jsou samozřejmě nabízeny 
všechny modely, tedy i Ipress 106 
a Ipress 145.

Velkým zákaznickým tématem je rozlam, 
který však nachází své uplatnění až u zakázek 
velkého objemu. Zajímavou opcí strojů Koenig & 
Bauer je nástroj pro odtrh chytačové hrany, který 
výrazně usnadní ruční rozlam užitků. Zkrácení 
přípravných časů a vyšší provozní rychlost ruku 
v ruce s vysokou disponibilitou a spolehlivostí 
patří k tradičním požadavkům moderních pro-
vozů na výrobní zařízení. Aktuálně se k nim 
přidává i téma digitalizace, sběru provoz-
ních dat a  začlenění do informačních 
systémů. Koenig & Bauer zmíněné 
technologie vyvíjí. U výsekových 
strojů řeší i budoucí připojení 
stroje do informačního 
systému, nový software 
či kamerové systémy.

ZÁKLADNÍ KRITÉRIA VÝBĚRU
Zákazník by měl technologii vybírat nejenom 
s ohledem na současný stav výroby, ale i s vý-
hledem do budoucna. K základním charakteris-
tikám výběru patří typ materiálu (vlnitá/hladká 
lepenka, její tloušťka) a stanovení minimálního 
a maximálního zpracovatelského formátu, sa-
mozřejmě zde v návaznosti i na další operace 
(tisk, ražba, zušlechťování atd.). Právě s těmito 
dalšími operacemi souvisí další parametr vý-
běru, především akcent na přesnost a tolerance 
výseku vůči tisku. K určení výkonu stroje je pod-
statná velikost zakázek, jejich opakovatelnost 
a  očekávané vytížení ve směnném provozu. 
S tím souvisí očekávání ohledně rychlosti seří-
zení stroje a změny zakázky. Nevyplatí se pod-
cenit servisní podporu a dostupnost náhradních 
dílů, v rozhodovacím procesu by se mělo jednat 
o velmi důležité parametry. Primárním kritériem 
výběru by neměla naopak být cena (bohužel 
občas tomu tak bývá a často u řady neznačko-
vých strojů bez místní podpory později dochází 
k řadě problémů).

Ve srovnání s požadavky zákazníků z jiných ev-
ropských zemí se český zákazník obvykle neliší, 
protože řada českých firem působí ve vysoce 
konkurenčním prostředí s mezinárodním přesa-
hem. Určité rezervy vidí dodavatelé technologií 
na našem trhu někdy jen v zavádění moderních 
informačních a  řídicích systémů, to se ale 
také poměrně řeší a  zlepšuje. Určitým 
specifikem může být někdy vlastní plá-
nování investice. Zatímco evropský 
trh plánuje nákup zpravidla co 
nejproduktivnějšího stroje 
s využitím na jednosměnný 
provoz a  průměrné vy-
užití stroje na 60–70 %, 
typická investice v ČR je 
plánována na využití maxi-
mální kapacity stroje bez mož-
nosti backupu na 2–4směnný 
provoz.

AUTOMATIZACE, 
PRODUKTIVITA A KONEKTIVITA 
JSOU ŽHAVÝMI TÉMATY
Bobst v  ČR prodává výsekové stroje z  celého 
spektra nabídky. Plně automatizované linky typu 
Mastercut 1.7 a 2.1 i s periferiemi se uplatňují ze-
jména u velkých společností, Visioncut 1.6, jak 
standardní, tak s nakladačem vybaveným sys-
témem Power Register, se uplatňují u menších 
a  středních firem zpracovávajících vlnitou le-
penku. Ve zpracování hladké lepenky se rovněž 
uplatňují stroje z  celého spektra (př. Novacut 

106 E/ER či Visioncut 106 LER a  Expertcut 
106 LER/PE). Zájem je o stroje s komplexní 

technologií včetně rozlamu. Zákazníci 
oceňují výhody optického systému 

v nakladači, Power Registr a nový 
Accuregister.

váním dat do informačních systémů zákazníka, 
samoučicí funkce stroje (nastavení a ulo-
žení parametrů stroje do jeho paměti 
a  možnost automatického nastavení 
nejproblematičtějších částí stroje) 
a automatické nastavování parametrů 
stroje či plně automatické vozíky k ma-

DIGITALIZACE, INTEGRACE 
I SBĚR PROVOZNÍCH DAT
DIGITALIZACE, INTEGRACE 
I SBĚR PROVOZNÍCH DAT
DIGITALIZACE, INTEGRACE 

„Zájem o pro
dukční 

plotry sto
upl i s

 velkým 

ro
zvojem digitá

lních 

tis
kových stro

jů.“
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Kdo jezdí na přední intralogistické veletrhy 
v Evropě, nemohl je v posledních letech mi-

nout. AMR (Autonomous Mobile Robots), 
někdy označované jako želvy, což re-

flektuje spíše tvar než rychlost po-
hybu, se staly pevnou součástí 

mnoha expozic s  intralogis-
tickými řešeními.

AMR představují jis-
tou alternativu vůči 

automaticky naváděným 
vozíkům AGV. Ty se při svém 

pohybu po předem stanove-
ných trasách řídí naváděcím sys-

témem (optická či laserová navigace, 
eventuálně magnetické pásky nebo 

indukční smyčky). Pokud se člověk, mani-
pulační technika, materiál či obal dostane do 

cesty AGV, většinou to vede k  jeho zastavení 
a vyčkání, než bude překážka odstraněna. „AMR 
jsou dynamičtější. Navigují se pomocí map a pro 
detekci svého okolí a výběr nejefektivnější trasy 
používají data z  kamer, vestavěných snímačů 
nebo laserových skenerů. Jestliže plánovanou 
trasu AMR blokuje nějaký objekt, vozík vybere 
jinou trasu. Protože AMR nejsou závislé na na-
váděcí infrastruktuře, je jejich instalace rychlejší 
a mohou se snáze přizpůsobit změnám v logis-
tice,“ uvádí Mark Crossley ze společnosti HMS 
Networks. AMR tak představují kolaborativnější 

součást dopravní techniky, a  to i  ve vztahu 
k  člověku. Roboty jej rozpoznají, zastaví před 
ním nebo jej v  případě potřeby objedou. A  to 
i v těsné blízkosti, což je obzvláště důležité pro 
kontinuitu pracovních procesů i z hlediska sní-
žených prostorových nároků.

AMR SMĚŘUJÍ DO ČESKÉHO 
PRŮMYSLU I LOGISTIKY
Tyto stroje se zatím pomalu, ale jistě do-
stávají také do průmyslových a  logistic-
kých firem v  Česku. Z  poslední doby 
můžeme zmínit projekt ve sku-
pině Forvia. V  současné době 
je v  jejím píseckém závodě 
nasazeno 14 AMR značky 
MIR. Z  toho sedm ro-
botů zaměřených na 
přepravu těžších 
nákladů, zejména 
MiR600, operuje v ob-
lasti hotového zboží, když 
přivážejí prázdné palety 
k montážním linkám a vychys-
távají plné palety do expedice. 
Druhou oblastí, kam byly roboty in-
stalovány, je zásobování komponent ze 
skladu na montážní linky – zde byly nasazeny 
MiR250. Roboty operují v  režimu 24/7 při třís-
měnném provozu. „Jednou z  hlavních výzev 
projektu bylo zavedení flexibilního logistického 

NOVINKY Z LOGISTIKY

AMR, autonomní mobilní roboty, se v posledních 
dvou či třech letech stávají hitem vnitropodni-
kové horizontální dopravy. Jejich nasazení 
v českých firmách zdaleka neodpovídá 
potenciálu, který tu pro tento typ 
strojů je. Rostoucí zájem spo-
lečně s rychlou implemen-
tací v provozech však 
dávají tušit, že AMR 
budeme v logistice 
a průmyslu po-
tkávat stále 
častěji.

K

AMR ČEKÁ 
VĚTŠÍ INTEGRACE 
DO PROCESŮ

Stanislav D. Břeň
stanislav.bren@atoz.cz

svetbaleni

svetbaleni.cz

„Jestliž
e plánovanou 

tra
su AMR blokuje 

nějaký objekt, v
ozík 

vybere jin
ou tra

su.“

prostředí, které by vyhovovalo neustále se mě-
nícím potřebám našeho závodu,“ říká Martin 
Horáček, supply chain operations manager ve 
Faurecia Clean Mobility Europe. „Prostředí naší 
výroby je extrémně živé a  dynamické, různá 

logistická zařízení včetně paletizátorů, 
vozíků, vysokozdvižných zařízení 

a  tak dále jsou v  časté interakci 
s  lidmi obsluhujícími výrobní 

linky. Autonomní mobilní 
roboty od společnosti 

Mobile Industrial Ro-
bots se ukázaly do 
našeho prostředí 

jako nejvhodnější.“ 
Ve Faurecii využívají 

fleetový software pro řízení 
AMR, který s pomocí vlastních 

skriptů pomáhá optimalizovat 
logistický tok materiálu k  linkám 

a  mezi linkami. Plně automatická je 
komunikace s dveřmi, vraty, páskovačkou 

či jinými zařízeními. Cílem je nyní integrovat 
software pro řízení flotily AMR i  do ERP firmy. 
Díky AMR se Faurecii podařilo zvýšit bezpečnost 
redukováním vysokozdvižných vozíků v  pro-
vozu, zlepšit produktivitu výrobních operací, to 
vše při zhruba dvouleté návratnosti investice.

Počet AMR v  českém průmyslu a  logistice se 
podstatně zvýší díky ohlášené investici firmy 
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DB Schen-
ker. V  létě 

otevře v Rudné 
u  Prahy svůj nový 

automatizovaný ex-
pediční sklad. Nové 

centrum v Rudné nabídne 
na půdorysu 54 000 m2 škálu 

služeb, a  to díky modulárnímu 
systému v režimu goods-to-person 

v  kombinaci s  dopravníkovým systé-
mem a třídičem s příčným pásem na zá-

silky, které dodala firma Körber. Softwarové 
řešení bude také řídit 113 AMR značky Geek+ 

(v dalších letech má stoupnout až na 150), které 
budou součástí automatizovaného logistického 
ekosystému. Distribuční centrum se podle DB 
Schenker stane jedním z  největších nasazení 
AMR ve východní Evropě. „E-commerce ope-
rací přibývá a automatizace pomáhá zvyšovat 
kapacitu, ale i odolnost dodavatelského řetězce. 
Velmi proto oceňujeme, že se pro náš zásadní 
technologický projekt podařilo získat prostory 
ve stejném areálu, kde již nyní máme centrálu 
a odkud denně expedujeme zásilky. Takové sy-
nergie nám umožní nejen optimalizovat provoz, 
ale také lepší spolupráci mezi kolegy z různých 
úseků,“ komentuje investici ředitel společnosti 
DB Schenker Tomáš Holomoucký.

Mimo ČR mezi další uživatele AMR patří skupina 
Continental. Její přístup k  AMR začínal uživa-
telsky, kdy firma od roku 2020 testovala vozíky 
nejdříve ve svých výrobních závodech po celém 
světě. Na loňském Logimatu je pak představila 
i pro externí trh. Continental spolupracuje s fir-
mou Kinexon, která dodává software pro řízení 
flotily. Vydávání pokynů, zadávání tras a  řízení 
AMR se tak zjednodušuje a standardizuje, např. 
s použitím protokolu VDA5050. Firma, podobně 
jako další dodavatelé AMR, resp. softwaru pro 
jejich řízení, využívají ultraširoké pásmo (UWB), 
díky kterému lze propojit jednotlivé relevantní 
složky materiálových toků včetně AMR. „Holis-
tický software pro řízení flotily robotů pracuje 
s těmito informacemi v reálném čase a optima-
lizuje tak dodavatelský řetězec, materiálové toky 
a průmyslovou automatizaci,“ vysvětluje Alexan-
der Hüttenbrink, generální ředitel firmy Kinexon.

JAKÝ BUDE LETOS ROZVOJ TRHU S AMR
Robotický vývoj je nyní velmi dynamický a ne-
ustále se technologicky posouvá. Jak vidí tento 
rok vybraní dodavatelé AMR? „Pro letošní rok 
vidíme jako největší trend napojení AMR na 

robotické automatické sklady. Naše 
technologie od značky Quicktron má 

několik implementací v Evropě a věřím, že 
brzy spustíme podobné aplikace v našem 

regionu CEE.  Již minulý rok se řešily 
projekty s  tímto typem automati-

zace, ale letos očekáváme boom,“ 
říká Oldřich Mareš, sales manager CZ&SK 

společnosti Dematic. Důvody jsou podle něj 
nasnadě a spočívají ve výstavbě relativně níz-

kých průmyslových budov, ve kterých se vlivem 
změny projektu mění často layout. Potřebu vy-
soké úrovně mobility a škálovatelnosti řeší pře-
devším v autoprůmyslu nebo e-commerce.

Aleš Hušek, manažer Automation & Racking ve 
společnosti Toyota Material Handling CZ, se na 
letošní poptávku po AMR dívá poněkud skep-
tičtěji. Svůj pohled vysvětluje takto: „Již tři roky 
žijeme ve velmi nestálé době. Nejdříve covid, 
potom ceny energií, vloni válka v naší blízkosti. 
To vše vyústilo v  předpokládanou recesi eko-
nomiky. Ta trochu omezuje chuť do dlouhodo-
bých investic. Bude to ale různé podle odvětví. 
Některé bude ovlivněno více, jiné méně.“

„Zatím se AMR využívaly především jako samo-
statná technologie, která je ideální jako automa-
tizace na začátek. Díky své jednodušší a časově 
rychlé implementaci se jedná o  dobrou volbu 
pro horizontální přepravu,“ říká Filip Šustek, ve-
doucí oddělení automatizace společnosti Still 
ČR, a předjímá další vývoj: „Nejjednodušší AMR 
jsou navigovány například pomocí magnetů 
nebo QR kódů. V budoucnosti budou spíše pře-
važovat sofistikovanější typy navigace, například 
SLAM.“ Tedy půjde o navigaci pomocí statických 
objektů v  prostředí bez potřeby dodatečných 
navigačních prvků. Podle Filipa Šustka se bude 
také stále více uplatňovat spojení AMR do vět-
ších celků, tzv. rojů, případně začlenění s jinými 
typy automatizovaných technologií.

„Technologicky je pro roboty AMR nejdůležitější 
spolehlivost jejich navigace a bezpečnostních 
senzorů. To jsou bezesporu cesty, kterými se 
bude i  nadále ubírat jejich vývoj,“ míní Martin 
Koudelka, vedoucí marketingového oddělení 
společnosti Jungheinrich ČR. Firma má v Česku 
v přípravě několik projektů, zejména v autoprů-
myslu. „V  minulosti byly AMR často doménou 
malých firem, které nebyly schopné zajistit od-
povídající servisní služby velkým průmyslovým 
podnikům. Díky vstupu velkých hráčů do tohoto 
segmentu lze očekávat rychlejší rozvoj těchto 
robotů i  v  náročných odvětvích, jako je auto-
mobilový průmysl, nebo ve velkých logistických 
centrech,“ podotýká Martin Koudelka.

PLNÁ INTEGRACE DO PROVOZU
AMR budou více integrovány do pracovních 
buněk a zařízení. „Když mluvíme o integrované 
robotice, jde o kombinaci dvou nebo více růz-
ných robotických řešení. AMR mohou například 
pracovat s depaletizačními řešeními ze stojanů 
pro vyzvednutí a dodání a doručit je na konkrétní 
místo. AMR by mohly přepravovat palety, které 
právě dorazily do přijímacího doku, získávat po-
ložky z rezervního skladu nebo přesouvat množ-

Autonomní m
obiln

í roboty 

ve společnosti F
orvia.
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IR

Ve spolupráci se

Více na www.systemylogistiky.cz

systemylogistiky.cz

systemylogistiky

systemylogistiky

ství dávkových objednávek. Depaletizér vyloží 
každou paletu na indukční dopravník a  AMR 
prázdnou paletu po dokončení odebere,“ vy-
světluje Ivo Veverka, sr. research and deve-
lopment manager společnosti Honeywell. Jde 
přitom pouze o jeden příklad možné integrace, 
lze jej rozšířit tak, aby zahrnoval světelné závory 
nebo brány, integraci do hostitelského systému 
řízení skladu (WMS) nebo systému realizace 
skladu (WES), stohování a odebírání prázdných 
palet, manipulaci s podložkami, následné ozna-
čování nebo přepravu pevných palet a/nebo 
akumulační systémy. „Očekáváme, že v  roce 
2023 přijdou další příležitosti pro integraci sy-
nergií mezi AMR a dalšími robotickými řešeními,“ 
dodává Ivo Veverka.

Martin 
Horáček
supply chain 
operations manager
Faurecia Clean 
Mobility Europe

„VOLNÝ POHYB 
BEZ DODATEČNÉHO 
VYBAVENÍ“
Mobilní roboty nám pomáhají efektiv-
něji organizovat činnosti na dílnách, 
díky čemuž jsou naše výrobní procesy 
stabilnější a spolehlivější, což je ve tří-
směnném provozu obzvlášť důležité. 
Na robotech nejvíce oceňujeme jejich 
autonomii, kdy se volně pohybují po 
dílně a nepotřebují k tomu žádné spe-
ciální dodatečné vybavení.

JE AMR BUDOUCNOSTÍ 
 HORIZONTÁLNÍ DOPRAVY 
VE FIRMÁCH?
Jaké jsou výhody a nevýhody? Seznamte se s ná-
zory odborníků z firem Kvados, Toyota Material 
Handling CZ, Element Logic 
Czech Republic, Jungheinrich 
ČR, Dematic, Honeywell, Con-
tinental, Still ČR nebo Sluno. 
Vyjádření najdete na webu 
systemylogistiky.cz nebo po 
naskenování QR kódu.
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